
خریدار  رئیس کنفدراســیون صــادرات ایران 
می گوید سخت گیری بر صادرکنندگان می تواند 

به کاهش عملکرد کشور در این حوزه منجر شود.
در هفدهمین جلســه کمیسیون تسهیل تجارت 
و توسعه صادرات اتاق بازرگانی تهران »آیین نامه 
اجرایی تبصره ٦ مــاده ٢ مکرر قانــون مبارزه با 
قاچــاق کالا و ارز« و »احــکام اجرایی برش یک 
ساله از برنامه دیپلماسی اقتصادی« مورد بحث و 
بررسی نمایندگان بخش خصوصی و دولتی قرار 

گرفت.
رئیس کمیســیون تســهیل تجارت و توســعه 
صادرات اتاق تهران در ابتدای این جلسه با اشاره 
به مشکلات ارزی که پس از فروردین سال ۱۳۹۷ 
پدید آمد و متعاقب آن، تشــکیل کمیته ارزی در 
اتاق ایران، توضیح داد: این کمیتــه برای تعامل 
با دولت و حــل مشــکلات ارزی صادرکنندگان 
راه اندازی شــد و در یک تعامل دو سویه برخی از 

مشکلات صادرکنندگان برطرف شد.
محمد لاهوتی به انتقال کمیتــه ارزی به منظور 
شــکل گیری جایگاه قانونی و تضمیــن اجرای 
مصوبــات به ســازمان توســعه تجارت اشــاره 
کــرد و گفت: بــا تعییــن دبیرخانــه و برگزاری 
منظم جلســات کمیته اقدام ارزی کــه با حضور 
نمایندگان ســه اتــاق و وزارتخانه هــای مرتبط 
برگزار می شــد، این کمیته موفق شــد، طی ۹۸ 
جلسه، مصوبات تســهیل گرانه و خوبی برای رفع 

مشکل تعهد ارزی صادر کند.
او در ادامــه با بیــان اینکه جایــگاه کمیته اقدام 
ارزی با ابلاغ قانون مبارزه با قاچــاق کالا و ارز در 
فروردین ســال ۱۴۰۱ ارتقا پیدا کــرد، افزود: در 
آیین نامه اجرایی این قانــون، عملًا همه اقدامات 
در حوزه تعییــن سیاســت های ارزی و تجاری 

به کمیته اقــدام ارزی واگذار شــده اســت. اما 
این آیین نامــه اجرایی در بعضی از مــوارد دچار 
ضعف های جدی است؛ یکی از ایرادات آیین نامه 
اجرایی تبصــره ٦ مــاده ٢ مکرر قانــون مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز این اســت که جلوتــر از قانون 
حرکت کرده و در زمینه زمان رفــع تعهد ارزی و 
مجرم شــناختن صادرکنندگان سخت گیرانه تر 
برخورد می کند. به نحــوی که در قانون زمان رفع 
تعهد ارزی، یک ســال در نظر گرفته شده ولی در 
آیین نامه مذکــور، مهلت نهایی، ســه ماه پس از 

سررسید چهارماهه تعیین شده است.
ضعف دیگری که لاهوتی به ایــن آیین نامه وارد 
دانســت، حذف ســه اتاق از کمیته اقــدام ارزی 
است. او گفت: در آیین نامه آمده است که جلسات 
کمیته با حضــور نماینده بخــش خصوصی و به 
دعوت رئیس کارگروه حسب مورد برگزار می شود 
که این موضوع به طور مشخص خلاف قانون است 
چرا که در قانون به صراحت اتاق  بازرگانی نماینده 

بخش خصوصی تعیین شــده اما در این آیین نامه 
چون نام اتاق بازرگانی و اتاق تعاون ذکر نشده، لذا 
نماینده بخش خصوصی می تواند بنا بر سلیقه به 

جلسات دعوت شود.
به گفتــه رئیس کمیســیون تســهیل تجارت و 
توسعه صادرات اتاق تهران، جرم انگاری در حوزه 
صادرات نیز ســخت گیرانه تر شــده است و عدم 
برگشت ارز صادرکنندگانی که بیش از ۳ میلیون 
یورو صادرات داشته باشــند، از زاویه قاچاق ارز و 

پولشویی جرم انگاری شده است.
 بر اســاس اعلام ســایت اتاق تهران، وی گفت : 
یکی دیگر از ایرادات این  آیین نامه آن اســت که 
دبیرخانه کمیته اقدام ارزی از ســازمان توســعه 
تجارت به بانک مرکزی انتقــال یافته و نگرانی از 
تفوق دوباره سیاســت های ارزی بر سیاست های 
تجاری در میــان فعالان اقتصــادی افزایش پیدا 
کرده اســت؛ چنانکه، تجربه تلخ کاهش صادرات 

در دولت قبل که به  همین جهت اتفاق افتاد.
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صفحه 4

ح فکر نشده باز هم یک طر
تبسم نمازی  این روزها مشاهده می شــود که قرار است بر اساس طرحی، افراد 
خدمات دهنده به بانوان بی حجاب، مجازات شوند وطرح هنوز تصویب نشده خبر 
می رســد که کارمندانی به دلیل عدم برخورد با ارباب رجوعان بی حجاب تنبیه و 

اخراج شده و یا اماکنی به جهت ارائه خدمات به این افراد پلمپ شده است.

یادداشت

ارتقاء تاب آوری اجتماعی برای بحران
حسن موســوی چلک  امروزه توجه به ســلامت اجتماعی - روانی و کنترل 
وکاهش آســیب های اجتماعی و ارتقــاء تاب آوری فــردی و اجتماعی ضرورتی 
اجتناب ناپذیر اســت.نظر به اهمیت بین بخشــی بودن ،فرابخشــی بودن و بین 
رشته ایی بودن سیاســتگذاری ها و تدوین برنامه های اجرایی دراین زمینه، حوزه 

مدیریت شهری می تواند نقش بسزایی داشته باشد.

دیدگاه

ولادت حضرت عیسی مسیح)ع( مبارک باد

رئیس مرکز پژوهش های مجلس مطرح کرد

ورت تغییر قوانین  ضر
کلان و راهبردی برای 
حکمرانی نو

رئیس کنفدراسیون صادرات مطرح کرد

هشدار درباره تبعات سخت گیری بر صادرکنندگان

با سرزنش اجتماعی تخلفات رانندگی، از قانون شکنی و تکرار تخلف جلوگیری کنیم.

آگهی مناقصه عمومی
 شماره  401-162

 نوبت دوم

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای   

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان هرمزگان در نظر دارد مناقصه عمومی فوق را با مشخصات و شرایط کلی 
ذیل از طریق برگزاری مناقصه  ، به شرکت های واجد شرایط واگذار نماید.

الف ( شرح مختصر کارها :

مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع كار )ریال(مدت پیمان)ماه(شهرستانمبلغ برآورد)ریال(موضوع پروژه

تعمیرات ابنیه فنی حوزه استحفاظی 
شهرستان بندرخمیر

6745،241،809بندرخمیر14،904،836،161

ب( محل تاًمین اعتبار : از محل اعتبارات  استانی 
ج( شرایط متقاضی :  1 – داشتن شخصیت حقوقی  2-  داشتن توانایی ارائه ضمانت نامه بانکی شرکت در فرآیند ارجاع كار و ضمانت نامه 
انجام تعهدات  3– دارا بودن حداقل رتبه 5 رشته راه و ترابری. لذا متقاضیانی که دارای شرایط مذکور در بند » ج « فوق بوده و آمادگی اجرای 
پروژه را دارند می توانند جهت اخذ اسناد مناقصه از ساعت 15:30 مورخ 1401/10/04 لغایت ساعت .14:00 مورخ  1401/10/10  به پایگاه 
اینترنتی سامانه تدارکات الترونیکی دولت به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمایند، آخرین مهلت تحویل اسناد مناقصه، ساعت 
 14:00 مورخ  1401/10/20 و بازگشایی پاکات ساعت 09:00 مورخ 1401/10/21 بود. جهت کسب اطلاعات بیشتر به آدرس اینترنتی

 www.iets.mporg.ir مراجعه نمایید. 
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/10/03 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/10/04

شناسه آگهی:1430936 ادارهكلراهداریوحملونقلجادهای
استانهرمزگان

آگهي مناقصه عمومي يک مرحله اي )شماره 159/م ع/1401(

شرکت آب و فاضلاب استان البرز درنظر دارد اجراي عملیات حفاري دو حلقه 
چاه عمیق به روش دوراني در روستاهاي شهرستان نظرآباد را از محل اعتبارات 
طرحهاي عمراني و از طریق مناقصه عمومي به پیمانکار واجد شرایط و داراي حداقل 

رتبه 5 در رشته کاوشهاي زمیني واگذار نماید.
کلیه مراحل برگزاري مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران 
و بازگشایي پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکي دولت )ستاد( به آدرس 
www.setadiran.ir با شماره فراخوان 2001005186000159  انجام خواهد 
شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلي , مراحل ثبت نام در سایت 
مذکور و دریافت گواهینامه امضاي الکترونیکي را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

ارجاع  فرآیند  در  تضمین شرکت  مبلغ  و  نوع   , پروژه  اجراي  پروژه, مدت  برآورد 
کار : برآورد براساس فهارس بهاء ابنیه , تاسیسات برقي و چاه سال 1401, مبلغ 
31,902,159,276 ریال و مدت اجراي کار 3 )سه( ماه و مبلغ تضمین شرکت در 

فرآیند ارجاع کار 1,595,107,963 ریال بصورت یکي از تضامین ذکر شده در آیین 
نامه تضمین معاملات دولتي به شماره 123402/ت 50659/هـ مورخ 94/09/22 

مي باشد.
مهلت تحویل اسناد مناقصه : مناقصه گران علاوه بر بارگذاري فایلهاي PDFتا ساعت 
19 روز دوشنبه مورخ 1401/10/26, موظف به ارائه اسناد ارزیابي کیفي و تضمین 
شرکت در فرآیند ارجاع کار در پاکت لاک و مهر شده تا ساعت 16 همان روز  به 

دبیرخانه شرکت آب و فاضلاب استان البرز مي باشند.
تاریخ بازگشایي پاکات : ساعت 13:30 روز سه شنبه مورخ 1401/10/27 خواهد بود.

نحوه دریافت اسناد مناقصه: داوطلبان می توانند به منظور دریافت اسناد مناقصه از تاریخ 
1401/10/04 تا ساعت 19 روز شنبه مورخ 1401/10/10  از طریق سامانه ستاد 

به آدرس www.setadiran.ir اقدام نمایند. تلفن تماس : 026-32117150  
سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج است%

شرکت آب وفاضلاب استان البرز- »سهامي خاص«

سیستم مدیریت یکپارچه / کد 10/43/02/ف

شناسه آگهی:1430745

شرکتآبوفاضلاباستانالبرز

آگهی مناقصه عمومی
شهرداری اندیشه در نظر دارد به استناد مجوز شماره 5/558/د مورخ1401/08/21 موضوع ابلاغ بند7 
صورتجلسه شماره73 مورخ1401/08/03 شورای اسلامی شهر اندیشه اجرای عملیات زیر را ازطریق 

مناقصه عمومی به پیمانکار فعال واجد شرایط)حداقل دارای رتبه 5 ابنیه(واگذار نماید.
1-موضوع مناقصه:احداث بوستان امیرکبیر فاز5 با اعتبار مصوب 55/000/000/000)پنجاه و پنج 

میلیارد(ریال با احتساب 9% مالیات بر ارزش افزوده 
2-سپرده شرکت در مناقصه:

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه:مبلغ تضمین شرکت در مناقصه 2/750/000/000)دو میلیارد و هفتصد و 
پنجاه میلیون(ریال است که می بایست به یکی از صورتهای مشروحه ذیل به شهرداری تسلیم گردد.

الف- رسید بانکی واریز وجه مزبور به حساب جاری سیبا به شماره0113994456001 نزد بانک ملی شعبه 
بلوار آزادی به نام شهرداری اندیشه

ب-ضمانت نامه بانکی به نفع شهرداری اندیشه
مدت اعتبار تضمین های فوق باید حداقل سه ماه پس از تاریخ ثبت پیشنهاد در سامانه ستاد معتبر بوده 
وبرای سه ماه دیگر نیز قابل تمدید باشد و علاوه بر آن ضمانت نامه های بانکی باید طبق فرمهای قابل 

قبول تنظیم شود.
*توجه: به پیشنهادهائی که تضمین شرکت در مناقصه آنها به غیر از موارد فوق باشد ترتیب اثرداده 

نخواهد شد.

3-مهلت ومحل دریافت اسناد مناقصه: ازتاریخ انتشارآگهی لغایت پایان وقت اداری دوشنبه مورخ 
www.setadiran.1401/10/12 و محل دریافت آن صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت

ir می باشد.
شنبه  روز  اداری  ساعت  پایان  تا  بایست  می  متقاضیان  پیشنهادات:  تسلیم  محل  و  4-مهلت 

مورخ1401/10/24 پیشنهاد قیمت خود را در سامانه 
تدارکات الکترونیک دولتwww.setadiran.ir بارگذاری نموده و اصل ضمانت نامه را به واحد دبیرخانه 

شهرداری تحویل و شماره ثبت پاکت الف دریافت نماید.
تذکر:صرفا اسناد پاکت های پیشنهاد )ب( و)ج( دارای امضای الکترونیکی مورد پذیرش است.درجلسه 
بازگشایی پاکت های)ب( و)ج(،اسناد فیزیکی)کاغذی( و اسناد فاقد امضای الکترونیکی به هیچ وجه مورد 

پذیرش نیست.
5- مدارک لازم جهت دریافت اسناد مناقصه: متقاضیان جهت دریافت اسناد می بایست از طریق 

سامانه ستاد نسبت به خرید اسناد شرکت درمناقصه اقدام نمایند.
6-زمان بازگشایی پیشنهادها: پایان ساعت اداری روز یکشنبه مورخ1401/10/25 می باشد.

7- شهرداری اندیشه در رد یا قبول یک یا تمام پیشنهادات بدون ذکر دلیل مختار می باشد.
8-هزینه درج آگهی در روزنامه به عهده برنده مناقصه می باشد.

تاریخ انتشار نوبت اول:1401/10/04 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/10/11

بهروز کاويانی-شهردارشهرانديشه

نوبت اول

با سرزنش اجتماعی تخلفات رانندگی، از قانون شکنی و تکرار تخلف جلوگیری کنیم.

آگهی مناقصه عمومی
 شماره  401-162

 نوبت دوم

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای   

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان هرمزگان در نظر دارد مناقصه عمومی فوق را با مشخصات و شرایط کلی 
ذیل از طریق برگزاری مناقصه  ، به شرکت های واجد شرایط واگذار نماید.

الف ( شرح مختصر کارها :

مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع كار )ریال(مدت پیمان)ماه(شهرستانمبلغ برآورد)ریال(موضوع پروژه

تعمیرات ابنیه فنی حوزه استحفاظی 
شهرستان بندرخمیر

6745،241،809بندرخمیر14،904،836،161

ب( محل تاًمین اعتبار : از محل اعتبارات  استانی 
ج( شرایط متقاضی :  1 – داشتن شخصیت حقوقی  2-  داشتن توانایی ارائه ضمانت نامه بانکی شرکت در فرآیند ارجاع كار و ضمانت نامه 
انجام تعهدات  3– دارا بودن حداقل رتبه 5 رشته راه و ترابری. لذا متقاضیانی که دارای شرایط مذکور در بند » ج « فوق بوده و آمادگی اجرای 
پروژه را دارند می توانند جهت اخذ اسناد مناقصه از ساعت 15:30 مورخ 1401/10/04 لغایت ساعت .14:00 مورخ  1401/10/10  به پایگاه 
اینترنتی سامانه تدارکات الترونیکی دولت به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمایند، آخرین مهلت تحویل اسناد مناقصه، ساعت 
 14:00 مورخ  1401/10/20 و بازگشایی پاکات ساعت 09:00 مورخ 1401/10/21 بود. جهت کسب اطلاعات بیشتر به آدرس اینترنتی

 www.iets.mporg.ir مراجعه نمایید. 
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/10/03 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/10/04

شناسه آگهی:1430936 ادارهكلراهداریوحملونقلجادهای
استانهرمزگان

آگهي مناقصه عمومي يک مرحله اي )شماره 159/م ع/1401(

شرکت آب و فاضلاب استان البرز درنظر دارد اجراي عملیات حفاري دو حلقه 
چاه عمیق به روش دوراني در روستاهاي شهرستان نظرآباد را از محل اعتبارات 
طرحهاي عمراني و از طریق مناقصه عمومي به پیمانکار واجد شرایط و داراي حداقل 

رتبه 5 در رشته کاوشهاي زمیني واگذار نماید.
کلیه مراحل برگزاري مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران 
و بازگشایي پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکي دولت )ستاد( به آدرس 
www.setadiran.ir با شماره فراخوان 2001005186000159  انجام خواهد 
شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلي , مراحل ثبت نام در سایت 
مذکور و دریافت گواهینامه امضاي الکترونیکي را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

ارجاع  فرآیند  در  تضمین شرکت  مبلغ  و  نوع   , پروژه  اجراي  پروژه, مدت  برآورد 
کار : برآورد براساس فهارس بهاء ابنیه , تاسیسات برقي و چاه سال 1401, مبلغ 
31,902,159,276 ریال و مدت اجراي کار 3 )سه( ماه و مبلغ تضمین شرکت در 

فرآیند ارجاع کار 1,595,107,963 ریال بصورت یکي از تضامین ذکر شده در آیین 
نامه تضمین معاملات دولتي به شماره 123402/ت 50659/هـ مورخ 94/09/22 

مي باشد.
مهلت تحویل اسناد مناقصه : مناقصه گران علاوه بر بارگذاري فایلهاي PDFتا ساعت 
19 روز دوشنبه مورخ 1401/10/26, موظف به ارائه اسناد ارزیابي کیفي و تضمین 
شرکت در فرآیند ارجاع کار در پاکت لاک و مهر شده تا ساعت 16 همان روز  به 

دبیرخانه شرکت آب و فاضلاب استان البرز مي باشند.
تاریخ بازگشایي پاکات : ساعت 13:30 روز سه شنبه مورخ 1401/10/27 خواهد بود.

نحوه دریافت اسناد مناقصه: داوطلبان می توانند به منظور دریافت اسناد مناقصه از تاریخ 
1401/10/04 تا ساعت 19 روز شنبه مورخ 1401/10/10  از طریق سامانه ستاد 

به آدرس www.setadiran.ir اقدام نمایند. تلفن تماس : 026-32117150  
سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج است%

شرکت آب وفاضلاب استان البرز- »سهامي خاص«

سیستم مدیریت یکپارچه / کد 10/43/02/ف

شناسه آگهی:1430745

شرکتآبوفاضلاباستانالبرز

آگهی مناقصه عمومی
شهرداری اندیشه در نظر دارد به استناد مجوز شماره 5/558/د مورخ1401/08/21 موضوع ابلاغ بند7 
صورتجلسه شماره73 مورخ1401/08/03 شورای اسلامی شهر اندیشه اجرای عملیات زیر را ازطریق 

مناقصه عمومی به پیمانکار فعال واجد شرایط)حداقل دارای رتبه 5 ابنیه(واگذار نماید.
1-موضوع مناقصه:احداث بوستان امیرکبیر فاز5 با اعتبار مصوب 55/000/000/000)پنجاه و پنج 

میلیارد(ریال با احتساب 9% مالیات بر ارزش افزوده 
2-سپرده شرکت در مناقصه:

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه:مبلغ تضمین شرکت در مناقصه 2/750/000/000)دو میلیارد و هفتصد و 
پنجاه میلیون(ریال است که می بایست به یکی از صورتهای مشروحه ذیل به شهرداری تسلیم گردد.

الف- رسید بانکی واریز وجه مزبور به حساب جاری سیبا به شماره0113994456001 نزد بانک ملی شعبه 
بلوار آزادی به نام شهرداری اندیشه

ب-ضمانت نامه بانکی به نفع شهرداری اندیشه
مدت اعتبار تضمین های فوق باید حداقل سه ماه پس از تاریخ ثبت پیشنهاد در سامانه ستاد معتبر بوده 
وبرای سه ماه دیگر نیز قابل تمدید باشد و علاوه بر آن ضمانت نامه های بانکی باید طبق فرمهای قابل 

قبول تنظیم شود.
*توجه: به پیشنهادهائی که تضمین شرکت در مناقصه آنها به غیر از موارد فوق باشد ترتیب اثرداده 

نخواهد شد.

3-مهلت ومحل دریافت اسناد مناقصه: ازتاریخ انتشارآگهی لغایت پایان وقت اداری دوشنبه مورخ 
www.setadiran.1401/10/12 و محل دریافت آن صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت

ir می باشد.
شنبه  روز  اداری  ساعت  پایان  تا  بایست  می  متقاضیان  پیشنهادات:  تسلیم  محل  و  4-مهلت 

مورخ1401/10/24 پیشنهاد قیمت خود را در سامانه 
تدارکات الکترونیک دولتwww.setadiran.ir بارگذاری نموده و اصل ضمانت نامه را به واحد دبیرخانه 

شهرداری تحویل و شماره ثبت پاکت الف دریافت نماید.
تذکر:صرفا اسناد پاکت های پیشنهاد )ب( و)ج( دارای امضای الکترونیکی مورد پذیرش است.درجلسه 
بازگشایی پاکت های)ب( و)ج(،اسناد فیزیکی)کاغذی( و اسناد فاقد امضای الکترونیکی به هیچ وجه مورد 

پذیرش نیست.
5- مدارک لازم جهت دریافت اسناد مناقصه: متقاضیان جهت دریافت اسناد می بایست از طریق 

سامانه ستاد نسبت به خرید اسناد شرکت درمناقصه اقدام نمایند.
6-زمان بازگشایی پیشنهادها: پایان ساعت اداری روز یکشنبه مورخ1401/10/25 می باشد.

7- شهرداری اندیشه در رد یا قبول یک یا تمام پیشنهادات بدون ذکر دلیل مختار می باشد.
8-هزینه درج آگهی در روزنامه به عهده برنده مناقصه می باشد.

تاریخ انتشار نوبت اول:1401/10/04 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/10/11

بهروز کاويانی-شهردارشهرانديشه

نوبت اول



وزیر کشور مطرح کرد

ورت نقش آفرینی سازمان ثبت احوال در تصمیم گیری های کلان کشور ضر

رئیس مرکز پژوهش های مجلس مطرح کرد

ورت تغییر قوانین کلان و راهبردی برای حکمرانی نو ضر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه      4 دی 1401    شماره 1227

ح فکر نشده باز هم یک طر
تبسم نمازی  این روزها مشــاهده می شــود که قرار است بر اساس 
طرحی، افراد خدمات دهنده به بانوان بی حجاب، مجازات شوند وطرح 
هنوز تصویب نشده خبر می رسد که کارمندانی به دلیل عدم برخورد با 
ارباب رجوعان بی حجاب تنبیه و اخراج شــده و یا اماکنی به جهت ارائه 

خدمات به این افراد پلمپ شده است.
به نظر می رسد مســئولیتی که برعهده ضابطان آموزش دیده و موظف 
قضایی است، به دلیل هزینه زا شدن آن که در حالت تعلیق قرار گرفت، 
قرار اســت به صورت اجباری مردم سپرده شــود. این امر از دو ساحت 
قابل بررسی است: ساحت نخست بستر قانونی است. ابتدا باید مشخص 

شود که تعریف از حجاب دقیقا چیست؟ 
در شــرایطی که هر کس تعریف خود را از این واژه دارد و خود نهاد های 
قانونی به اجماعی بر سر آن نرسیده اند ،آیا می توان مردم را مجبور کرد 
تا نقش قاضی و ضابط قضایی را به عهده بگیرند؟ جدا از اینکه قانونگذار 
چنین مسئولیتی را در نظر نگرفته، خود امر به لحاظ ذاتی امکان وقوع 
ندارد چرا که برای برخورد با مجرم یا متخلــف، باید یک مرجع قانونی، 

محل تشخیص جرم یا تخلف باشد. 
به عنوان مثال همه ما بعد از ســن ۱۸ ســالگی آموزش های لازم فنی 
مهارتی و قانونی را دیده و گواهینامه رانندگــی را اخذ می کنیم، اما آیا 
مجازیم که راننده متخلفی را مجازات کنیم؟ برای مثال به خودروی او 
آســیب بزنیم یا لاســتیکش را به دلیل پارک در مکانی غیر مجاز پنچر 

کنیم؟ 
از ســوی دیگر براســاس این طرح، به جای مجازات متخلف، فرد ارائه 
دهنده و فروشــنده خدمات مجازات می شــود، که به طور طبیعی از 
عقل و منطق به دور اســت، چرا که خانم بی حجاب که در اینجا متخلف 
محسوب می شــود برای مثال جنس مورد نظرش را خریداری کرده و 
رفته و حالا صاحب مغازه مجازات می شــود؛ به جای اهنگر، مسگران 
شوشتری هستند که گردن زده می شــوند. به سادگی پیداست که این 
طرح از ســاده ترین و ابتدایی ترین اصول منظقــی و حقوقی بی بهره 

است.
ساحت دوم، نگاه از منظر آسیب شناسی اجتماعی است. پلیس امنیت 
اخلاقی یا همان گشت ارشــاد به دلیل مخالفت گسترده اجتماعی در 
ماموریت خود شکست خورد که اگر این ماموریت از یک عقبه اجتماعی 
برخوردار بود، مثل هــزاران ماموریت دیگر این نهاد، انجام می شــد و 
مشــکلی هم پدید نمی آمد. حال برای کم کردن تعارض بین نیروهای 
انتظامی و مردم و به منظور کاســتن از هزینه های اجتماعی، با چنین 
طرحی قرار اســت تعارض های مخاطره آمیز جدیدی بــه میان افراد 

جامعه منتقل شود. 
در اینجا هم کماکان نبود عقبه اجتماعی بر ســر جای خود باقی است و 
کماکان تنش زا اســت، اما هزینه آن دو برابر است. اول انسان ها به طور 
ذاتی علاقه ای در ورود به مناقشه ای ندارند که نفعی برای آن ها نداشته؛ 
چنین مناقشاتی می تواند به گسترش خشم و خشونت در جامعه دامن 
زند. فردی را در نظر بگیرید که بی هیج انگیزه شــخصی، به صرف ترس 
از مجازات باید با مشتریانی درگیر شود که در شرایط عادی اتفاق نمی 
افتد )این همان درگیری اســت که میان پلیس گشت ارشاد با مردم رخ 
داد( از این منظر کارمندان و صاحبان حرف و مشــاغل باید چه میزان 
فشار روحی و روانی حاصل از برخورد با ارباب رجوعان را هر روزه با خود 
حمل کنند و باز همین امر چه میزان خســارت مــادی به دلیل ریزش 
مشــتری در پی دارد و همین امر چه میزان نارضایتی بوجود می آورد؟ 
در واقع علاوه بر کســانی که به برخورد با بد حجابان اعتراض داشــتند 
مردمی هم که باید این تکلیف اجباری و نشــدنی پذیرفتن نقش گشت 
ارشــاد را هم به گردن بگیرند و بابت ان توبیخ و مجازات هم شــوند به 

جمع ناراضیان اضافه می شوند.
و نکته مهمتر آن که اگر اتفاق فاجعه باری در این درگیری های حتمی، 
برای یک خانم بد حجاب بیفتد، مســئولش چه کســی است؟ ظاهرا 
طراحان چنین طرح هایــی اصلا به تبعات آن ها فکــر نمی کنند. آنان 
خواسته ای دارند که باید به هر شکل پیاده شود حتی به قیمت به آشوب 
کشیده شدن کشور و به نظر می رسد که بیش از دشمنان خارجی باید 
از دوستان ناکارآمد داخلی هراســید که می توانند با طرح های ضعیف 

خود بسیار خطرناک تر از هر دشمنی در صحنه عمل کنند.

رئیس کمیسیون امور داخلی:
لیست دستگاه های خاطی از اجرای قانون هوای 

پاک به طور شفاف منتشر شود

رئیس کمیســیون امورداخلی کشور و شــوراها در مجلس تاکید کرد: 
باید لیســت دســتگاه هایی که در اجرای قانون هوای پاک ترک فعل 
داشته و یا کم کاری کرده اند به طور شفاف اعلام شده و با آن ها برخورد 

شود تا درس عبرتی برای تمام دستگاه ها شود.
محمدصالح جوکار با اشــاره به ضرورت اجرای دقیق قانون هوای پاک 
به منظور کنترل آلودگی هوا، بیان کرد: آنچــه که در خصوص کنترل 
آلودگی هوا حائــز اهمیت بوده، اجرای دقیق قانون هوای پاک اســت. 
دســتگاه های متولی باید قانون هوای پاک را به شــکل دقیق اجرایی 
کنند. تمام دستگاه ها باید به وظایفی که در قانون هوای پاک برای آنها 

مشخص شده است عمل کنند.
وی در ادامه اظهار کرد: بخشی از نظارت بر اجرای این قانون به مجلس 
باز می گردد و بخش دیگر به دستگاه های نظارتی باز می گردد. دستگاه 
هایی که در اجرای قانون هوای پاک ترک فعل داشته و یا کم کاری کرده 
اند باید شناسایی شده و به طور شــفاف اعلام شود. اگر شفافیت در این 
حوزه اجرایی شود درسی خواهد شــد برای تمام بخش های دیگر. باید 
لیست دستگاه هایی که به وظایف تعریف شده برای آنها در قانون هوای 

پاک عمل نکرده اند، به صورت شفاف اعلام شود.
نماینده مردم یزد در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: باید واقعیت 
ها را بپذیریم. ســلامت مردم چیزی نیســت که ما به راحتی بتوانیم از 
کنار آن بگذریم. بحث آلودگی هوا یک موضوع مهمی اســت که امروز 
سلامت مردم جامعه را تهدید می کند. از سوی دیگر این معضل هزینه 
های بهداشــت و درمان را نیز افزایش می دهد. از یک سو با عدم اجرای 
قانون هوای پاک مشــکلات متعددی برای جامعه در حوزه ســلامت و 
سایر بخش ها ایجاد شــده و از ســوی دیگر هزینه هایی که دولت باید 
بپردازد نیز بالا رفته اســت.وی در ادامه تاکید کرد: اجرای قانون هوای 
پاک نوعی پیشــگیری در حوزه ســلامت به شــمار می رود. اگر این 
پیشــگیری را با اجرای دقیق این قانون انجــام داده هزینه های درمان 
به شــدت کاهش پیدا خواهد کرد. انواع بیماری های قلبی و عروقی که 
امروز با آن مواجه هستیم به وضعیت هوا باز می گردد. خط قرمز ما باید 
رعایت فاصله صنایع آلاینده با اماکن ســکونتی باشــد. نباید اجازه داد  

صنایع آلاینده در شهرها برپا شوند.

یادداشت

تریبون

معاون منابع انســانی وزارت دفاع، گفــت: با تصویب 
قوانین مربوط به جذب و بکارگیــری بانوان در وزارت 
دفاع، شاهد بکارگیری درصد بیشتر از بانوان در وزارت 

دفاع خواهیم بود.
 امیر ســعید صادقی درباره خبری مبنــی بر افزایش 
ظرفیت پذیرش بانوان در بخش های راهبردی دفاعی 
وزارت دفاع و پشــتیبانی نیروهای مسلح گفت: اساساً 
جنســیت نمی تواند مغایــر و مانع حضــور بانوان در 

پروژه های پیشرفته و حساس دفاعی باشد.
وی افزود: در تاریخ ایران پرتمدن، نقش آفرینی بانوان 
ایرانی در جای جای آن پررنگ بوده اســت و همواره در 
آوردگاه های حســاس و پر از فراز و نشیب پیروزی ها و 
دفاع از کیان ایران اســلامی، این قشــر یارای مردان و 

همپای دلیری های آنان از این سرزمین بوده اند.
امیر صادقی با اشاره به حماســه آفرینی های زنان در 
تاریخ این سرزمین گفت: اغلب جانفشــانی بانوان در 
ایران قبل از انقلاب اســلامی، جنبه فردی و شخصی 

داشته اســت و به نقش و جایگاه زن در قالب 
سازمان و نهادی مســتقل و یا مکمل اقتدار 

یک سرزمین پرداخته نشده است.
وی بــا بیــان اینکه پیــروزی شــکوهمند 
انقلاب اســلامی و جمهوریت ایــران عزیز، 
عرصه فعالیــت بانــوان این ســرزمین در 
زمینه هــای علمــی، فرهنگی، سیاســی، 

ورزشــی، اجتماعی و … را رشد و توســعه داد یادآور 
شد: حمایت، پشــتیبانی و نقش پررنگ بانوان در روند 
پیروزی انقلاب اسلامی و سپس ۸ ســال دوران دفاع 
مقدس بیش از پیش نمایان شــد و ماهیت جمهوریت 
و مردم سالاری دینی ایران اســلامی فضا، بستر و زیر 
ساخت های لازم را برای از قوه به فعل درآوردن ظرفیت 

و توانمندی های بانوان ایرانی بسط داد.
معاون منابع انســانی وزارت دفاع ادامــه داد: مصداق 
عینی این موضــوع کســب رتبه های علمــی بانوان 
در المپیادهای نجــوم، فیزیک، ریاضــی و همچنین 

ایســتادن بــر ســکوی قهرمانــی جهان و 
المپیــک در آوردگاه های ورزشــی اســت 
که پیش از انقلاب اســلامی نمــودی از آن 
را مشــاهده نخواهیــد کرد.امیــر صادقی 
در ادامــه با اشــاره به سیاســت های جذب 
بانوان نخبه در حوزه های حســاس پدافند 
زیستی، پزشــکی، بیوتروریسم وزارت دفاع 
و همچنین حوزه های لیزر و علوم شــناختی با رعایت 
جایگاه، منزلت و اکرام زنان تصریــح کرد: امروز بانوان 
و دختران ایران اســلامی در وزارت دفاع مســئولیت 
طرح ها و پروژه هایی را در دست دارند که حضور آنان را 

به ضرورتی انکارناپذیر تبدیل کرده است.
وی با اشاره به دستاوردهای وزارت دفاع در عرصه های 
گوناگون که بخشــی از آنان از دریچه رسانه برای مردم 
اطلاع رسانی شده است گفت: در بســیاری از این آثار 
و رهاوردها، نقش آفرینی های بانوان متخصص، مؤمن 
و متعهد وزارت دفاع قابل چشــم پوشی نیست؛ بانوان 

مجرب و دانشمندی که به رغم دارا بودن تخصص های 
علمی و فنی و در ســطوح عالی به جهت حساســیت 
بالا و رعایت موارد امنیتــی در گمنامی در عرصه های 
پژوهش، برنامه ریزی، الکترونیــک، برق، هوافضا، نرم 
افزار، حوزه های ســتادی و پزشکی، طراحی، ساخت و 
تولید محصولات و ســامانه های دفاعی و نظامی کشور 
پررنگ ظاهر شــده و بــه معنای واقعــی کلمه خوش 

درخشیده اند.
معاون منابع انســانی وزارت دفاع با بیــان اینکه امروز 
بیش از ۵۰ درصد جامعه دانشگاهی و فارغ التحصیلان 
را بانوان تشــکیل می دهند خاطرنشــان کــرد: بنا به 
دســتور امیر وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای مسلح 
شــرایط اســتخدامی در این خصوص در وزارت دفاع 
مورد بازنگری قرار گرفته اســت و انشــاالله با تصویب 
قوانین مربوطه به جــذب و بکارگیری بانوان در وزارت 
دفاع شاهد بکارگیری درصد بیشتر از بانوان در وزارت 

دفاع خواهیم بود.

کارشناس مســائل بین الملل با بیان اینکه در فضای بی 
اعتمادی باید مذاکره با آمریکا و اروپا را ادامه دهیم، گفت: 
تغییر موضع غرب بدلیل به نتیجه نرســیدن اغتشاشات 
است.محســن پاک آئین، درباره شکســت پروژه غرب 
برای فشــار به ایران که از طریق حمایت از اغتشاشگران 
به منظور بهره برداری در ســر میز مذاکره انجام می شد، 
اظهار داشت: اظهارات ضد و نقیض مقامات غربی از جمله 
آمریکایی ها در رابطه با مذاکــرات رفع تحریم ها و برجام 

باعث بی اعتمادی به این کشورها شده است.
وی با بیــان اینکه هرروز شــاهد موضــع گیری های 
متفاوت از ســوی مقامــات غربی در رابطــه با برجام 
هســتیم، ادامه داد: مطرح کردن اظهارات متفاوت در 
مورد برجام نوعی بی اعتمادی نســبت به آمریکا ایجاد 

کرده که تصمیم گیری را دشوار کرده است.
کارشناس مسائل بین الملل افزود: بنابراین 
معتقدم که باید بی اعتمادی خود را نســبت 
به آمریکایی ها حفظ کنیم. غــرب و آمریکا 
از اغتشاشات اخیر در کشــور حمایت کامل 
کردند و نه تنها اقدامات تروریستی از جمله 
حملــه تروریســتی شــاهچراغ را محکوم 

نکردند بلکه مکرراً از عوامل اغتشاشات در داخل کشور 
ما حمایت کردند.

وی یــادآور شــد: البتــه مــا معترضیــن را جــدا از 
اغتشاشگران میدانیم و آنها می توانند اعتراض خود را 
اعلام کنند.کارشناس مســائل بین الملل عنوان کرد: 
آمریکایی هــا از معترضین دفاع نکردند بلکه بیشــتر 

حامی اغتشاشــگران بودنــد و حتی طرح 
براندازی و تغییر نظام را مطرح کردند.

پاک آئین با اشاره به صحبت های رابرت مالی 
مبنی بر اینکه آماده ایم دیپلماســی با ایران 
را ادامه دهیم، ادامه داد: اگــر امروز آمریکا و 
غرب برای بازگشــت به برجام تغییر رویکرد 
داده اند به دلیل این اســت کــه از به نتیجه 
نرسیدن اغتشاشــات در جهت منافع خودشان ناامید 
شــده اند.وی با بیان اینکه در صورت لغو همه تحریم ها 
و راســتایی آزمایی همه تعهداتمان در برجام را انجام 
خواهیم داد، تصریــح کرد: ما نباید هرگــز رفتارهای 
آمریکا و غرب را در اغتشاشات اخیر فراموش کنیم لذا 
در فضای بی اعتمادی باید مذاکره بــا آمریکا و اروپا را 

ادامه دهیم.کارشــناس مســائل بین الملل در مورد 
ادعای غرب در رابطه با حقوق بشر و حقوق زنان، گفت: 
ادعای آنها دروغ اســت چرا که آمریکا و غرب بیشترین 
ناقض حقوق بشــر و بخصوص حقوق زنان در کشــور 
خودشان هســتند. در آمریکا شــاهد نوعی آپارتاید و 
نژاد پرستی، سوزاندن فرقه داوودیه و وجود زندان های 

مخوف مثل ابوغریب، بگرام و… هستیم.
پاک آئین با بیــان اینکــه در اروپا نیز شــاهد نادیده 
گرفتن حقوق بشر هســتیم، عنوان کرد: در بازی های 
جام جهانی قطر دیدیم که آلمان بــه دنبال این بود تا 
همجنسگرایی را در این بازی ها ترویج دهند لذا آمریکا 
و اروپا در جایگاهی نیســتند که از حقوق بشر و حقوق 

زنان صحبت کنند.

دفاع

مذاکره

خریــدار  وزیر کشــور گفت: ســازمان 
ثبت احوال یک سازمان پیشــرو و موثر در 
تصمیم گیری های کلی و کلان کشــور می 
تواند باشد و باید باشــد.آئین گرامیداشت 
روز ملی ثبت احــوال و رونمایــی از پایگاه 
اطلاعات خانوار و برخی از طرح های هویتی 
کشور با حضور احمد وحیدی وزیر کشور و 
هاشــم کارگر معاون وزیر و رئیس سازمان 
ثبت احوال کشور در ســازمان ثبت احوال 
کشــور برگزار شــد.وحیدی در این آئین با 
گرامی داشــت دهه فاطمیه گفت: غربی ها 
بویــی از مقام زن نبــرده انــد در حالی که 
می خواهند به ما یاد دهند مقام زن چیست 

و این یک طنز تاریخی محسوب می شود.
وزیر کشــور در ادامــه با تبریــک روز ملی 
ثبت احوال و قدردانــی از خدمات کارکنان 
سازمان ثبت احوال اظهار کرد: سازمان ثبت 
احوال از نظر سن یک سازمان قدیمی است 
اما از نظر کارکرد یک سازمان به روز است و 

این یک امتیاز محسوب می شود.
وی عنوان کرد: این ســازمان امــروز با صد 
سال ســن خود، با به کارگیری فناوری های 

روز و همراه بــا تحولات روز یک ســازمان 
پیشــرو اســت و در اندازه گیری و سنجش 
وضعیت ســازمان ثبت احوال از این حیث 

یک نمره خوب و بالا گرفت .
وحیدی تصریح کرد: این ســازمان همواره 
باید پیشــرو، دانش بنیان و بهره ور با توجه 
به طرفیت های خود باشد. کارکردهای این 
سازمان بســیار ارزشمند اســت و توسعه و 

ارتقا پیدا خواهد کرد.
وزیــر کشــور در ادامــه گفــت: اطلاعات 
جمعیتی برای هر کشــور زیربنایی است و 
بسیار مهم اســت و اگر نباشد همه برنامه ها 
مختــل خواهد شــد و یکــی از ارکان مهم 
آمایش سرزمین جمعیت است که این رکن 
مهم در سازمان ثبت احوال شکل می گیرد 
و هر برنامه توســعه ای که بخواهیم داشته 

باشیم به این سازمان نیاز مبرم داریم.
وی ادامه داد: باید شــرایط طوری شود که 
هر کس خواست به ریشه های هویتی خود 
بازگردد، بتواند با اســتفاده از سازمان ثبت 

احوال این کار را انجام دهد.
وحیــدی اذعــان کــرد: در تحلیل هــای 

جمعیتی دچار یک اشــتباه بزرگ شدیم و 
اکنون درگیر یک بحران جمعیتی هستیم 
که ناشی از این است که آن مرجع اصلی که 
باید تحلیل جمعیتی را می کرد و هشــدار 
می داد متولی نداشــت لذا نتیجه این شــد 
که بی توجه ماندیم تا در ســال ۹۱ که رهبر 
معظم انقلاب تذکــر دادند و اکنــون باید 
خیلی تلاش کنیم که بحران رشد جمعیت 

را جبران کنیم.
وزیر کشور خاطرنشــان کرد: سازمان ثبت 
احوال باید مرتباً تحولات جمعیتی را پایش 

و تحلیل کنــد و به دســتگاه های مختلف 
تذکر دهد و دستگاه های مســئول بتوانند 
سیاســت های خود را اصلاح کنند و نقش 

مهمی در این تصمیم سازی داشته باشند.
وی ادامه داد: مهاجرت ها در کشور در حال 
رخ دادن اســت و این مهاجرت ها بخشــی 
ممکن اســت مفید نباشــد و باید به موقع 
شناخت و نسبت به آن تذکر داد چرا که هرم 

توزیع جمعیتی دچار مشکل می شود.
وحیــدی تصریح کــرد: یکــی از وظایف 
سازمان این اســت که نشــانی فرد دارای 
هویت را بداند و این نشــانی زمانی که تغییر 
پیدا می کند این ســازمان باید اطلاع پیدا 

کند و باید برای آن چاره جویی کرد.
وزیر کشــور با اشــاره به اهمیــت کارکرد 
سازمان ثبت احوال اذعان کرد: اعتقاد دارم 
که باید اطلاعات و نشانی های حقوقی را نیز 

این سازمان در اختیار داشته باشد.
وی بــا اشــاره بــه نقــش اطلاعــات در 
تصمیم گیری هــا  و  سیاســت گذاری ها 
بیان کرد: اجرای صحیح خیلــی از قوانین 
وابسته به اطلاعات صحیح ســازمان ثبت 

احوال اســت و قانون جوانی جمعیت برخی 
از کارکردهای آن موکول به این اســت که 
ســازمان ثبت اقدامی را انجام دهد؛ به طور 
مثال در خصــوص احصا نرخ بــاروری در 
شهرستان ها جهت اســتفاده از تسهیلات، 
ســازمان ثبت توانســت به وظیفه خود در 
همیــن مدت کوتــاه عمــل کند.وحیدی 
تاکید کرد: سازمان ثبت احوال یک سازمان 
پیشــرو و مؤثر در تصمیم گیری های کلی 
و کلان کشــور می تواند باشــد و باید باشد؛ 
چرا که با آحاد مردم ارتبــاط دارد و یکی از 
مردمی ترین سازمان ها سازمان ثبت احوال 
به جهت ارتباط مکرر با آحــاد مردم داخل 
و خارج از کشور اســت.وزیر کشور با اشاره 
به مشکل هویتی افراد مشــکوک التابعه و 
تعیین تکلیف وضعیت آنها با ورود سازمان 
ثبت احوال، اظهار کرد: در حوزه اتباع بیگانه 
مســئولیتی بر عهده ســازمان ثبت احوال 
گذاشته شده و امید اســت به خوبی انجام 
شود.در پایان این آئین چهار نفر از اشخاص 
فاقد شناســنامه، اوراق هویتی خــود را از 

دست وزیر کشور دریافت کردند.

افزایش جذب و بکارگیری بانوان در وزارت دفاع

ناامیدی از اغتشاشات موجب تغییر موضع غرب نسبت به مذاکرات شده است

زینب رجائی  رئیــس مرکز پژوهش های 
مجلــس گفــت: حکمرانی نو بــرای اینکه 
ریل گذاری و جهت گیری را بر اساس اصول 
و مؤلفه هــای کلان ارتقا دهــد، باید تغییر 
قوانین کلان و راهبردی را در دســتور کار 

قرار دهد
 بابک نگاهــداری رئیس مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اســلامی با انتشار مطلبی، 
در ۷ توصیه راهبردی به تشریح مؤلفه های 
تحقق حکمرانی نو پرداخت که جزئیات این 

موارد به شرح زیر است:
۱- با گذشت بیش از ۴۰ سال از عمر انقلاب 
اسلامی و کســب تجربه در ســاحت های 
مختلف اداره و حکمرانی کشــور، ضرورت 
بازنگــری و بازطراحی نظــام حکمرانی بر 
مبنای آرمان های اصیل انقلاب اســلامی و 
با توجه به تحولات محیطی، ضروری به نظر 
می رســد که می توان این مهم را به عنوان 

»حکمرانی نو« تلقی کرد.
٢- هدف حکمرانی نو، اصلاح و ارتقای 
ظرفیت های حکمرانی بومی مبتنی بر 
اقتضائــات ارزشــی و ملی بــا رویکرد 
مســئله محــوری، انعطــاف پذیری و 
پویایی، دانش بنیان و هوشمندســازی 
و نگاه کارکردی- ســاختاری و ابزاری 

است. 
راهبران و متولیان حکمرانی نو می بایســت 
درک، شــجاعت، عــزم، تــوان و ظرفیت 
بازنگری در نهادها، ساختارها و فرآیندهای 
کلان را داشــته باشــند تــا حکمرانی به 

کارآمــدی لازم دســت یابــد و ســرمایه 
اجتماعی افزایش پیدا کند.

۳- تحقق و پیاده سازی حکمرانی نو، امری 
دفعی و یکباره نیســت، بلکه امری تدریجی 
و مستمر است که نیاز به اقدامات پژوهشی، 
سیاستی و عملیاتی دارد که به طور مستمر 
در قالب یک چرخه منظم باید انجام شود و 
به صورت مستمر با رویکرد بازخوردگیری 

اصلاح شود.
۴- قانــون اساســی میثاق مشــترک یک 

ملت و نخ تســبیح تعامــلات ارکان دولت 
و ملت و مرجــع حل اختــلاف بنیادین در 
عرصه حکمرانی است. مشــارکت مردمی 
در مقدمه و اصــول متعدد قانون اساســی 
مــورد تاکید اســت. در حکمرانــی نو باید 
بســته ابزارهای حکمرانی استخراج شود و 
از مردم و ظرفیت هــای مردمی برای بهبود 
کارکردهــای نظــام حکمرانــی همچون 
نظارت،  تنظیم گــری،  سیاســت گذرای، 
مطالبه گری و اجرا، استفاده شود. البته این 

کار نباید با تقلید و کپی برداری نادرســت از 
ابزارهای دیگر نظام هــای حکمرانی انجام 

شود.
۵- سنت های الهی قواعد الهی حرکت در 
این عالم را طراحی کرده و نشان می دهند 
که موفقیت در این عالم در پرتو شــناخت 
ســنن الهی و حرکت مبتنی بر آنها میسر 
می شــود. حرکت بر مبنای ســنت های 
الهی باعث می شــود که انســان با سامانه 
آفرینش هماهنگ شــود و اراده او بر مدار 

حق و مشــیت الهی قرار گیرد. بررســی 
سنت های الهی ما را قادر می سازد تا قوانین 
و سامانه حاکم بر رخدادهای اجتماعی را 
کشف کرده، با شــناخت روابط پدیده ها و 
رخدادهــای اجتماعی، رونــد تحول آنها 
را پیش بینــی کنیم. پایبنــدی مومنانه و 
واقعی به ســنت های الهــی در حکمرانی 
و پرهیــزی از تفســیرهای نادرســت و 
ســلیقه ای از آن در حکمرانی نو راه گشــا 

خواهد بود.
٦- جهان امروز بــا جهان قدیــم متفاوت 
بوده و همیــن عامل عصــر برنامه ریزی ها 
و سیاســتگذاری های ایســتا و دوره ای در 
حکمرانی را منســوخ ســاخته و ضرورت 
برنامه ریزی هــای غلتــان، انعطــاف پذیر 
و تقویــت و پشــتیبانی ســازوکارهای 
تصمیم گیــری و حکمرانــی بــا ابزارهایی 
چون هوش مصنوعــی، تجزیــه و تحلیل 
کلان داده هــا، شبیه ســازی ها و انــواع و 
اقسام نوآوری و فناوری های نوین را قطعی 
ساخته است که این امر باید در حکمرانی نو 

مورد توجه جدی قرار گیرد.
۷- حکمرانی نو برای اینکــه ریل گذاری و 
جهت گیری را بر اساس اصول و مؤلفه های 
کلان ارتقا دهد باید تغییــر قوانین کلان و 
راهبردی را در دســتور کار قرار دهد. بدون 
بهینه ســازی قوانین کلان و مــادر و به روز 
رسانی آنها متناســب با چالش ها و مسائل 
حاضر حکمرانی، تحقق حکمرانی نو دشوار 

خواهد بود.
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۲۰ تا ۳۰ درصد از تجارت کشور از طریق قاچاق 
انجام می شود

کارشناس مبارزه با مفاسد اقتصادی عملکرد ستاد مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز را ضعیف عنوان کرد و گفت: متأســفانه ستاد در قبال وظایف خود 

پاسخگو نیست و ۳۰ درصد از تجارت کشور قاچاق است.
 آمارهای ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز از ۱٢.۵ میلیارد دلار واردات 
غیررســمی یا همان قاچاق کالا به کشــور حکایت دارد، این در حالی 
اســت که برآوردها و آمارهای غیررســمی، به بیش از ٢۵ میلیارد دلار 
هم می رسد.سید جواد حسینی کیا، عضو کمیســیون صنایع و معادن 
مجلس میزان قاچاق کالا در کشــور را ســالانه ٢٦ میلیارد دلار عنوان 
می کند. از سوی دیگر، علیرضا مناقبی رئیس هیئت مدیره مجمع عالی 
واردات ایران نیز در اظهــار نظری، میزان قاچاق کشــور را بیش از ۳۰ 

میلیارد دلار دانسته است.
همچنین حســین ســلاح ورزی نایب رئیس اتاق بازرگانــی ایران در 
همایش مبارزه با فســاد، میزان قاچاق کشور را حدود یک سوم واردات 
عنوان کرد، از آنجا که در ســال ۱۴۰۰ بر مبنای آمار رســمی گمرک، 
حدود ۵۳ میلیارد دلار واردات رســمی داشــته ایم، لذا مطابق با اظهار 

نظر وی ارزش کالاهای قاچاق حدود ٢۷ میلیارد دلار برآورد می شود.

آمار رسمی قاچاق در سال 1400 چقدر است؟
متأسفانه آخرین رقم اعلامی ســتاد مربوط به سال ۱۳۹۸ بوده و از آن 
سال تا به امروز، رقمی از سوی این نهاد عنوان نشده است، ازآنجایی که 
میــزان واردات در ســال ۱۴۰۰ برابر بــا ۵٢ میلیــارد و ۹۹٦ میلیون 
دلار بوده اســت در نتیجه در ســال ۱۴۰۰ حداقل یک پنجم و حداکثر 
یک چهارم کالاهای وارداتی به کشــور از طریق قاچاق وارد کشور شده 
است.از سوی دیگر بر اســاس اظهارنظر مسئولان ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز، حجم قاچاق معکوس یا خروجی نیز در ســال ۹۸، حدود ۵.۵ 
میلیارد دلار بوده اســت و با درنظرگرفتن این نکته که در سال گذشته 
۴۸ میلیارد و ۴۴۰ میلیون دلار کالا به صورت رســمی از کشــور خارج 
شــده، می تواند گفت حدود ۱۰ درصد از کالاهای صادراتی به صورت 

غیرقانونی و از طریق قاچاق از کشور خارج می شود.
باتوجه به ارقام گفته شــده و تجمیع ارقام صادرات و وارداتی در نتیجه 
سالانه ٢۰ الی ۳۰ درصد از تجارت ایران به صورت غیررسمی و از طریق 
قاچاق صورت می گیرد؛ لازم به ذکر اســت، اقتصاد زیرزمینی یا قاچاق 
به صورت دقیق قابل ملاحظه نیســت و درصورتی که قانون به شــکل 
دقیق اجرا شــود و اقلام کوله بری، ته لنجی، اظهــار خلاف واقع و … 
نیز در آمارها لحاظ شــود، می توان گفت بیــش از ۳۰ درصد از تجارت 
)واردات و صادرات( ایران قاچاق است.ســهم بــالای قاچاق در تجارت 
کشور اصلًا پذیرفتنی نیست و باید علت را در عملکرد نهادهای مسئول 

یعنی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز جست وجو کرد.

ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز در قبال وظایف خود
 پاسخگو نیست

مرصاد شــهرودی، کارشــناس و پژوهشــگر حوزه مبارزه با مفاســد 
اقتصادی در گفت وگو با مهر با انتقاد از عملکرد ســتاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز گفت: ســتاد مبارزه با قاچــاق کالا و ارز نســبت به آمارهای 
قاچاق کشور نیز بی تفاوت اســت و با فرض درنظرگرفتن آمارهای سال 
۱۳۹۸ و کمترین آمار اعلامی یعنی قاچاق ۱٢.۵ میلیارد دلاری، حدود 
یک چهارم از واردات کشور قاچاق بوده است و مسئول مستقیم این امر 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز اســت.وی ادامه داد: اینکه ستاد مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز ارقام میزان قاچاق )ورودی و خروجی( به کشــور را 
اعلام نمی کند، بحث برانگیز اســت، در واقع بر اســاس شواهد موجود 
و وفور کالای قاچاق در بــازار احتمالاً رقم قاچاق بســیار بالا بوده و در 

صورت اعلام این رقم، هجمه های شدید به این نهاد وارد می شود.

شهرودی تصریح کرد: به عنوان نمونه در حوزه لوازم یدکی خودرو، میان 
آمار اعلامی ســتاد، وزارت صمت و اتحادیه تفاوت فاحش وجود دارد، 
باوجوداینکه ســتاد حجم قاچاق لوازم یدک را حــدود ٢ میلیارد دلار 
عنوان می کند، اما آمارهای غیررســمی و شــواهد حکایت از قاچاق ۵ 
میلیارد دلاری لوازم یدکــی دارد.وی افزود: همچنین میان آمار قاچاق 
ســتاد و اتحادیه آرایش بهداشــتی تفاوت وجود دارد، در بــازار لوازم 
آرایشی بهداشــتی بیش از ۷۰ درصد کالاهای موجود قاچاق است، در 

نتیجه حجم قاچاق این بازار نیز بیش از ۳.۵ میلیارد دلار است.
به گفته این پژوهشــگر حوزه اقتصادی، با این رویــه و به دلیل تفاوت 
آماری میان ســتاد و اتحادیه ها در نتیجه می توان حجم بازار قاچاق در 

کشور را حداقل دوبرابر رقم فعلی تخمین زد.

ترک فعل ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز مشهود است
شــهرودی در بخش دیگری از صحبت های خود به ترک فعل ســتاد 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز اشــاره و اعلام کرد: ســتاد فارغ از بحث ارائه 
آمار که دچار ترک فعل شده در سایر وظایف قانونی خود نیز به درستی 
عمل نکرده است.وی تأکید کرد: بر اســاس قانون مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز، سامانه نرم افزاری جامع یکپارچه سازی و نظارت بر فرآیند تجارت، 
ســاماندهی و تجهیز و تکمیل اســکله ها و خورها و انضباط بخشی به 
تردد و توقف شــناورها، ارائه کلیه آمار و اطلاعات قاچــاق کالا و ارز از 
جمله میزان کشــفیات و برآورد حجم و تحلیل آن هر سه ماه یکبار به 
کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اســلامی به عنوان وظایف ستاد 
عنوان شده است که برخی از این وظایف با همکاری دستگاه های دیگر 

صورت می گیرد.
پژوهشگر حوزه مبارزه با مفاســد اقتصادی خاطرنشان کرد: به عنوان 
نمونه، تشکیل کارگروه های کارشناسی از قبیل کارگروه پیشگیری از 
قاچاق کالا و ارز متشکل از نمایندگان دســتگاه های عضو ستاد، تهیه، 
اجرا و بهره برداری از سامانه شناســایی و مبارزه با کالای قاچاق، تهیه 
آئین نامه اجرایــی مبنی بر منطقی نمودن ســود بازرگانــی کالاها با 
همکاری دستگاه های مربوط و تصویب دستورالعمل به منظور صیانت 
از سرمایه های انسانی کلیه دســتگاه های متکفل مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز از دیگر وظایف ســتاد بوده که با همکاری نهادهای دیگر باید محقق 

می شد، اما هنوز بخشی از این وظایف انجام نشده است.
به گفته شهرودی، مســئولان ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز مدعی 
هستند که برخی از دســتگاه ها در انجام وظایف خود کوتاهی کرده اند، 
با فرض درســت بودن این ادعا چرا نهادها و مسئولانی که مرتکب ترک 

فعل شده اند، به سازمان بازرسی و قوه قضائیه معرفی نمی شوند؟!
وی در ادامــه تأکید کرد: تا زمانی که به شــکل دقیق قانــون مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز اجرا نشــود، نباید انتظار کاهش حجم قاچاق در کشور 
را داشت، آنچه مشخص است در سیســتم مدیریت فعلی ستاد مبارزه 
با قاچــاق کالا و ارز اهتمام جــدی جهت مبارزه با ایــن پدیده مخرب 
اقتصادی مشاهده نمی شود و مجلس با ورود در این زمینه باید ستاد را 

ملزم به اجرای قانون کند.

بازار

رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و سوئیس می گوید 
با توجه به نقش مهم آلمان در اقتصاد اروپا تصمیم این 
دولت برای توقف توســعه همکاری ها با ایران می تواند 

برای اقتصاد ما نتایجی داشته باشد.
شــریف نظام مافی اظهار کرد: بررسی عملکرد تجاری 
ایران و اروپا در ســال های گذشته نشــان می دهد که 
آلمان همواره به عنوان شــریک اصلی اروپایی اقتصاد 
ایران مطرح بوده و در ســال های گذشته چه در حوزه 
ســرمایه  گذاری و چه در صادرات کالا نقشــی مهم در 

این عرصه ایفا کرده است.
وی اضافه کرد: در کنــار آن آلمانی ها در بخش هایی از 
صنعت فعال هســتند که جایگزین کردنشان با سایر 

کشورها دشوار است. از ســوی دیگر با توجه 
به گســتردگی اقتصاد این کشــور در اروپا 
بسیاری از اعضای این اتحادیه نیز تصمیمات 
خود را بر مبنــای برنامه های آلمان پیگیری 
می کند. از ایــن رو خبری که روز گذشــته 
منتشــر شــد بســیار تاســف برانگیز بود و 
امیدواریم تغییراتی در این رویه اجرایی شود.

رئیس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و سوئیس درباره 
تصمیمات احتمالی دولت ســوئیس در این زمینه نیز 
گفت: سوئیس اساسا کشوری مستقل به شمار می رود 
که سیاست های خود را نیز بر مبنای تصمیمات داخلی 
پیگیری می کند با این وجود در صورتــی که اتحادیه 

اروپا در این زمینــه تصمیمی بگیرد احتمال 
آن وجــود دارد که ســوئیس آن را پیگیری 
کند با این وجود اگر بخــش قابل توجهی از 
واردات ما از ســوئیس به مواد غذایی و دارو 
مرتبط اســت، نمی توان انتظار داشت که در 
این حوزه لااقل در کوتاه مدت تغییر بزرگی 

به وجود بیاید.
نظام مافی درباره چگونگی پیگیری سیاســت توسعه 
روابط تجاری با اروپا در شرایط تحریم نیز توضیح داد: 
در این سال ها این طور نشان داده شــده که رابطه ما با 
اروپا پیش از آنکه بر مبنای تجــارت و اصول اقتصادی 
دنبال شود بیشــتر به مسائل سیاســی مرتبط است 

از این رو تا زمانی که این مســائل برطرف نشــود تصور 
آنکه بتوانیــم در کوتاه مدت تجارت مشــترک با اروپا 
را گســترش دهیم قدری دشــوار خواهد بــود. این 
درســت اســت که اروپایی ها با خروج ترامپ از برجام 
موافق نبودند اما از آن زمان تا به امروز شــرایط بسیار 
پیچیده تر شده و در صورتی که ما بتوانیم برجام را احیا 
کنیم یا عضویت در FATF را نهایــی کنیم پس از آن 
باید با عبور از این پیچیدگی ها شــرایط را برای توسعه 
روابط با اروپا مهیا کنیم. وزارت اقتصاد آلمان با اشاره 
به تعلیق توسعه همکاری ها با ایران عنوان کرد که این 
تصمیم به دلیل آنچه رفتار ایران بــا معترضان در این 

کشور می خواند، اتخاذ شده است.

 عضو شورای عالی بورس با بیان اینکه دولت نقش خود 
در بازار را با اقدامات حمایتی ایفا می کند، گفت: نوسان 
در ذات بازار ســهام اســت و به صورت محدود در بازار 
حاکم خواهد بود، اما اکنون ثبات به بورس بازگشــته 

و معاملات آن در وضعیت متعادلی قرار گرفته است.
غلامرضا مصباحــی مقدم به تدابیر اتخاذ شــده برای 
بهبود روند معاملات بورس اشاره کرد و افزود: در چند 
وقت گذشته مسوولان برای ایجاد تعادل در معاملات 
بورس وارد شــدند و تدابیر درســتی را در این زمینه 

به منظور کاهش ضرر و زیان سهامداران اتخاذ کردند.

وی بــا تاکیــد بر اینکــه بیمه ســبد ســهام ازجمله 
تصمیماتی اســت که اخیراً اتخاذ و زمینه ســاز بهبود 
وضعیت بازار شــد، گفت: در این طرح ســبد ســهام 
سرمایه ســهامداران خرد تا سقف ۱۰۰ میلیون تومان 
بیمه شد و به صورت ســالانه ٢۰ درصد سود تضمین 
شده در اختیار ســهامداران قرار می گیرد که این اتفاق 
منجر به بازگشــت دوباره اعتماد به سهامداران خواهد 

شد.
مصباحــی مقــدم خاطرنشــان کــرد: با ایــن اقدام 
سرمایه گذاران خرد که نگران سرمایه های خود در این 

بازار بودند، می توانند نســبت به حفظ سرمایه هایشان 
در بازار اطمینان خاطر داشته باشند و دیگر تحت تاثیر 
نوســانات ایجاد شــده در صف فروش قرار نمی گیرند 
که همیــن امر منجر بــه کاهش رفتارهــای هیجانی 

سهامداران و نیز ایجاد ثبات در معاملات بازار می شود.
عضو شــورای عالی بورس معتقد اســت؛ اکنون تحت 
تاثیر اقداماتی که از سوی مسوولان برای بورس در نظر 
گرفته شده است دیگر نگرانی چندانی برای سهامداران 
خرد در این بازار وجود ندارد.در کنار ســهامداران خرد، 
سهامداران عمده یا حقوقی ها نســبت به بازار آشنایی 

کامل دارند و می توانند از طریــق تحلیل وضعیت بازار 
و نیز شــرایط حاکم در شــرکت ها تصمیم گیری کنند 
که با توجه به چنین مســئله ای این ســهامداران هم به 
دلیل تحلیل های انجام شده نگران سرمایه گذاری خود 
در بازار سهام نیســتند.مصباحی مقدم با تاکید بر اینکه 
امیدواریم این ثبات در بازار تــداوم پیدا کند، گفت: این 
امر به معنای آن نیست که شــاخص بورس در بازار هیچ 
افت و خیزی نداشته باشــد زیرا نوسان ذات بازار است و 
به صورت محدود در بازار حاکم خواهد بود که این امر با 

نگرانی چندان جدی در بازار همراه نیست.

اتاق

بورس

سمیه رســولی  با توجه به وفور گارانتی 
های غیرمعتبر که بــدون ارائه خدمات تنها 
به گرانــی کالا دامن زده، رئیــس اتحادیه 
فروشندگان لوازم خانگی می گوید سامانه 
جامع گارانتی بهترین روش شناسایی این 

گارانتی ها است.
 بر اســاس ماده ٢ قانون حمایــت از حقوق 
مصرف کننــدگان، کلیــه عرضه کنندگان 
کالا و خدمات، مســئول صحت و ســلامت 
کالا و خدمات عرضه شده مطابق با ضوابط 
و شــرایط منــدرج در قوانیــن هســتند، 
همچنین در صــورت وجود عیــب یا عدم 
انطباق کالا با شرایط تعیین شده، مشتری 
حق دارد کالای ســالم را مطالبه و فروشنده 
باید آن را تأمین کند.عــلاوه بر این مطابق 
با ماده ۳ این قانــون، عرضه کنندگان کالا و 
خدمات و تولیدکنندگان مکلف هســتند 
ضمانت نامــه ای را کــه دربردارنده مدت و 
نوع ضمانت اســت همراه با صورت حساب 
فــروش -کــه در آن قیمت کالا یــا اجرت 
خدمات و تاریخ عرضه درج شــده باشد- به 

مصرف کنندگان ارائه کنند.

دریافت وجه اضافی از مشتریان
 به بهانه گارانتی!

با وجــود اینکه قانــون حمایــت از حقوق 
مصرف کننــدگان در اوایــل پاییز ســال 
۱۳۸۸ به تصویب رســیده است؛ اما تاکنون 
در عمل به بســیاری از مفاد آن بی توجهی 
شــده اســت، همین ترک فعــل دولت در 
اجرای قانون و عدم نظارت مجلس ســبب 
شــده که مصرف کنندگان کالا در کشــور 
طی سال های گذشته با انبوهی از کالاهای 

بی کیفیت، تقلبی و قاچاق مواجه شوند.
عجیب تر این اســت کــه هم زمان بــا بروز 
چنین شرایطی، انبوهی از ضمانت نامه های 
غیرمعتبر نیز در بازار دســت به دست شد 
که در واقــع ارزش آنها تنها برابــر با هزینه 

یــک کارت ویزیت بوده چراکــه هیچ گونه 
خدماتی به مشــتری ارائه نمی داد اما با این 
حال به بهانه دارا بودن گارانتی، قیمت کالا 

را برای مشتریان افزایش می داد.

شماره تماس هایی که هیچ وقت
 پاسخ نمی دهند!

این در حالی اســت که بســیاری از شماره 
تماس های درج شــده بــر روی کارت های 
گارانتی اصلًا پاســخگوی خریــداران کالا 
نیستند. در خوشبینانه ترین حالت ممکن، 
مراکــز غیرمعتبری که شــماره تماس آنها 
به عنوان شــرکت گارانتی کننده کالا درج 
می شود، پس از پاسخگویی، برخلاف اصول 
اولیه گارانتی، بهــای هرگونه ارائه خدمتی 
را به صــورت جداگانه دریافت کــرده و از 
این جهت موجب ضرر و زیــان و نارضایتی 
خریداران کالا می شود.شــرایط به گونه ای 

پیــش رفت که حتــی در حــال حاضر نیز 
جست وجو در گوگل، فضای مجازی و حتی 
تماس با سامانه تلفنی ۱۱۸، مصرف کننده 
را به سوی گارانتی نامعتبر هدایت می کند، 
اما راهــکار در نظر گرفته شــده برای رفع 
دغدغــه مصرف کنندگان کالا در کشــور 
چیســت و چگونه می توان از اصالت کالا و 

گارانتی آن اطمینان حاصل کرد؟

سامانه جامع گارانتی بهترین
 شیوه جهت تشخیص ضمانت نامه های 

نامعتبر
در ایــن رابطه اکبر پازوکــی رئیس اتحادیه 
تولیدکنندگان و فروشــندگان لوازم خانگی 
تهران، با بیان اینکه ســامانه جامع گارانتی 
بهترین گزینه برای اطلاع رسانی به مردم در 
خصوص گارانتی های نامعتبر اســت، گفت: 
افراد می توانند با تلفن همراه یــا رایانه وارد 

سامانه جامع گارانتی شده و از اعتبار گارانتی 
کالای مورد نظر خود اطمینان حاصل کنند.

اطمینان از اصالت کالا به کمک سامانه 
جامع گارانتی

وی با اشــاره بــه درج کد رهگیــری روی 
لوازم خانگــی عنــوان کــرد: در صــورت 
دسترســی به کــد رهگیــری کالا، افراد با 
شماره گیری کد دستوری #۷۷۷۷*۴* و 
سپس واردکردن کد شناسایی کالای مورد 
نظر، می توانند کارخانه تولیدکننده، تاریخ 
تولید، نوع گارانتــی و مدت زمان گارانتی را 

تشخیص دهند.
پازوکی روش دیگر شناخت اصالت گارانتی 
یک کالا را ورود به »سامانه جامع گارانتی« 
عنوان کرد و افزود: در زمانی که یک شخص 
قصد خرید لوازم خانگی در فضای مجازی یا 
حقیقی را دارد، بهتر است ابتدا وارد سامانه 

جامع گارانتی شــود و نام برنــد کالا یا نام 
شــرکت گارانتی کننده ثبت شده در کارت 
گارانتی را جســتجو کند. همچنین در این 
ســامانه تمام گارانتی های غیررســمی با 

کارت آن ها نمایش داده می شود.
وی با اشاره به نقش ســامانه جامع گارانتی 
در کمک به مردم در شــناخت اصالت کالا 
گفت: تمام موارد گفته شده برای این است 
که مردم به کمــک آن بتوانند شــرکتی یا 
غیرشــرکتی، تقلبی و قاچاق بودن کالای 

مورد نظرشان را تشخیص دهند.

تولیدات کارگاه های زیرپله ای چگونه 
دارای گارانتی می شوند؟

پازوکــی همچنیــن اظهار کــرد: گارانتی 
کالاهای فاقد کــد رهگیری و کد شناســه 
در ســامانه وجود ندارد چراکــه این کالاها 
اساســاً قاچاق و تقلبی محسوب می شوند؛ 
در واقع در صورتیکه اســتعلام شناسه یک 
کالا در ســامانه گارانتی منفی باشد، آن کالا 
یا به صورت قاچاق وارد کشــور شده و دارای 
ضمانت پس از فروش رسمی در داخل کشور 
نیســت و یا اینکه کالا در کارگاه های زیرپله 
ای تولید شــده و تقلبی محسوب می شود.
گفتنی است در سایت سامانه جامع گارانتی، 
قســمتی وجــود دارد که در آن فهرســت 
شــرکت های غیرمعتبــری کــه در حوزه 
ارائه خدمات گارانتی به صــورت غیرمجاز 
در حــال فعالیت هســتند، قابل مشــاهده 
است. در واقع بســیاری از صاحبان تولیدات 
تقلبی و یا محصولات قاچاق، با هدف فریب 
مشتریان خود، در پوشش نام این شرکت ها 
و چاپ کارت ویزیت ادعــا می کنند که این 
کالاها دارای گارانتی معتبر و پاسخگو است 
اما بررسی ها نشــان می دهد این شرکت ها 
یا اصلًا پاســخگو نبوده و یا اینکه در صورت 
نیاز به تعمیرات و یا تأمین قطعه، از عمل به 

تعهدات خود عاجز هستند!

رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و سوئیس پاسخ داد؛ توقف همکاری با آلمان برای اقتصاد ایران چه پیامی دارد؟

ح کرد؛ نوسان  در ذات بازار سرمایه عضو شورای عالی بورس مطر

سازمان برنامه و بودجه:

تدوین برنامه هفتم هم زمان با بررسی بودجه در دولت به پایان رسید
خریدار   ســازمان برنامــه و بودجه اعلام 
کرد: دولت علاوه بر دقت بیشــتر بر تدوین 
لایحه برنامــه هفتم، کار لایحــه بودجه را 
هم جلو برد تا اداره کشــور در ســال آینده 
دچار وقفه نشــود و هم زمان تدوین برنامه 
هفتم را با اســتفاده از ظرفیت دستگاه ها و 
کارشناســان داخل و خارج سازمان دنبال 

کرد.
سازمان برنامه وبودجه در پاسخ به گزارشی 
با عنوان »بلاتکلیفی مجلس بر ســر لایحه 
بودجه ۱۴۰٢« در روزنامه شــرق و گزارش 
روزنامه اعتماد با عنوان »دولت ســیزدهم 
ســردرگرم در برنامه ریــزی، بلاتکلیف در 
اجرا« اعلام کرد: ررو خوب علمی برخوردار 
باشد؛بررســی بودجه هم زمان بــا تدوین 

برنامه هفتم به پایان رسیده است.
ســازمان برنامه وبودجه از ســال گذشته 
تحقیقات وســیعی درمورد آسیب شناسی 
برنامه هــای توســعه؛ شــیوه های جدید 
برنامه ریــزی و دیگــر مختصــات برنامه 
هفتم را توســط دو بال پژوهشی خود یعنی 
مؤسسه عالی آموزش و پژوهش مدیریت و 

برنامه ریزی و مرکز پژوهش های توســعه و 
آینده نگری آغاز کرد تا تدوین برنامه هفتم 
هنگام ابلاغ سیاســت های کلــی برنامه از 

پشتوانه خوب علمی برخوردار باشد.
تنهــا در مرکــز پژوهش هــای توســعه و 
آینده نگــری اقدامــات نوزده گانه ای انجام 
شــد کــه مهم ترین آنها شــامل بررســی 
سیاست های کلی برنامه های توسعه پس از 
انقلاب اسلامی )مبانی، آسیب ها، مسائل(؛ 
مطالعه تطبیقی تجربه برنامه ریزی توسعه 
در جهان، گسســت ها و گذارهــا؛ مطالعه 
تطبیقــی برنامه هــای توســعه در ایران و 
کشــورهای منتخب؛ راهبرد هندوســتان 
نویــن؛ بخــش اول: پیشــران ها؛ گزارش 
تفصیلــی وضعیــت شــاخص پیشــرفت 
لگاتــوم در دهــه ٢۰٢۰-٢۰۱۰؛ دلالت ها 
و امکان هــای هدف گــذاری برنامه هفتم 
توسعه بر رشد اقتصادی ۸   درصدی؛ رویکرد 
رشــد فراگیر در بــن پیکره برنامــه هفتم 
توســعه، الزامات و چارچوب ها؛ فراتحلیل 
مطالعات هفتاد سال برنامه ریزی توسعه در 
ایران به منظور کاربست در تنظیم نظام نامه 

تدوین برنامه هفتم توســعه کشور؛ الگوی 
تدوین برنامه عملیاتی برنامه های پنج ساله 
توســعه؛ ریشــه یابی آســیب های نظــام 
برنامه ریزی برای کاربســت در تدوین نظام 
برنامه ریزی مطلوب و شناسایی هسته های 
کلیدی خط دهنده در برنامه هفتم توســعه 

هستند.
اما کار بررسی و تصویب سیاست های کلی 
برنامه هفتم توســعه در مجمع تشــخیص 
مصلحت نظــام به درازا کشــید و به همین 
علت سیاست ها بسیار دیر یعنی در روزهای 

آخر تابستان ابلاغ شد؛ درســت زمانی که 
یک ماه از آغــاز فعالیت هــای دولت برای 

تدوین لایحه بودجه ۱۴۰٢ گذشته بود.
باوجود ایــن ســازمان برنامه وبودجه کار 
تدوین لایحــه بودجه ۱۴۰٢ را بر اســاس 
سیاســت های کلی برنامه ادامه داد؛ اما در 
ادامه راه بــا نقطه نظر مجلــس یعنی تقدم 
ارائه لایحه برنامه بر لایحــه بودجه مواجه 
شد؛ این در حالی اســت که دولت سیزدهم 
نمی خواهد آخرین برنامه توســعه ای که بر 
اساس سند چشــم انداز نوشــته می شود، 
سرنوشــت برنامه هــای پنجــم و ماقبل با 

درصدهای تحقق پایین را پیدا کند.
ازایــن رو دولت عــلاوه بر مداقه بیشــتر بر 
تدوین لایحه برنامه هفتم، کار لایحه بودجه 
را هم جلو برد تا اداره کشــور در سال آینده 
دچار وقفه نشود و هم زمان برنامه هفتم را با 
استفاده از ظرفیت دستگاه ها و کارشناسان 

داخل و خارج سازمان دنبال کرد.
ازآنجاکه بــرای ایجاد شــفافیت در لایحه 
بودجه قوانین دائم از قوانین یک ســاله جدا 
شده اند و دولت امسال برای بودجه دو لایحه 

به مجلس ارائه خواهد کرد، کار بررســی و 
تصویب آن در دولت اندکی طولانی شــد؛ 
هم اکنــون کار تصویب تمــام تبصره ها در 
دولت به پایان رســیده و با بازشدن مجلس 

لایحه ارسال خواهد شد.
اینکه برخی جریان ها بــدون دقت در زمان 
ابلاغ سیاســت ها و تغییراتــی که در لایحه 
بودجه دولت ایجاد شده اند، چند روز تأخیر 
در ارائه لایحه بودجه را به بی برنامگی دولت 
تشبیه می کنند، نشــان دهنده انگیزه های 
جناحی و سیاســی آنهاســت؛ و الا آنان که 
نقد دلسوزانه را در دســتور کار خود دارند، 
نیک می دانند که از دل برنامه ریزی دو، سه 
ماه همان چیزی درمی آید که در دولت های 
پیشین موفقیت چندانی در تحقق آن پیدا 

نکردند.
دولت همچنان با همراهی مجلس دو هدف 
مهــم را دنبــال می کند؛ ادامــه اصلاحات 
ســاختاری بودجــه به خصــوص در حوزه 
شــفافیت و دوم تدوین برنامه ای که به جای 
کلی گویی، گرهی از مشــکلات کشــور باز 

کند.
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ارتقاء تاب آوری اجتماعی برای بحران
حسن موســوی چلک  امروزه توجه به ســلامت اجتماعی - روانی و 
کنترل وکاهش آســیب های اجتماعــی و ارتقاء تــاب آوری فردی و 

اجتماعی ضرورتی اجتناب ناپذیر است.
نظر به اهمیت بین بخشی بودن ،فرابخشی بودن و بین رشته ایی بودن 
سیاســتگذاری ها و تدوین برنامه هــای اجرایی درایــن زمینه، حوزه 
مدیریت شهری می تواند نقش بسزایی داشته باشد.در این حوزه روابط 
عمومی های شهرداری ها و از جمله شهرداری تهران می توانند در کنار 
ســازمان رفاه، خدمات و مشارکت اجتماعی شــهرداری تهران و سایر 

حوزه های مرتبط نقش موثری داشته باشند.
درباره روابــط عمومی ها، مستندســازی اقدامات درحــوزه مدیریت 
شهری و تاب آوری سلامت اجتماعی، تولید محتوای علمی و کاربردی 
با روش های جذاب، متنوع و متناســب با مخاطب برای افزایش آگاهی 
در حوزه ارتقاء سلامت اجتماعی، تاب آوری و پیشگیری از آسیب های 
اجتماعی، پاسخگو کردن ســازمان ها و احدهای تابعه درون سازمانی 
در حوزه وظایف قانونــی در ارتباط با موضوع کتاب،پاســخگو کردن 
واحدهای مرتبط برون ســازمانی در حوزه وظایف قانونی در ارتباط با 
موضوع کتاب، شناسایی ظرفیت های مروج مسوولیت اجتماعی درون 
وبرون ســازمانی در حوزه شــهری برای بهره برداری در حوزه سلامت 
اجتماعی و تاب آوری، و راه اندازی دبیرخانه مسوولیت اجتماعی دراین 
حوزه ها، زمینه ســازی برای انعقاد تفام نامه ها با انجمن ها، دانشگاه ها 
وتشــکل های علمی و اجرایی دولتی و غیردولتی با حوزه های مرتبط 
درون شهرداری، برگزاری جشــنواره های فیلم، عکس، نقاشی و... در 
حوزه تاب آوری آسیب های اجتماعی و ســلامت اجتماعی،تسهیل در 
دسترسی مردم به خدمات شهرداری در حوزه سلامت اجتماعی و... از 

طریق معرفی این خدمات به شکل های مختلف.
مدیریت شــهری با توجه به وظایــف و تکالیف قانونــی و ظرفیت ها و 
قابلیت ها و توانایی هایی که دارد در این زمینه می توانند نقش ها وظایف 
متعددی را انجام دهد. از جمله، اجرای وظایف قانونی مدیریت شهری 
در حوزه های مختلف از جملــه بی خانمان ها و متکدیــان و ولگردان 
موضوع آیین نامه شورای عالی اداری مصوب ســال ۱۳۷۸ ، همکاری 
در اجرای آیین نامه ســاماندهی کودکان خیابانی مصوب سال ۱۳۸۴، 
همکاری در اجرای قانــون مبارزه با مواد مخدر مصوب ســال ۱۳۸۹ ، 
همکاری در اجرای ماده ۸۰ قانون برنامه ششم توسعه کشور، همکاری 
در اجرای سیاســت های کلی مبارزه با مواد مخدر مصوب سال ۱۳۸۵ 
، برنامه ریزی برای اجرای تکالیف برنامه پنج ســاله شهرداری تهران، 
برنامه ریزی برای تربیت نیروی انســانی متخصص از جمله مددکاران 
اجتماعی و روانشناســان برای مداخله در بحران با هدف مداخله موثر و 

تخصصی در این شرایط.
همچنین استفاده از ظرفیت های فرهنگسراها ، خانه های سلامت، 
و.. بــرای ارتقاء آگاهــی مردم در حــوزه آســیب های اجتماعی با 
همکاری ســازمان های غیــر دولتــی، انجمن هــای تخصصی، و 
ســازمانهای دولتی، برنامه ریزی برای ارتقاء نشــاط اجتماعی در 
شــهر تهران، سنجش وضعیت نشــاط اجتماعی در شــهر تهران، 
فعال ســازی دبیرخانه بازآفرینی شــهری موضوع سند ملی احیاء، 
بهسازی، نوسازی و توانمندسازی محلات ناکارآمد شهری مصوب 
هیات وزیران در سال ۱۳۹۳ ، توسعه پایگاه های خدمات اجتماعی 
در محلات ناکارآمد شــهری، پایانه های مســافری، مترو، پارک ها 
بویژه پارک های بزرگ میادین شــلوغ شــهر تهران، گورســتان ها 
و...، تقویت برنامه های مرتبط با بی خان مان هــا و ولگردان )جذب 
نیروی انســانی، گشــت فوریت های اجتماعی، آموزش مددکاران 
اجتماعی، روانشناسان و...(، مناسب سازی محیط های شهری برای 
افراد دارای معلولیت، ســالمندان و...، تسهل دسترسی انجمن های 
تخصصی بــرای ارایــه آموزش های پیشــگیری از آســیب های 
اجتماعــی، تــاب آوری و... در مکان هــای متعلق به شــهرداری، 
توسعه اماکن ورزشی برای ارتقاء ســلامت و نشاط اجتمای- روانی 
و پیشــگیری ازآســیب های اجتماعــی باهمکاری دســتگاه ها و 

فدراسیون ها.
گفتی ســت اســتفاده از ظرفیت مدیریت شــهری در حوزه سلامت 
اجتماعی، آســیب های اجتماعی و تاب آوری شهری در شرایط بحران 
می تواند فرصتی برای تســهیل دسترســی مردم به خدمات و افزایش 
رضایت مردم شود. موضوعی که به نظر می رســد نیازمند توجه بیشتر 
و سیاستگذاری های مناسب در سطوح ملی، مدیریت شهری، بازنگری 
ساختار در وظایف و توسعه کمی وکیفی خدمات، آموزش کارشناسان، 
تامین منابع لازم، تقویت ارتباط با سازمان های مرتبط در قوای مختلف 
و تشــکل های غیر دولتی و انجمن های تخصصی وصنفی، دانشگاه ها ، 

مراکز پژوهشی و رسانه ها است.

رئیس سازمان ثبت  احوال:
 بیش از ۸ میلیون کارت ملی معوق تحویل

 داده شد
 

رئیس سازمان ثبت  احوال کشور گفت: در طول یک سال گذشته علاوه 
بر جبران کارهای عقب مانده دوره قبل، بیش از هشــت میلیون از ۱۰ 

میلیون کارت هوشمند ملی معوق تحویل داده شده است.
 هاشم کارگر در مراســم گرامیداشــت روز ملی ثبت  احوال )۳دی( و 
رونمایی از پایگاه اطلاعات خانوار و برخی طرح های هویتی کشور که با 
حضور احمد وحیدی وزیر کشور برگزار شد، افزود: سازمان ثبت احوال 
کشــور به عنوان یک ســازمان زیربنایی حاکمیتی قدیمی است که در 
طول عمر خود خدمات بســیاری ارائه کرده و بیــش از یک قرن از عمر 

سازمان ثبت احوال می گذرد و سوم دی ماه روز ملی ثبت احوال است.
وی دربــاره اثرگذاری این ســازمان گفت: هر فردی در کشــور به دنیا 
می آید یا در هر جای دنیا بخواهد هویت ایرانی داشته باشد باید مدارک 

هویتی از سوی این سازمان به او داده شود.
کارگر ادامه داد: در قوانیــن اخیر تکالیف ویژه ای برای ســازمان ثبت  
احوال در نظر گرفته شــده و در یک سال گذشته صدور کارت هوشمند 
ملی برای ایرانیان خارج از کشــور انجام شده است.وی درباره چگونگی 
فرایند صدور کارت ملی بــرای ایرانیان خارج از کشــور توضیح داد: با 
هماهنگی وزارت خارجه درخواست کارت ملی در نمایندگی های ایران 
دریافت و به صورت برخط برای ما ارســال و کارت هوشمند ملی پس از 
صدور در ایران برای دفاتر نمایندگی ایران به متقاضیان ارائه می شود و 

اکنون هشت نمایندگی در سراسر دنیا وجود دارد.
کارگر با اشــاره به ایجاد بانک های اطلاعاتی گوناگون گفت: تخصیص 
شناســه به ایرانیان فاقد شناســنامه از دیگر اقدامات ســازمان ثبت 
احوال بود؛ این افراد به دلیل اینکه فاقد شناســنامه هستند از خدمات 
اجتماعی محروم بودند و امروز کارت شناســه برای ایــن افراد تعریف 

شده است.

دیدگاه

دیوار

وزیر آموزش و پــرورش با تاکید بر اینکــه کارهایمان 
در اردوگاه ها نباید نمایشــی باشــد اظهــار کرد: باید 
شبکه ســازی و درجه بندی اردوگاه ها انجام شود و از 

مشارکت مردم در کارها بهره ببریم.
 یوسف نوری در گردهمایی روسای اردوگاه های دانش 
آموزی کشور که در اردوگاه دانش آموزی شهید باهنر 
برگزار شد با بیان اینکه در تحقیقات گردشگری آمده 
که اردو یا ســفرهای تربیتی برای دانش آموز اعجاب 
انگیز اســت اما شــرایطی دارد گفت: وضعیت ســواد 
گردشــگری در کشــور ما از ســواد علمی که حافظه 

محوری است، اسفبارتر است.
وی افزود: گردشــگری یک صنعت محسوب می شود 
و به ازای هــر ۱۰ شــغل در دنیا یک شــغل در حوزه 
گردشگری اســت اما تفاوت ما با کشــورهای دیگر در 

این است که علی رغم برخورداری از مواهب 
تمدنی و طبیعی، این نســبت ها متفاوت می 

شود.
نوری با بیان اینکه براســاس ســند تحول 
بنیادیــن ۱۰ تــا ٢۰ درصد وقــت دانش 
آموزان بایــد بیرون از آمــوزش و پرورش 
و کلاس درس، صرف شــود اظهــار کرد: 

لذا ضروری است ظرفیت اســتفاده از اردوگاه ها را 
افزایش دهیم.

وزیر آموزش و پرورش ادامه داد: دانش آموزان به اردو 
نیاز دارند چراکــه در اردو و اردوگاه ها خلاقیت خود را 
شــکوفا می کنند و دانش آموز در اردو نوآور می شود. 
لازم اســت در اردوگاه ها خلاقیت داشــته باشیم، به 
عنوان مثال می توان شرایط ایجاد مدرسه کوهنوردی، 

پــرورش ماهی های تزئینــی، فراهم کردن 
زمینه پرورش گیاهــان و خانه های درختی 

را در اردوگاه ها فراهم کنیم.
وی خطاب بــه روســای اردوگاه های دانش 
آموزی کشــور عنوان کرد: یکی از اقداماتی 
که باید انجام شود این اســت که اردوگاه ها 
را بــرای دانش آمــوزان ســاماندهی کنیم. 
اگر در اردوگاه ها مرکــز رفاهی ایجاد مــی  کنید باید 
ویژه دانش آموز ایجاد کنید. بچه ها باید در ســفرهای 
تربیتی با موارد متفاوتی آشنا شــوند. این سفرها باید 
سفرهای آموزشی و هدفمند باشند. همچنین روسای 

اردوگاه ها نیز باید با مردم مشارکت کنند.
وی ادامه داد: شبکه سازی و استاندارسازی اردوگاه ها 
اهمیــت بالایــی دارد. در آموزش و پــرورش باید ۹۰ 

میلیون نفــر- روز اردو ببریم و این کار نیازمند شــکل 
گیری شبکه اردوگاه هاست.

نوری با تاکید بر اینکه کارهایمــان در اردوگاه ها نباید 
نمایشی باشــد اظهار کرد: باید شــبکه سازی و درجه 
بندی اردوگاه ها انجام شــود و از مشــارکت مردم در 

کارها بهره ببریم.
وزیر آموزش و پــرورش افزود: روســای اردوگاه ها 
از جملــه عناصر کلیــدی در نظام تعلیــم و تربیت 
هستند. شــما و معلمان از بهترین ها هستید و باید 
در اجرای کارها جدی باشید. از مشارکت دیگران به 
ویژه شرکت های دانش بنیان استفاده کنید تا موفق 
شــوید. امور تربیتی در آموزش و پرورش زمانی احیا 
می شــود که کارها در این وزارتخانــه با هدف انجام 

شود.

وزیر

خریدار  کوویــد ۱۹ دوباره تاخت و تازش 
را در چین آغاز کرده و نسبت به خطر تکرار 
صحنه بیمــاری و مرگ در بیمارســتان ها 
هشدار داده می شــود؛ خطری که می تواند 
در ســایر کشــورها و از جملــه ایــران نیز 
نگرانی هایی را از بابــت طوفان مجدد کرونا 
در فصل زمســتان ایجاد کند، آن هم بعد از 

چند ماه آرامش...
 با کاهش محدودیت های کرونایی در چین، 
مجددا در این کشــور افزایش سریع موارد 
ابتلا به کووید ۱۹ رخ داد و بر همین اســاس 
هم پیش بینی می شود که میزان مرگ ومیر 
نیز در چین بالا رود. افزایــش موارد ابتلا به 
کرونا در بین چینی ها به حــدی بالا بود که 
سازمان جهانی بهداشت با انتشار هشداری 
اعلام کرد که در مورد افزایش گزارش های 
مربوط به بیماری شــدید کرونا در سراسر 

چین بسیار نگران است.

چرا کرونا دوباره در چین شایع شد؟  
این سازمان همچنین هشدار داد که تاخیر 
در واکسیناســیون می تواند منجر به مبتلا 
شــدن تعداد زیادی از افراد آسیب پذیر در 
چین شــود.البته گفته می شــود که آنچه 
در چین رخ داده، بحــث واریانت جدیدی از 
ویروس کرونا نیست، بلکه موضوع این است 
که کشور چین برای مدت  زیادی، سیاست 
کووید صفر را پیگیری می کرد؛ به این معنا 
که طبق سیاســت گذاری آنها شیوع کرونا 
باید در حد صفر می بود. به همین دلیل هم 
هر کســی که در این کشــور به کرونا مبتلا 
می شــد، قرنطینه جدی در کل آن منطقه 
اعمال می کردند. حال ظاهــرا در ماه های 
اخیر چین از این سیاســت دست برداشته؛ 

چراکه نتیجه بخش نبوده است.
همچنین طبــق اعلام کارشناســان حوزه 
ســلامت، وقتی سیاســت کرونــای صفر 
را در نظــر می گیریــد، مقــداری میــزان 
واکسیناسیون هم کاهش می یابد. از طرفی 

اکنون که سیاســت کرونای صفر در چین 
به نتیجه مطلوب نرســیده و چینی ها از این 
سیاست دســت کشــیدند، طبیعتا به نظر 
می آید که نسبت به خیلی از کشورها، سطح 
ایمنی در چین پایین آمده و در نتیجه کرونا 
مجددا با ســرعت و در حجم وسیع در بین 

چینی ها شیوع یافته است.

نگرانی از شیوع مجدد کرونا در دنیا 
در آستانه سال نو میلادی

در عین حــال از آنجایی که اکنون ســال نو 
میلادی نزدیک اســت، بیم آن می رود که 
با افزایش ســفرها در کشــورهای مختلف 
دنیا، به ویژه در جنوب شــرق آسیا، کرونا 
نیز مجددا کشــورهای مختلف را درنوردد. 
در عین حال این نگرانی ها زمانی تشــدید 
می شــود که بدانیــم به گفته مســوولان، 
متاســفانه چینی ها ســبقه خوبی در ارائه 
آمارهای کرونا به صورت شــفاف ندارند؛ به 

طوری که گفته می شود که سازمان جهانی 
بهداشت، هیچگاه از آماری که چین درباره 
میزان ابتلا و مرگ ناشی از کرونا ارائه داده، 
راضی نبوده و خیلی هــم روی صحت آمار 
چین اطمینان نداشــته اســت.  بر همین 
اســاس هم اکنون ایــن ســازمان جهانی 
که بحث شــیوع بیماری ها را در دنیا رصد 
می کند، هشــدار داده که به نظــر می آید 

موجی از کرونا در حال شروع و شیوع است.

احتمال بروز موج جدید کرونا 
در کشور

در عیــن حال بــه گفته مســئولان وزارت 
بهداشت کشورمان، طبق پیش بینی مجامع 
علمی احتمال دارد در اواخــر پاییز و اوایل 
زمســتان موجی از کرونا را در کشور داشته 
باشــیم. هرچند که پیش بینی می شود که 
این موج شــدت و حدت کمی داشته باشد، 
اما به هر حــال موجی خواهد بــود. در این 

زمینه دکتر شهنام عرشــی- رییس مرکز 
مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت 
اعلام کرده اســت که نزدیک به دو ماه است 
که در کشــور مــوج کرونا و مــوارد ابتلای 
آنچنانی نداشتیم. این در حالی است که در 
برخی مناطق جهان ماننــد اروپا و آمریکا و 
همینطور جنوب شرقی آسیا و کشورهایی 
مثل چیــن و ژاپن به دفعــات موج هایی از 
کرونا رخ داده است.  به گفته عرشی، بر این 
اساس در حال حاضر نگرانی داریم و منتظر 
موج احتمالی کرونا هســتیم. به ویژه بعد از 
تعطیلات ســال نوی میــلادی و با افزایش 
ســفرهای خارجی که در این زمــان انجام 
می شــود. این احتمال و نگرانی وجود دارد 
که در کشــورهای مختلــف از جمله ایران 

موج جدید کرونا خود را نشان دهد.
در عین حال دکتر حسین فرشیدی- معاون 
بهداشت وزارت بهداشــت نیز در گفت وگو 
با ایســنا، با بیان اینکه در چین افزایش آمار 

ابتلا به کرونــا دیده می شــود، گفت: البته 
علاوه بر چین، افزایــش موارد کرونا در اروپا 
نیز ما را نگران می کند. کشــورهایی مانند 
فرانســه، آلمان و ... نیز موارد ابتلایشان بالا 
بوده و فوتی هایشــان نیز بالای ٢۰۰ مورد 
اســت. در عین حال ژاپن و کره جنوبی نیز 
آمارهای بالایــی دارند؛ به طــوری که در  
ژاپن چندی پیش نزدیک ۳۰۰ فوتی ناشی 
از کرونا داشته اســت. در چین نیز آمار ابتلا 
زیاد اســت که البته نمی توان به آمار چین 
استناد کنیم. آمار مورد اســتناد ما، آماری 
است که از سوی ســازمان جهانی بهداشت 
اعــلام می شــود و نمی توان بــه آمار چین 
استناد کرد. در اروپا نیز ســویه هایی مانند 

امُیکرون شایع بوده است.
وی افــزود: باید توجه کرد که کشــورهای 
اطراف حــوزه جنوب خلیج فــارس که دو 
ماه قبل مقداری آمارشــان بــالا رفته بود، 
اکنون وضعیت مناســبی دارنــد. در عین 
حال به هر حال ســفرها و رفت وآمدها نیز 
زیاد می شــود. وزارت بهداشت هم وضعیت 
را  رصد می کنــد. زمانی کــه افزایش آمار 
کرونا در اروپا یا کشــورهای جنوب شــرق 
آســیا رخ داده اســت، ما هم باید آمادگی 
لازم را داشــته باشــیم.همه این گفته ها، 
هشــدارها و ابراز نگرانی ها نشــان می دهد 
که پاندمی کووید ۱۹ کــه به عنوان پاندمی 
قرن شناخته می شود، در هیچ کجای جهان 
هنوز تمام نشــده، بلکه همچنان ادامه دارد 
و حتی می توانــد دوباره بــه روزهای اوج و 
پرخطر خود بازگشــته و جان بگیرد. بر این 
اساس هم همچنان ضمن اینکه زندگی مان 
را پیــش می بریم، باید نســبت بــه رعایت 
پروتکل های بهداشــتی به ویژه استفاده از 
ماسک در محیط های سربسته ای که تهویه 
مناسبی ندارند،   حساســیت داشته باشیم. 
همچنین تکمیــل واکسیناســیون علیه 
کرونا نیز در این برهه بسیار ضروری به نظر 

می رسد.

حبیب احســنی پور  رئیس اداره پیوند 
وزارت بهداشــت، درباره وضعیــت پیوند 
ارگان هــا و نســوج از افراد مــرگ مغزی، 
توضیحاتی ارائــه داد. پیوند عضــو از افراد 
مرگ مغزی، یکی از راه های نجات بیمارانی 
اســت که در صف پیوند قلب، ریــه، روده، 

کلیه، پانکراس و…، قرار دارند.
آن طور که گفته می شــود، ارگان یک فرد 
مرگ مغزی را می توان برای ۸ نفر اســتفاده 
کرد. در واقع، می توان جان ۸ بیمار نیازمند 
عضو حیاتی را نجــات داد. در همین حال، 
نســوج فرد مرگ مغزی نیز برای ۵۳ بیمار 
قابل استفاده اســت. بنابراین، پیوند عضو، 
حیاتی ترین راه نجات بیمارانی اســت که 
روی تخت بیمارستان چشــم انتظار پیوند 
عضو هستند.ســاناز دهقانــی رئیس اداره 
پیوند وزارت بهداشت به ســوالاتی درباره 

روند پیوند اعضا در کشور پاسخ داده است.

شایع ترین پیوند عضو
دهقانی، پیونــد کلیه را شــایع ترین پیوند 
عضو دانســت و گفــت: ٦۰ درصــد موارد 
پیونــد کلیه از افــراد مرگ مغزی اســت و 
۴۰ درصد پیونــد کلیه نیــز از دهنده زنده 
صورت می گیرد.وی با اشاره به کاهش عمل 
پیوند عضو با شــروع پاندمــی کرونا، افزود: 
خوشبختانه در پیوند کلیه داریم به وضعیت 
قبل از روزهای کرونــا بر می گردیم. زیرا، در 
سال های ۹۹ و ۱۴۰۰، موارد پیوند کلیه در 

کشور نصف شده بود.
دهقانی به موضوع ســرانجام هدیه ایثار به 
دهنده و گیرنده کلیه اشاره کرد و گفت: این 
هدیه همچنان پابرجاســت و فکر می کنم 
دو میلیــون تومان باشــد.وی در خصوص 

بیمــاران در انتظار پیوند کلیه در کشــور، 
افزود: ٢۰ هــزار نفر در انتظــار پیوند کلیه 
هســتند که بعضاً بین ٦ ماه تا دو ســال، در 

نوبت پیوند می مانند.
رئیس اداره پیوند وزارت بهداشت ادامه داد: 
نوبت پیوند کلبه در کشــوری مثل آمریکا 

ممکن است به ۸ سال هم برسد.

وضعیت پیوند قلب در کشور
یکی از ابهاماتی که در حــوزه پیوند عضو با 
آن مواجه هســتیم، موضوع فــروش قلب 
برای پیوند اســت. حتی آگهی هایی نیز بر 
درو دیوار شــهر، از فروش قلــب دیده ایم. 
اما، این سوال مطرح می شود که مگر کسی 
جرأت دارد قلب خودش را بفروشــد، وقتی 

دارد نفس می کشد.
رئیس اداره پیوند وزارت بهداشت، موضوع 
پیوند قلب از فرد زنده یا همان قلب فروشی 
را تکذیب کرد و گفت: هر آنچه تحت عنوان 
آگهی فروش یــا پیوند قلب از افــراد زنده، 
می بینیم، سوءاستفاده بوده و چنین اقدامی 
قابل انجام نیست.وی با عنوان این مطلب که 
قلب یک ارگان زنده اســت که نمی توان آن 
را از یک فرد زنده گرفــت، افزود: پیوند قلب 

فقط از افراد مرگ مغزی انجام می شود.
دهقانی با تاکید بر این موضوع که پیوند قلب 
فقط در مراکز درمانی بخــش دولتی انجام 
می شود، گفت: پروسه پیوند قلب، مثل عمل 
آپاندیس نیســت که بتوان به راحتی انجام 
داد.رئیس اداره پیوند وزارت بهداشت ادامه 
داد: به هیچ عنوان عمل پیوند قلب در بخش 

خصوصی انجام نمی شود.
دهقانی در پاسخ به این سوال که آیا ممکن 
است فرد با رضایت خودش بخواهد قلبش را 

بفروشد و این کار در بخش خصوصی انجام 
شــود، گفت: اصلًا و به هیچ عنــوان چنین 
کاری شدنی نیســت. زیرا، تعداد کسانی که 
در کشــور پیوند قلب انجام می دهند حدود 

۱۰ تا ۱٢ نفر بیشتر نیست.
وی افزود: نباید به چنین شــایعاتی که فقط 

قصد سوءاستفاده دارند، توجه کرد.
دهقانی گفت: در حال حاضر حدود ۱۸۰۰ 
تا ٢۰۰۰ نفر در کشور در لیست پیوند قلب 
قرار دارند که فقط وزارت بهداشــت به این 
لیست دسترسی دارد.وی افزود: متأسفانه 
هر ســال بین ٢۵ تا ۳۰ درصــد افرادی که 
در لیســت انتظار پیوند قلب هســتند، به 
دلیل نبــود قلب پیوندی، فــوت می کنند.

دهقانی گفت: اولویت پیوند قلب، بر اساس 
وضعیت بیمار که در لیست انتظار قرار دارد، 
صورت می گیرد. چه بســا، یک نفر که امروز 
وارد لیست شده باشد، زودتر از فرد دیگری 
که یک سال اســت در این لیست قرار دارد، 

پیوند شود.

پیوند روده در ایران
رئیــس اداره پیونــد وزارت بهداشــت، در 
ارتباط بــا اهمیت پیوند روده، گفت: ســال 
گذشــته در کل دنیا فقط ۹۹ مــورد پیوند 
روده انجام شده اســت که ۸۰ درصد موارد 
مربوط به آمریکا بوده و ۹ مورد نیز در ایران 
انجام شده است.دهقانی ادامه داد: در ایران، 
فقط در یک مرکز پیوند روده انجام می شود 

که بیمارستان ابوعلی سینا در شیراز است.
وی تاکید کرد: اهمیــت پیوند روده از اینجا 
مشــخص می شــود که تعداد موارد آن در 
ایران با کل موارد پیوند روده در اروپا برابری 
می کند.دهقانی گفت: پیونــد روده فقط از 

بیمار مرگ مغزی صورت می گیرد.
وی افزود: شــرایط پیونــد روده به قدری 
حساس است که ممکن است بیمار تا ۳ ماه 

بعد از پیوند در بیمارستان بماند.
دهقانی در ارتباط با نوبــت پیوند روده نیز 
گفت: لیســت انتظار این بیمــاران فقط در 

اختیار وزارت بهداشت است.

پیوند کبد
رئیــس اداره پیونــد وزارت بهداشــت، در 
واکنش بــه پیوند کبد از افــراد زنده، اظهار 
داشــت: پیوند کبد هم فقط از بیمار مرگ 
مغزی صــورت می گیــرد و تنهــا، والدین 
می توانند قســمتی از کبد خود را به فرزند، 
خواهر و برادر اهدا کنند و امکان اهدا به غیر 

فامیل درجه یک وجود ندارد.
دهقانی ادامه داد: در واقع، بــه غیر از پیوند 
کلیه، امکان پیوند سایر ارگان ها از غیر افراد 
مرگ مغــزی، امکان پذیر نیســت.به گفته 
وی، دو درصد پیوندهــا در کل دنیا مربوط 

به پیوند کبد است.
دهقانی با عنوان ایــن مطلب که هیچ پیوند 
عضوی در مراکز درمانــی بخش خصوصی 
انجام نمی شود، افزود: در کشور ما فقط ٢ تا 

۳ مرکز، پیوند کبد را انجام می دهند.

وضعیت پیوند نسوج
رئیس اداره پیوند وزارت بهداشت، با اشاره 
به تقسیم بندی پیوند ارگان و نسوج از افراد 
مرگ مغزی، گفت: پیوند نسوج تا ۴۸ ساعت 

بعد از مرگ مغزی هم امکان پذیر است.
دهقانی با عنوان این مطلب که امکان پیوند 
۵۳ بافت از بیمار مرگ مغــزی وجود دارد، 
افزود: پیوند از نســوج، باعــث نجات فرد از 

معلولیت می شود.
وی از پیوند قرنیه، استخوان، پوست، تاندون 

و…، به عنوان پیوند نسوج نام برد.

کمبود پیوند عضو از افراد مرگ مغزی
رئیــس اداره پیوند وزارت بهداشــت، با 
عنــوان این مطلــب که به دلیــل کمبود 
اهدای عضــو از مرگ مغــزی همواره ۷ تا 
۱۰ نفر از لیســت بیماران در انتظار فوت 
می کنند، گفت: اطلاع رســانی درست از 
روند اهدای عضو از بیماران مرگ مغزی، 
باعث می شــود که خانواده ها با آگاهی که 
دارند، بــرای اهدای عضــو از بیمار مرگ 
مغزی اقدام کنند و بــه این صورت، کمتر 
شــاهد فوت بیمارانی خواهیم بود که در 
صف انتظار برای دریافــت عضو پیوندی 

هستند.

وضعیت سواد گردشگری در کشور از سواد علمی اسفبارتر است
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برنامه تعطیلی سینماها به مناسبت ایام فاطمیه
 سینماهای سراسر کشــور به مناسبت شــهادت حضرت فاطمه زهرا 

)س(، از اذان مغرب دوشنبه تا پایان سه شنبه شب تعطیل می شوند.
 به مناســبت فرا رســیدن ایام شــهادت حضرت فاطمــه زهرا )س(، 
سینماهای سراسر کشور از اذان مغرب دوشنبه تعطیل و این تعطیلی تا 

پایان سه شنبه شب ادامه دارد.
سینماها از صبح چهارشنبه و با اکران فیلم هایی جدید، فعالیت خود را 

مجددا آغاز می کنند.

افتتاحیه جزیره فضایی با ۷۰ میلیون تومان
 فصل دوم فیلم ترنادو موفق شــد طی ۳ روز نخســت نمایش خود، به 

فروش ۷۰ میلیون تومانی دست یابد.
 جزیره فضایی یا ترنادو ٢، جدیدترین فیلم اکران شــده در سینماهای 

کشور بود که توانست افتتاحیه ای ۷۰ میلیون تومانی را تجربه کند.
اگرچه این گیشــه برای ۳ روز نخســت نمایــش این فیلــم، کمتر از 
میزان انتظار اســت اما باید در این بین به مواردی ازجمله شــب یلدا و 
مسافرت های گســترده نیز اشــاره کرد. این ٢ عامل ســبب شدند تا 

سینماها برای پایان هفته گذشته، راندمان ضعیفی داشته باشد.
جزیره فضایی طی۳ روز نخســت نمایش خود، ٢۳۰۰ مخاطب داشت 
و توانست طی ٢٦۵ سانس در حدود ۱۰۰ سالن، به فروش ۷۰ میلیون 
تومانی نائل آید.البته که با عادی شــدن نسبی شرایط برای روز جمعه، 
فیلم سیدجواد هاشمی نیز فروش بهتری را تجربه کرد به طوری که تنها 
در روز جمعه که چهارمیــن روز نمایش این فیلم بود، بــه اندازه ۳ روز 
نخست، مخاطبان برای تماشــای این فیلم رفتند تا گیشه این فیلم در 

پایان روز چهارم نمایش به ۱۵۰ میلیون تومان نزدیک تر شود.

طبیعتا جزیــره فضایی در روزهای آینده به فروش بهتری دســت پیدا 
خواهد کرد و تعداد مخاطبان این فیلم، بیشتر خواهد شد.

جشنواره بین المللی فیلم ۱۰۰ ثانیه پس از ۴ سال 
بازمی گردد

 سیزدهمین جشنواره بین المللی فیلم ۱۰۰ ثانیه پس از ۴ سال وقفه به 
خاطر همه گیری بیماری کرونا، امسال برگزار می شود.

آخرین بار سال ۹۷ بود که جشنواره فیلم ۱۰۰ ثانیه برگزار شد و بعد از 
آن به خاطر شرایط بوجود آمده ناشی از ویروس کرونا، با وقفه ای ۴ ساله 
روبه رو شد.آبان امسال اما ســیزدهمین دوره این جشنواره با برگزاری 
نشست خبری و رونمایی از پوســتر، وارد فاز اجرایی و مهلت ارسال آثار 
برای حضور در بخش های مختلف تا پایان دی ماه اعلام شد.بســیاری 
بر این عقیده اند که جشــنواره فیلم ۱۰۰ ثانیه، فرصتی برای کشــف 
اســتعدادهای جوانان و پلی برای ورود به دنیای فیلم ســازی حرفه ای 
است.البته کســانی که در حوزه فیلم کوتاه کار می کنند باید به عنوان 
گونه ای مستقل به آن نگاه کنند و نمی توان گفت که چون فیلمسازی، 
٢۰ تا فیلم کوتاه ساخته است می تواند در ســاخت فیلم بلند هم موفق 
خواهد شــد.برگزاری کارگاه های مختلف برای آمــوزش موضوعات 
گوناگون محور ســاخت فیلم های ۱۰۰ ثانیه ای از دیگر اتفاقاتی است 
که به بهانه برپایی این جشنواره رخ می دهد.این جشنواره در سه بخش 
مســابقه ملی، مســابقه بین المللی و مخاطب کودک و نوجوان، نهم تا 

دوازدهم اسفند ۱۴۰۱ به دبیری یوسف منصوری برگزار خواهد شد.

قاب

تهیه کننده »آشــپزی مامان پز« دربــاره این برنامه 
آشــپزی که با حضور رابعه مدنی بازیگر ضبط می شود 

توضیحاتی ارائه کرد.
انسیه شــمس اللهی که از اواخر سال ۱۳۹۰ وارد رادیو 
شده است و این روزها چند برنامه رادیویی دارد درباره 
ورود اولیه اش به رادیو به خبرنــگار مهر بیان کرد: من 
از طریق جشنواره استعدادیابی »جوانه« با رادیو آشنا 
شدم. این جشــنواره آماتوری و غیرحرفه ای بود که در 
آن شرکت کرده و در بخش تهیه کنندگی برنده شدم. 
در جشنواره مذکور حدود هفت هزار نفر شرکت کرده 
بودند که از بین آن ها ٢٦ نفر انتخاب شدند و ۱۳ نفر که 
در هر بخش از آن توانســته بودند مقام اول و دومی را از 
آن خود کنند، می توانســتند در باشگاه رادیویی جوان 

فعالیت خود را آغاز کنند.
وی ادامــه داد: دوره تهیه کنندگــی را در 
باشــگاه رادیویی جوان گذرانــدم و تقریباً 
این دوره آموزشــی شــامل عناوین شغلی 
مختلف بود و اســاتید به مــا PSA آموزش 
دادند. پس از آن در باشــگاه رادیو کار کردیم 
و خروجی کارها از آنتــن رادیو جوان پخش 

می شــد، آن موقع در ازای کاری کــه انجام می دادیم، 
حقوق نمی گرفتیم. بعد ما وارد رادیو جوان شــدیم. از 
آن ۱۳ نفر، ۵ نفری که بالاترین نمره ها را گرفته بودند، 
مشغول کار شدیم. آن موقع من دانشجوی کارشناسی 

فیزیک بودم و هنوز درسم تمام نشده بود.
این تهیه کننده با اشاره به اینکه سال ۱۳۹۸ وارد رادیو 

نمایش و بعد رادیو صبا شده است ادامه داد: 
در حال حاضر تهیه کننده »آشــپزی مامان 
پز« هســتم که با حضور رابعه مدنی بازیگر، 
ضبط می شود. برای ضبط این برنامه به خانه 
او می روم و با هم آشــپزی می کنیم و او آنچه 
را که از دســتور پخت های قدیمی یاد گرفته 
را برای مخاطبانمــان بازگو می کند. فرم این 

برنامه مستند نمایشی است.
تهیه کننده برنامه »نوجوانانه« دربــاره این برنامه نیز 
توضیح داد: با چنــد نفر از نوجوانان کــه در رادیو صبا 
تســت صدا داده بودند، برنامه را می چرخانیم. موضوع 
برنامــه در خصوص مســائل نوجوانان اســت و آن ها 
محتوای برنامــه را تولید می کنند. برنامه نویســنده و 

مجری ندارد و همه کاره نوجوانان هســتند. این برنامه 
را پنجشــنبه ها ضبط می کنیم که همان روز ساعت ۸ 

صبح وتکرار آن جمعه ها پخش می شود.
وی که به نوعی از دل جشــنواره های رادیویی کارش 
را شروع کرده اســت اظهار کرد: من در جشنواره های 
گذشــته رادیو شــرکت کردم به طوری که می توانم 
بگویم در جشــنواره ســیزدهم بین المللــی تندیس 
بهترین برنامه تعاملی در بخش بین الملل، جشــنواره 
چهاردهم بهترین PSA در بخش داخلی و جشــنواره 
پانزدهــم کــه اختتامیــه آن را برگــزار نکردند، در 
بخش UGC برنده شــده بــودم. همچنیــن دیپلم 
افتخار جشنواره Abu را در ســال ٢۰۱۴ را در بخش 

برنامه های تعاملی گرفتم.

رادیو

فاطمه کریمی  معاونــت میراث فرهنگی 
کشور عملکرد ۱۵ ماهه خود را منتشر کرد 
که ثبت جهانی ۵ اثر در فهرســت آیسسکو 
یکی از اقدامات ایــن معاونت در مدت اخیر 

بوده است.
 عملکرد معاونت میراث فرهنگی از شهریور 
۱۴۰۰ تا آذر ۱۴۰۱ منتشــر شد در تشریح 
این عملکرد برخی فعالیت های این بخش از 
وزارت میراث فرهنگی آمده است: تشکیل 
ســتاد تحول یکی از اقدامات معاونت بوده 
که در راســتای عملیاتی کردن سند تحول 
دولت ســیزدهم به منظور تنظیم و اجرای 
سند تحول وزارت، سند تحول موزه ها و …. 

انجام شده است.
بازنگــری لایحه پیشــنهادی اهــداف و 
وظایــف وزارت با رویکــرد و اهداف مدنظر 
دولت ســیزدهم، ســاماندهی شــوراها و 
کارگروهها نظیر تشــکیل کارگروه مبازره 
با قاچاق امــوال تاریخی بــرای اولین بار، 
توســعه همکاری های بین دســتگاهی و 
انعقاد تفاهمنامه همکاری با بنیاد مســکن 
)با موضوع حفاظت از روستاهای تاریخی(، 
ســازمان اوقاف و امور خیریــه )با موضوع 
اصلی بهــره گیری از منابــع حاصل از وقف 
در حفاظت و مرمت بقاع متبرکه و مساجد 
تاریخــی و …(، نیروی انتظامــی )با هدف 
تأمیــن امنیت و توســعه حفاظت فیزیکی 
محوطه های تاریخی و موزه ها( و… بخشی 

از این فعالیت هاست.
ابلاغ رئیس جمهور مبنی بــر برنامه ریزی 
بــرای روایت گــری تاریخــی در موزه ها؛ 
بازنگری در رویکرد دو شیوه معرفی و روایت 
گری در موزه هــای تاریخــی و راه اندازی 
نهضت آموزش راهنمایان موزه برای ارتقای 
ســطح روایتگری به ویژه موزه های دوران 
پهلــوی با رویکــرد معرفی کامــل حقایق 
تاریخی و تغییر رویکرد پهلوی ســتایی به 
پهلوی ســتیزی با روایت و خوانش صحیح 
تاریخی از جمله اقدامــات معاونت میراث 

فرهنگی در ۱۵ ماه اخیر است.
این معاونت همچنین برگزاری دو نشســت 
انتقال تجربه و دیدگاه پیشکسوتان میراث 
فرهنگی با حضور بالغ بر ٦۰ نفر و تشــکیل 
دبیرخانه دائمی شــناخت، تجلیل و انتقال 
دانش و تجربه مفاخر و پیشکســوتان حوزه 
با انجام اقداماتی برای اولین بار در کشــور 

نظیر تدوین تاریخ شــفاهی حــوزه میراث 
فرهنگی )با حضور ۳۰ نفر از ذی مدخلان( 
همچنین برگــزاری اولین رویــداد مفاخر 
میراث فرهنگی با تجلیل و مستندسازی ۱٢ 
نفر را جزو برنامه های خود اعلام کرده است.

تأسیس انجمن خیرین میراث فرهنگی
همچنین وزارت میــراث فرهنگی در یک 
سال گذشــته اقدام به تشکیل ستاد معرفی 
و آمــوزش به منظــور برنامه ریــزی برای 
تغییر و تحول در رویکــرد به عنوان دو رکن 
زیرســاختی تأثیر گذار حــوزه حفاظت از 

میراث فرهنگی کرده است.
ارتقا سواد میراثی و تولید محتوای فرهنگی 
یکی دیگر از اهداف بوده اســت که برای این 
منظور برنامه ریزی با هدف ارتقای ســواد 
میراث و تولید محتــوای فرهنگی )کتاب، 
نشــریه، ســریال و …( از طریق راه اندازی 
جشنواره تولیدات چند رســانه ای میراث 
فرهنگی برای اولین بار در کشور اسفند ماه 

با همکاری استانداری یزد انجام شد.
ایجاد و توســعه برنامه های ارتقای ســواد 
میراثی بــرای مردم دســت انــدرکاران و 
متخصصــان از طریــق توســعه آموزش 
)برگزاری بالغ بر ٢۰ دوره آموزشــی( تولید 
محتوای فرهنگی و برگــزاری رویدادهای 

فرهنگــی )برگــزاری بالــغ بر ســه هزار 
رویداد فرهنگی در موزه هــا و محوطه های 
تاریخی(، معرفی مجــازی آثار تاریخی بالغ 
بر ٢۰ پروژه، راه اندازی و توســعه بانک های 
اطلاعاتی ۹ ســامانه، تدوین و نشر کتاب و 
مستند میراث جهانی ایران و …. اقداماتی 

است که در همین راستا انجام شده است.
پیــش از این بارهــا درباره پیگیــری برای 
تأســیس و ثبــت انجمن خیریــن میراث 
فرهنگــی برای اولیــن بار با هــدف جذب 
کمک های مالــی و فنی خیریــن در حوزه 
حفاظت از میراث فرهنگی صحبت شــده 
بود و معانت میراث فرهنگــی حالا آن را به 
عنوان یکــی از فعالیت های خــود نام برده 

است.
مانند تشکیل شــوراهای راهبردی موزه ها 
که با هــدف بهــره گیری از خــرد جمعی 
و مشــارکت ٦۰ نفــر از صاحبنظــران و 
متخصصــان علــوم مختلــف در مدیریت 

مشارکتی موزه ها انجام شد.
اما در حزوه ثبــت آثار نیز تا کنــون بالغ بر 
۱۱۴۵ اثر در فهرســت آثار ملی ثبت شده 
که شــامل ۱۸۵ میراث طبیعی، ٢۸۹ شیء 
تاریخی، ۴۴۷ بنا و بافت و محوطه تاریخی، 
۳۵۸ میراث ناملموس بوده است در کنارش 
تعیین حریم ۳۰۰ اثر تاریخی نیز انجام شد 

ضمن اینکه ۴ عنصر جدید میراث ناملموس 
مشترک از جمله یلدا، عود، ترکمن دوزی، 
ابریشم ریسی موجب شــده تا ارتقای رتبه 
ایــران از هفتم به ششــم جهــان در حوزه 

میراث فرهنگی ناملموس برسد.
پس از آن هم قرار است چهار پرونده جدید 
میراث ناملموس به یونســکو ارســال شود 
مانند: فرهنگ افطاری، زیارت رضوی، هنر 

تذهیب و جشن سده.
آمــاده ســازی و انجــام ارزیابــی میدانی 
پرونده های ثبت جهانی مانند کاروانسرای 
ایرانــی، میــراث طبیعی دیزمــار و منظر 
فرهنگی ماسوله توســط ارزیابان یونسکو 
انجام خواهد شــد و پرونده ثبــت جهانی 
محــور تاریخی همــدان برای ارســال به 

یونسکو درحال تدوین است.

ثبت جهانی ۵ اثر در فهرست آیسسکو
معاونت میراث فرهنگی ثبت ۵ اثر تاریخی 
و فرهنگی را در فهرســت آیسســکو یعنی 
همان میراث جهان اســلام برای اولین بار 
جزو عملکرد خود دانسته است مانند منظر 
فرهنگی المــوت، گنبد علویان، ماســوله، 

مجموعه بسطام و مجموعه تربت جام.
بالغ بــر ٢۳ میلیون نفر گردشــگر داخلی و 
خارجی و گســترش ارائه خدمات موزه ای 

توسعه بازدید و خدمات موزه ای )گسترش 
خدمــات بلیــت الکترونیــک، راهنمای 
آنلاین، معرفــی مجــازی و … در موزه ها 
و محوطه هــای تاریخــی و… )بالغ بر ۳۰ 
پروژه( به همراه ساماندهی و مستندنگاری 
اشیای تاریخی ۱۹۵۰۵٢ قلم شیء تاریخی 
دولتی و خصوصــی بخش دیگــری از این 

فعالیت ها عنوان شده است.
این وزارتخانه در ســال گذشته تا کنون ۴۳ 
موزه دولتی و خصوصــی و صدور ۴٦ مجوز 
را جزو عملکرد خود دانســته و اعلام کرده 
برگزاری دو نمایشــگاه خارجی مشــترک 
با کشــور آلمان در زمینه معرفی اشــیای 
موزه ای و اســترداد ٢۹ قلم شیء تاریخی از 
خارج از کشــور و هبه، کشف و ۴۸٦٢۰۰۰ 
قلم شــیء تاریخی به موزه های کشــور را 

انجام داده است.
۴۴ پروژه تســهیلات و کمــک بلاعوض به 
مردم و بخــش خصوصی بــرای حفاظت و 
مرمت بناهــای تاریخی اعطا شــده و برای 
تشــکیل انجمن هــای میــراث فرهنگی 
در تمام ســطوح در ٢۰ اســتان به ریاست 
استانداران نظیر همدان کرمانشاه سیستان 
و بلوچســتان گیلان و زنجــان و… ابلاغ و 

پیگیری های لازم صورت گرفته است.

تعیین وضعیت همکاری بالغ بر 780 
نفر در سراسر کشور

اگرچه هنوز تکلیف میدان مشــق و توسعه 
موزه ملــی به نتیجه نرســیده ولی معاونت 
میــراث فرهنگی اعــلام کرده کــه در این 
زمینه برنامه ریزی برای توســعه موزه ملی 
در میدان مشــق با حمایت دولت سیزدهم 
را همچون برنامه ریزی و اجرای بالغ بر ٦۰۰ 
پــروژه حفاظت و مرمت بناهــا و بافت های 

تاریخی در کشور انجام داده است.
بخش دیگری از ایــن فعالیت ها به برگزاری 
نشست های تخصصی همایش و کارگاه های 
آموزشــی ملی و بین المللی برای دســت 
انــدرکاران حفاظــت از میــراث فرهنگی 
کشور ختم می شــود اما پیگیری و اجرای 
ساماندهی کلیه نیروی انســانی شاغل در 
پایگاه های ملی و جهانی بــرای اولین بار در 
کشــور و تعیین وضعیت همــکاری بالغ بر 
۷۸۰ نفر در سراســر کشور نیز جزو عملکرد 

معاونت میراث فرهنگی بیان شده است.

با رابعه مدنی در رادیو آشپزی کنید

کارگردان »عمارتی در مه« مطرح کرد

وان نزدیک شوم اجازه نداشتم به برخی بیماران اعصاب و ر
زهرا منصوری  محمد علی سلیمان تاش، 
کارگردان فیلم سینمایی »عمارتی در مه« 
ضمن اشاره به شــرایط اکران این فیلم در 
گــروه »هنروتجربــه« از زاویه نــگاه فیلم 
نسبت به »سایکودرام« و مواجهه با بیماران 

اعصاب و روان گفت.
محمدعلی ســلیمان تاش کارگردان فیلم 
ســینمایی »عمارتی در مه« کــه در حال 
اکران در گــروه »هنروتجربه« اســت، در 
گفتگــو با خبرنــگار مهر دربــاره این فیلم 
توضیــح داد: موضــوع اصلــی ایــن فیلم 
دربــاره ســایکودرام، یــا »تئاتردرمانی« 
اســت. شــخصی در فرآیند تئاتر درمانی 
قــرار می گیــرد و مخاطــب در مواجهه با 
این شــخصیت به برداشــت های اشتباهی 
می رســد. داســتان فیلــم در دوره قبل از 
انقلاب روایت و داســتان آن از آنجایی آغاز 
می شــود که یک پزشک، از ســوی رئیس 
یک تیمارستان برای درمان تعدادی بیمار 
دعوت می شــود. در پایان روایت اما معمای 
اصلی داســتان برای مخاطبان رمزگشایی 

می شود.
وی درباره وجــه تمایز فیلمش در پرداختن 
به سوژه تئاتردرمانی نســبت به آثار مشابه 
هم گفت: مهمترین نکته در قصه این فیلم، 
مواجهه تماشــاگر با کاراکترهای این فیلم 
اســت. در مقاطع مختلــف مخاطب مدام 
نسبت به کاراکترهای فیلم به قضاوت هایی 
می رســد که می تواند الزامــاً قضاوت های 

درســتی نباشــد. در پایان فیلم اســت که 
مشخص می شود واقعیت چیست.

ســلیمان تاش تأکیــد کــرد: آنچــه در 
پایان بندی فیلم به عنوان یک روش درمانی 
ارائه می شــود، در واقع تزی است که بنده 
ارائه می کنم و دربــاره آن هم بــا برخی از 
روان شناســان مشورت داشــته ام و اسامی 
آن ها هــم در تیتراژ پایانی فیلم درج شــده 
اســت. برنامه ای داریم تا این فیلم در مراکز 
درمانی اعصــاب و روان، برای پزشــکان به 

نمایش گذاشته شود.
فرآینــد  در  افــزود:  کارگــردان  ایــن 
روان درمانی، برخی ایــن اعتقاد را دارند که 
باید از روان پزشــک استفاده شــود و مانند 
ســرماخوردگی قرصی برای بیمــار تجوز 
شــود تا سیســتم دفاعی بدن تقویت شود. 
به تازگی اما این اعتقاد تغییر کرده و برخی 
به جــای قــرص می گویند که می تــوان با 
روان کاوی بیمار را به نقطه درمان برسانیم. 
در فیلم های دهه ۳۰ و ۴۰ این مورد را شاهد 
بودیم که بیمار روی تختی دراز می کشــد 
و مثلًا تحت هیپنوتیزم قــرار می گیرد که 
همین امــروز در تهران چنــد مرکز معتبر 
در این زمینــه داریم. برخی هــم به مرحله 
شوک درمانی می رسند که در قیاس با دیگر 

روش های درمانی کمی خطرناک تر است.
بیشــتر به دنبال بیمارانی بودم که حافظه 
بلندمــدت خود را از دســت داده باشــند. 
حقیقتــاً هم کســی را پیدا نکــردم و اکثر 

بیمارانی که بــا آن ها مواجه شــدم، همان 
بیمارانــی بودند که نمونه آن هــا را در اکثر 
فیلم های روان درمانی، دیــده بودیم. مانند 
فیلم مشهور »دیوانه از قفس پرید« که جک 

نیکلسن در آن نقش آفرینی می کرد
سلیمان تاش درباره پژوهش ها و تحقیقات 
خود در زمینه ارتباط با بیمــاران اعصاب و 
روان هم گفت: من بیشتر به دنبال بیمارانی 
بودم که حافظه بلندمدت خود را از دســت 
داده باشند. حقیقتاً هم کسی را پیدا نکردم 
و اکثر بیمارانــی که با آن ها مواجه شــدم، 
همان بیمارانی بودند کــه نمونه آن ها را در 
اکثر فیلم های روان درمانــی، دیده بودیم. 
مانند فیلم مشهور »دیوانه از قفس پرید« که 
جک نیکلســن در آن نقش آفرینی می کرد. 
همه این بیمــاران، مرحله مشــاوره را طی 
می کردند و همان طــور کــه دیده اید، در 
جمعی می نشــینند و از مشکلات شخصی 

خود می گویند.
وی درباره برخورد این بیمــاران با خود در 
فرآینــد پژوهش هم گفت: برخــی از آن ها 
برخوردهــای خطرناکــی داشــتند و زیاد 
نمی توانســتیم به آن ها نزدیک شویم. کادر 
پزشــکی هم اجازه نمی دادنــد بیش از حد 
به آن ها نزدیک شــویم. هم در تهران و هم 
در شــیراز به برخی مراکز مراجعه کردم که 
برخی بیماران شان خطرناک بودند. بیشتر 
افراد اما دچار حس افســردگی بودند و این 
افســردگی باعث می شــود بیماری شان از 
مرحله ای به بعد، بیرون بزند. بیماری آن ها 
به صورت لایه به لایه بیشــتر می شود. اکثر 
آن ها هم از خــوردن دارو امتناع می کردند. 
همه آن ها خودشــان را ســالم می دانند و 
می گویند این شمایید که احساس می کنید 
ما بیماریم. دکترهای روان شــناس هستند 
که تشــخیص می دهند مثلًا لیتیوم در بدن 
یک بیمار کم است و به همین دلیل او دچار 

توهم می شد.
ایــن کارگردان با اشــاره به داســتان فیلم 
»عمارتی در مه« توضیح داد: کاراکتر اصلی 
فیلم ما خواهــرش را در کودکی از دســت 
داده و آنقدر او را به مدت طولانی شــماتت و 
ســرزنش کرده بودند، همه چیز را فراموش 
کرده است. حتی مشخص می شود او موفق 
به تکمیل تحصیلات پزشکی خود هم نشده 
است و پدرش هزینه بالایی کرده که او مورد 

درمان و تراپی قرار بگیرد.

کارگردان »عمارتی در مــه« درباره اکران 
این فیلــم در »هنروتجربه« هم گفت: فیلم 
در تهران نزدیک ۸ ســالن دارد و در تمامی 
مراکز استان ها بین دو تا سه سالن به اکران 
آن اختصــاص پیدا کرده اســت. با توجه به 
شــرایطی که در کشــور وجود دارد، شاید 
تماشاگر رغبت چندانی به حضور در سالن 
سینما و تئاتر نداشــته باشد. شاید اگر فیلم 
ما هم کمی دیرتر اکران می شــد تا شرایط 
عمومی جامعه مســاعدتر باشــد، اتفاقات 

بهتری برای فیلم می افتاد.
سلیمان تاش تأکید کرد: در کل این فیلمی 
اســت که من با هنرجویانم ساخته ام و برای 
این ۳۵ نفــر طی چهار ماه حتی براســاس 
شــخصیت خودشــان متن نوشــتم. مثلًا 
دختری در گروه داشــتیم که بد اخلاق بود 
و من نقش یک کاراکتــر بداخلاق را برای او 
نوشــتم. یا فرد دیگری داشــتیم که خیلی 
فیلسوف مآبانه صحبت می کرد و دانشجوی 
فلســفه بود و من هم نقش یک دانشجوی 

فلسفه را در فیلم به او دادم.
وی افــزود: وقتی فیلــم نهایــی را به چند 
روان شــناس نشــان دادم، آن هــا گفتند 
این فیلم خودش در حکم یک تز اســت که 
از طرف شــما ارائه شده اســت. به شخصه 
در کنــار هنر نمایــش، روی ســایکودرام 
هم اشــراف دارم و باوجود آنکه پزشــکی 
نخوانــده ام، بیمارانــی بوده انــد کــه بــا 

سایکودرام درمان کرده ام.

آگهی مزايده مال غیر منقول مربوط به پرونده اجرايی کلاسه 9801704
به موجب پرونده اجرائی کلاسه فوق له بانک مسکن شعبه بعثت اردبیل و علیه ام البنین 
فرجی شش دانگ ملک به پلاک ثبتی ده هزار و پنجاه و پنج)10055(فرعی از پنج هزار و 
دویست و هشتاد و شش )5286(اصلی، مفروز و مجزا شده از چهارفرعی از اصلی مذکور، 
قطعه چهار در طبقه ســه واقع در بخش یک ناحیــه .. حوزه ثبت ملک منطقه یک اردبیل 
به حدود: شــمالًا : به طول 4/10 متر دیوار و پنجره اســت به فضای کوچه دوم از شمال 
به جنوب به طول 5/40 متر ســوم شــمالی به طول 2/50 متر چهارم از جنوب به شمال 
به طول 4/50 متر دیوار اشــتراکی و درب ورود است به راه پله پنجم شمالی 3/50 متر 
دیوار و پنجره است به فضای کوچه شرقاً: به طول 8/20 متر دیوار به قطعه 5 جنوباً : به 
طول 9/80 متر دیوار و پنجره اســت به فضای حیات تراس به مســاحت 3/60 متر مربع 
در این حد اســت غرباً : به طول 11/90 متر دیوار به قطعه 3 تهویه در این حد اســت 
به مالکیت ام البنین فرجی ملا باشــی، مالک ششــدانگ عرصه و اعیان با شماره مستند 
مالکیت 24092 -1393/06/19 ثبت شــده است، به نشانی اردبیل،خیابان پاسداران، 
پشت مسجد جعفریه آپارتمان تیراژه 2، پلاک 64 ، طبقه سوم که طبق سند رهنی شماره 
24093 -1393/06/22 دفتر خانه اسناد رسمی شماره 37 شهر اردبیل در رهن بانک 
مســکن قرار گرفته ودر اثر عدم پرداخت مال الرهانه اجرائیه صادر و وفق مقررات پس 
از پیگیری عملیات اجرایی طبق نظر کارشــناس رســمی به مبلغ نــه میلیارد و هفت صد 
میلیون ریال ارزیابی گردیده است، مطابق نظریه کارشناس ملک مورد ارزیابی به مساحت 
84/72 متر مربع به انظمام تراس به مســاحت 3/60 متر مربع با قدر السهم از عرصه و 
ســایر مشاعات و مشترکات طبق قانون تملک آپارتمان ها که در زمان بازدید شامل طبقه 
سوم ار یک دستگاه ساختمان مسکونی 4 طبقه مشمل بر همکف پیلوت که در زمان بازدید 
به عنوان واحد مســکونی مورد استفاده قرار داشت و ســه طبقه فوقانی تک واحده به 
صورت اســکلت فلزی و طاق ضربی دارای دو اتاق خواب و پذیرایی با کف سیمانی آشپز 
خانه به صورت اوپن با کابینت از جنس فلزی، سرویس بهداشتی مجزا،تراس، پنجره های 
آلومینیومی ، نمای شــمالی سنگ مرمریت ســفید و نمای جنوبی سیمان سفید، راه پله با 
نرده فلزی، انباری در حیاط، درب های پارکینک و ورودی آهنی، قدمت ســاخت حدود 15 
ســال، ملک فاقد آسانسور بوده و پارکینگ به صورت مشاعی می باشد .ضمناً ملک دارای 
امتیازات آب و برق مســتقل و گاز اشتراکی می باشد. واحد موصوف از ساعت 9 الی 12 
روز یکشنبه به تاریخ 1401/10/11 به حروف یازده دی ماه سال یکهزار و چهار صد ویک 
در اداره اجرای اســناد رسمی اردبیل واقع در اردبیل مابین فلکه ججین و میدان قدس 
از طریق مزایده به فروش می رســد. مزایــده از مبلغ نه میلیارد و هفتصد میلیون ریال 
شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی فروخته می شود. لازم به ذکر است پرداخت بدهی 
های مربوط به آب، برق، گاز اعم از حق انشــعاب و یا حق اشتراک و مصرف در صورتی که 
مورد مزایده دارای آنها باشد و نیز بدهی های مالیاتی و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ 
مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شــده یا نشــده باشــد به عهده برنده مزایده 
اســت و نیز در صورت وجود مازاد، وجود پرداختی بابت هزینه های فوق از محل مازاد به 
برنده مزایده مســترد خواهد شد و نیم عشر و حق مزایده نقداً وصول می گردد شرکت 
در مزایده منوط به پرداخت 10% از مبلغ پایه کارشناســی نزد بانک ملی به حساب تمرکز 
وجوه سپرده به شــماره140100004075013207880183 بنام سازمان ثبت اسناد 
با شناســه واریــز 961013275108575001831111111111 و حضور خریداریا 
نماینده قانونی او در جلسه مزایده می باشد. واریز ده درصد برای همه شرکت کنندگان 
الزامی می باشــد. برنده مزایده مکلف است ما به التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت پنج 
روز از تاریخ مزایده به حساب صندوق تودیع نماید و در صورتیکه ظرف مهلت مقرر مانده 
فروش را به حساب سپرده ثبت واریز نکند مبلغ مزبور قابل استرداد نبوده و به حساب 
خزانه واریز خواهد شــد و عملیات فروش از درجه اعتبار ســاقط و مزایده به درخواست 

بستانکار تجدید خواهد شد.
مهری کشفی مقدم- رئیس اداره اجرای استاد رسمی
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ستاره کشتی جهان:
رحمان عموزاد: شرایط مطلوبی نداشتم

ستاره کشــتی ایران و جهان در وزن ٦۵ کیلوگرم اعلام کرد برای حفظ 
نوار افتخارات خود تا بازی هــای المپیک ٢۰٢۴ پاریس تصمیمی برای 
تغییر وزن نــدارد. قهرمان وزن ٦۵ کیلوگرم کشــتی آزاد جهان بعد از 
نمایش قابل قبــول در رقابتهای جام جهانی ٢۰٢٢ آمریکا نشــان داد 
همچنان می تواند در این وزن بدرخشــد و افتخار کسب کند. در همین 
راستا رحمان عموزاد اظهار داشت: در شرایطی به رقابتهای جام جهانی 
اعزام شــدم که بعد از حضــور در رقابتهای جهانی ٢۰٢٢ صربســتان 
وضعیت چندان مطلوبی نداشتم و فقط ۱۵ روز برای جام جهانی تمرین 
کرده بودم. خوشبختانه توانســتم نتایج خوبی در جام جهانی برای تیم 

ملی کسب کنم و شرمنده کادر فنی و مردم کشورمان نشدم.
وی در واکنش به برخی اخبــار در خصوص تغییر وزنــش برای آینده 
گفت: هــر چند در وزن شــلوغ و ســنگینی از لحاظ حضــور مدعیان 
توانمند کشــتی می گیرم ولی همیشــه بر این باورم کــه باید بهترین 
باشــم. به همین دلیل تصمیمی بــرای تغییر وزن نــدارم و با روحیه و 
انگیزه بالا همچنان در فکر کشــتی گرفتن در وزن ٦۵ کیلوگرم هستم. 
ما رقابتهای جهانی ٢۰٢۳ صربستان و المپیک ٢۰٢۴ پاریس را پیش 
رو داریم و من هم با تمام وجود تلاش می کنم در این دو میدان مهم بین 

المللی در همین وزن حضور یابم.
قهرمان کشتی جهان در پایان با تاکید بر احترام به چرخه انتخابی تیم 
ملی خاطر نشان کرد: با توجه به نتایجی که در رقابتهای جهانی کسب 
کردم، ســهمیه حضور در مرحله پایانی رقابتهای انتخابی را دارم. البته 
کادر فنی در نظر دارد بهمن ماه امســال نفرات برتر مسابقات قهرمانی 
کشور را به یک تورنمنت بین المللی اعزام کند که من هم احتمالاً به این 
مسابقات خواهم رفت. به هر حال من همواره در خدمت کادر فنی و تابع 
تصمیم مربیان هســتم و هر میدانی و مســابقاتی که آنها صلاح بدانند 

حضور خواهم یافت.

یک شانزدهم نهایی جام حذفی

قرعه سخت استقلال و جدال آسانتر پرسپولیس
تیم های حاضر در مرحله یک شــانزدهم نهایی رقابتهای فوتبال جام 
حذفی حریفان خود در این مرحله را شناختند که قرعه استقلال سخت 
تر از رقیب سنتی شــد. قرعه کشی مرحله یک شــانزدهم نهایی جام 

حذفی انجام شد و تیم ها حریفان خود را به شرح زیر شناختند:
* استقلال - تراکتور * هوادار - چادرملو * فولاد - خوشه طلایی

* استقلال ملاثانی - آرمان گهر * گل گهر - مس شهربابک
* نفت مسجد سلیمان - ملوان * بعثت - نود ارومیه

* پارس جنوبی جم - ایمان سبز شیراز * مس رفسنجان - ذوب آهن
* پیکان - استقلال خوزستان * مس کرمان - نفت آبادان

* نساجی - فجرسپاسی * سپاهان - سایپا

* شهرداری همدان - دریا بابل * پرسپولیس - ون پارس اصفهان
* آریو اسلامشهر - آلومینیوم اراک

طارمی در جمع ۲۵ گلزن برتر تاریخ باشگاه پورتو
مهدی طارمی مهاجم تیم فوتبال پورتــو در حال حاضر در جمع ٢۵ گلزن 
برتر تاریخ باشــگاه پورتو قــرار دارد و احتمال دارد تا پایــان فصل جایگاه 
خود را ارتقا بدهد. مهدی طارمی مهاجم پورتــو بعد از پایان جام جهانی و 
بازگشت به پورتو موفق به گلزنی شد. او آخرین بار در مسابقات لیگ کاپ و 
برابر ژیل ویسنته گلزنی کرد تا آمار گلزنی اش در سومین فصل حضورش 
در باشــگاه پورتو را بهبود ببخشــد.طبق اعلام روزنامــه اوجوگو پرتغال، 
طارمی با ایــن گل به جمع ٢۵ گلزن برتر تاریخ باشــگاه پورتو رســیده و 
از بازیکنانی چون »لیســاندرو لوپز« و »دیژالما ســانتوس« پیشی گرفته 
است.مهاجم ایران در ۱۱۸ بازی برای پورتو، ٦۴ گل به ثمر رسانده و از این 
حیث در کنار »فرانسیسکو ســوارس« بازیکن سابق پورتو قرار دارد یعنی 
میانگین ۰.۵۴ گل در هر بازی.طارمی پــس از ورود به جمع ٢۵ تیم برتر، 
با توجه به نزدیک بودن اسامی بعدی و ســرعت گلزنی که نشان می دهد، 
باید به صعود خود در رکوردهای تاریخی باشــگاه ادامــه دهد.»تئوفیلو 
کوبیلاس« افســانه ای )بازیکن ســابق پورتو و تیم ملی پرو( با ٦٦ گل در 
رتبه بعدی قرار دارد. »موسی مارگا« و »فالکائو« هر دو در ۷٢ گل مساوی 

هستند و سپس »رباح ماجر« قرار دارد که ۷۵ گل به ثمر رسانده است.

بر اساس اعلام روزنامه پرتغالی، طارمی می تواند تا پایان فصل به جمع 
٢۰ بازیکن گلزن تاریخ پورتو اضافه شود.

۵ ایرانی در انتخابات فدراسیون وزنه برداری 
آسیا نامزد شدند

فدراســیون وزنه برداری ایران پنج نامزد را برای حضــور در انتخابات 
کنفدراسیون آســیا معرفی کرده است. سرپرســت دبیری فدراسیون 
وزنه برداری در آســتانه برگــزاری انتخابات فدراســیون وزنه برداری 
آســیا )AWF( در تاریخ ۱۵ دی ماه اظهارداشــت: »فدراسیون ایران 
نامزدهای خود را برای پســت های نایب رییســی، عضویت در هیات 
اجرایی، کمیتــه فنی، کمیته تحقیــق و مربیگری و کمیته پزشــکی 

معرفی کرده و رایزنی ها برای کسب کرسی را ادامه خواهیم داد.«
»حســین مقامی« در خصوص وضعیت ایران در انتخابات AWF و در 
شرایطی که انتخابات ریاست و مجمع فدراسیون برگزار نشده، توضیح 
داد: »ممکن اســت با توجه به اینکه مدیریت فدراسیون در حال حاضر 
به صورت سرپرستی است، حق رای نداشته باشیم ولی نامزدها معرفی 
شــده اند و امیدواریم که با مذاکرات انجام شــده توســط فدراسیون 

ودیپلماسی ورزشی، کرسی های مورد نظر را به دست بیاوریم.«
به گفته مقامی، کسب کرســی های بین المللی یک موضوع ملی است 
و نامزدهای ما چهره های شــاخص و پرافتخار المپیکی هستند که در 
ســطح بین الملل حرف های زیادی برای گفتن دارند. ما برای پســت 
های انتخابی AWF در انتخابات شــرکت می کنیم و برای پست های 

انتصابی نیز رایزنی را ادامه می دهیم.

میدان

سپهر ســتاری   شــهاب الدین عزیزی 
خادم در گفتگویی دربــاره اتفاقات دوران 
ریاســتش در فدراســیون فوتبال صحبت 
کرد. بدون شک یکی از جنجالی ترین دوران 
تاریخ فدراســیون فوتبال در زمان ریاست 
شــهاب الدین عزیــزی خادم رقــم خورد. 
مردی که یازده ماه رئیس فدراســیون بود و 
در این مدت به اندازه چندین ســال حاشیه 
و اتفاقات عجیب در فدراســیون رخ داد. از 
شــائبه جادوگری و پاداش هــای نجومی 
گرفته تــا ماجراهای مربــوط به VAR که 
همه در مدت کوتاه حضور عزیزی خادم رخ 
دادند و در نهایت باعث شدند او نتواند دوره 

چهارساله ریاستش را به اتمام برساند.
دوران یازده ماهه حضــور عزیزی خادم به 
تلخ ترین شــکل ممکن به پایان رسید ولی 
خودش معتقد اســت در همیــن مدت کم 
توانســته طلایی ترین دوران تاریخ فوتبال 

ایران را رقم بزند!
او که با کلی امید و آرزو پا به ساختمان سئول 
گذاشته بود، هنوز هم اتفاقات منجر به عزل 
از ریاســت فدراســیون فوتبال را فراموش 
نکــرده و دل پری از همکارانــش دارد. او در 
ابتدای مصاحبــه پیش از آغاز ســوالات ما 
حدود نیم ساعت از دســتاوردهای خود در 
فدراســیون فوتبال صحبت کرد و در تمام 
زمان مصاحبه مشــخص بود که هنوز بابت 
عزل از ریاست فدراســیون فوتبال ناراحت 
است.شــروع ایــن گفنگــو صحبت های 
شــهاب الدین عزیزی خادم درباره اقدامات 
او در دوران یازده ماهه ریاســتش است و در 
ادامه ســوال و جواب های ما با رئیس سابق 

فدراسیون فوتبال آمده است:
»نتیجه ای که در جام جهانــی رخ داد قابل 
پیش بینی بود. این برآیند رفتار و ظلمی بود 
که به فدراسیون فوتبال شد و نمی توانستیم 
انتظار بیش از این داشــته باشیم. هر چند 
ما به عنوان یک ایرانی از ایــن نتیجه متاثر 
هســتیم و به عنوان یک ایرانی وطن پرست 
نام ایران برای ما مهم اســت. ما ابتدا باید به 
یک ســال گذشــته بپردازیم. فدراسیونی 
که در بدترین جایگاه و رتبه قرار داشــت و 
امیدی به صعود نداشــت را تحویل گرفتیم 
و به لطــف الهی فوتبــال را به پادشــاهی 
فوتبال آســیا ارتقا دهیم. این درحالی بود 
که بخشی از این رسانه ها ســازمان یافته و 
با یک ســناریو هر روز یک بحران را به زعم 
خودشان درســت می کردند ولی ما هر روز 
یک موفقیت داشــتیم. ما تیم ملی را از رتبه 
۳۸ دنیا به ٢۱ ارتقا دادیم. ایران و حتی آسیا 
از نتایج تیم ملی متحیر شدند. ما سریع ترین 
صعود را در تاریخ فوتبال آســیا با تیمی که 
صفر درصد صعود داشت رقم زدیم. مسئله 
دوم اینکه میزبانی را بــه ایران برگرداندیم. 
مسئله سوم اینکه ارزان ترین صعود را تجربه 
کردیم. با حداقل امکانــات و هزینه رفتیم و 
از نظر سود بهترین فدراسیون بودیم. چون 
قبلا ایــن درآمدها برای دســتمزد مربیان 
هزینه می شــد. مســئله بعدی اساسنامه 
فدراســیون بود که یک دهه چالش جدی 
داشت ولی با یک دیپلماســی مناسب این 
کار را انجام دادیم. با ایــن حال نمایندگان 
مجلــس کــه باید بــه فدراســیون کمک 

می کردند، به ما تاختند.
صعود تیم ملی بانوان را داشــتیم. تیمی که 
کاملا تعطیل شــده بود و شانسی نداشت. 
ما ۱۴-۱۵ اردو گذاشــتیم و تیم بانوان را به 
رنکینــگ برگرداندیم و صعــودی تاریخی 
داشــتیم. امکانات بی نظیری بــرای بانوان 
داشتیم و برنامه ریزی بی ســابقه ای انجام 
شد. در همان از بیرون فوتبال برای فوتبال 
بانوان حاشیه ســازی می شــد. مــا معاون 
رئیس جمهــور را بــرای بازدیــد و بدرقه 
می آوردیم ولی در اتاق های بغل فدراسیون 
می گفتند چرا باید همچین جلسه ای برای 

فوتبال بانوان گرفته شود.
حضور بانوان در ورزشــگاه در بازی با عراق 
آن هم در ســال کرونا اتفاق مبارکی بود. با 
تیم ملی بحریــن را در خانه اش شکســت 
دادیم. برای اولین بــار تبلیغات محیطی را 
به باشــگاه ها دادیم. بحث var برای فوتبال 
ملی بود؛ جایــی که هــم میزبانی ها تهدید 
می شــد هم ممکن بود داوران ما از به خاطر 
عدم آمــوزش مســابقات بین المللی حذف 
شوند. شما دیدید چه هجمه و افتراهایی به 
طور سازمان یافته به فدراسیون فوتبال وارد 
کردند و کار بزرگی که داشت رقم می خورد 
را عامدانه تخریــب کردند. این افــراد باید 
پاسخگو باشند و تاریخ را نمی توان پاک کرد.

جلــوی ورود بازیکــن و مربــی بی کیفیت 
خارجی را گرفتیم. باشــگاه ها باید گارانتی 
می گذاشــتند و براســاس یــک الزامات و 
مکانیزمی وارد می شــدند. قــرارداد مهم و 
استراتژیکی با قطر بستیم که از نظر سیاسی 
و اقتصادی دریچه هــای بین المللی فوتبال 
را باز کرد. فوتبال ما یک ســال قبل امیدی 
نداشت ولی چه شــد که یازده ماه بهترین 
نتایج را دیدیــم؟ قرارداد چهارســاله ای با 
قطری ها بسته شــد که چهار سال تیم های 
ما رایــگان از امکانات آن اســتفاده کنند. 

دســتیار یک اینفانتینو در آن جلسه حضور 
داشت و مهم ترین قرارداد بین المللی تاریخ 
فوتبال ایران بــود. در دل این ما توافق ۱۰۰ 
میلیون دلاری درباره اســپایر داشتیم و با 
وزیــر ورزش هم صحبت کردیم براســاس 
طرح و برنامه اسپایر بتوانیم این کار را انجام 

دهیم که دستاورد مهمی بود.
برای تیــم ملی امید که همیشــه صرفا تیم 
نیم بندی داشت به روشنی و با نگاه به آینده 
برنامه ریزی کردیــم و مهدی مهدوی کیا را 
آوردیم. تیم را بــرای المپیک پاریس آماده 
می کردیم و علاوه بر این جام جهانی ٢۰٢٦ 
هم مهم بــود تا تغییر نســل را انجام دهیم. 
علاوه بر این اســتعدادیابی را در اســتان ها 
انجــام دادیــم. روش مــا توســعه فوتبال 
بود. همــه چیز بر یک ریل مشــخص برای 
رســیدن به هدف قرار داشت. فوتبالی هایی 
مثل کریم باقری، وحید هاشــمیان، مهدی 
مهدوی کیــا، وحیــد شمســایی، علیرضا 
امامی فر و خانم ایراندوســت در فدراسیون 
حضور داشــتند و یک جریان فوتبالی بود. 
ما دســتمزد داوران را ۴۰۰ درصد افزایش 
دادیــم و فوتبــال در همه حوزه ها مســیر 

خودش را می رفت.
حالا چه اتفاقی می افتد کــه افرادی بیرون 
از فوتبال خیلی روشــن و عریان به فوتبال 
ملی حملــه می کننــد؟ کاری کردند که به 
قول نماینده فیفا مشــابه آن وجود نداشت. 
اصلا در ورزش ایــران هم وجود نداشــته 
اســت. عزیزی خادم باید چیکار می کرد؟ 
با غــرض و عامدانه به جایی که دلخوشــی 
مردم بود حمله کردنــد. ۸۰ میلیون ایرانی 
از ســریع ترین صعود تاریخ لذت بردند. در 
کوچه و خیابان هر کســی من را می بیند از 
افرادی که اینطوری نفرت پراکنی کردند با 
تنفر یاد می کنند. کدام یکی از ۳٢ تیم جام 
جهانی با رئیس فدراسیون چنین برخوردی 
کردند؟ هر جایی که شــما کفر نعمت کنید 
گرفتار می شــوید. جایی که خداوند ویژه به 
ما لطف کرده بود و مردمی که کلی مشــکل 
دارند را خوشــحال کرده بود را بــا دروغ و 
تهمت به آند حمله کردید. کســانی که یک 
عدس به فوتبــال ایران نیاوردنــد. این چه 
رفتاری بود؟ من در ۱۳ بازی یک مســاوی 
دادم و تاریخ فوتبال ایــران چنین نتایجی 

نداشته و تکرار هم نخواهد شد.
یکی از نمایندگان مجلس پیش از ســفر ما 
به بحرین در تمرین تیم ملی حضور داشت 
و به من گفت اگر شــما از بحرین با چهار برد 
برگردید سردار قسطنطنیه می شوید! البته 
این ها بــرای من مهم نیســت. آن ها هر روز 
یک بحران ایجاد می کردند و ما هر روز یک 
موفقیت کســب می کردیــم. آنقدر تحمل 
موفقیت ما ســخت بود که فدراسیون را به 
شــکل عریان زدند. دو کارشناس این کار را 
کردند. چرا با فوتبال ملی این کار را کردند؟ 

دلیل آن ها چه بود؟«

در زمان ریاست شما در فدراسیون 
فوتبال چند ابهام بزرگ وجود داشت. 
یکی از ایــن ابهامات بحــث var بود 
که شــما از آن به عنوان دستاورد یاد 
می کنید ولــی در آن متهم بودید که 
با شرکت اســرائیلی ارتباط داشتید و 
دادگاه هم رفتید. پشت پرده var چه 

اتفاقی افتاد؟
بحث var یک الزام بود ولی اینطور نیســت 
که شــما همینطــوری آن را بیاورید. کلا 
۱۵ شــرکت مورد تایید فیفا وجــود دارد و 
شــما باید یک کارگروه بگذارید که ما آقای 
فغانی و منصــوری را بــه آن اضافه کردیم 
چون تجربــه کار با var را داشــتند. با یک 
سلسله مرتب به هیات رئیســه رسیدیم. از 
این ۱۵ شرکت ۱۴ تا با ایران کار نمی کنند. 
شما ۵۰۰ میلیون پوند بدهید هم بعضی از 
آن ها نمی آیند. خود قطر برای جام جهانی 
اجــاره کرده اســت چون دو ســال یک بار 
تاییدیه جابجا می شود و معمولا خریداری 
نمی کنند. شــرکت بلژیکی - هلندی مورد 
تایید فیفا بود و قانونی آمد ولی سم پاشــی 

کردند و بــه ما انگ زدند. اتفاقــا افرادی که 
این رفتارها را کردند اقدام علیه امنیت ملی 

کردند.

  شــما دادگاه رفتید؟ نتیجه اش چه 
شد؟

بله، تبرئه شدم.

 یک شرکت روسی هم بود که می شد 
با آن کار کرد.

بله فشار هم بود که بیاورم.

 چرا این کار را نکردید؟
اولا کیفیتــش پایین تــر بود، دومــا دفتر 
نماینده اش در آمریکا بود. شــما نمی توانی 
یک دلار بــا آن هــا جابجا کنی. شــرکت 
بلژیکی – هلندی کــه آوردیم هم به صورت 
اجاره بود. چهارماه بــرای چهار بازی بیاید و 
داوران را آموزش دهد و ایراداتش در بیاید. 

اگر تایید شد خود باشگاه ها با آن ببندند.

 همراه اول کجای ماجرا بود؟
همراه اول به ما کمک کرد که اینترنت داد و 
در زیرساخت ها کمک کرد و بازی اول را هم 
تازه آفلاین رفتیم. این برای لیگ، داوری و 

میزبانی ما اقدام مهمی بود.

 بحث دیگری که در زمان عزل شما 
مطرح شــد اتهامات مالی بود. چند 
اتفاق که مثلا گفتند شما ریخت و پاش 
مالی داشــتید. یک رقم 210 میلیارد 
تومــان در هزینه های شــما بود که 
بودجه فدراسیون است و 1۵0 تای آن 

را دولتی گرفته بودید.
اصلا مگر می شــود در فوتبال شــما بودجه 
دولتــی نگیرید؟ کــدام دوره فدراســیون 
فوتبــال بودجه دولتــی نگرفتــه؟ اینجا 
حســابداری و مالــی دارد. من خــودم به 
عنوان کســی که ســال ها کار مالی کردم و 
مجامع متعدد برگزار کردم. اگر یک ســنت 

غیرقانونی و بدون مصوبه هزینه شده باشد.

 خب همان زمان گفتند بخشــی از 
هزینه ها مصوبه هیات رئیسه نداشته 
اســت. در مورد پاداش هــا که البته 

خودشان هم گرفته بودند.
همــه گرفته بودنــد و این اتهامــات دروغ 

محض است.

این اتهامــات مالی مصوبه همکاران 
خودتان بوده است!

پرداخت ها همگی بر اساس مصوبه است.

  ولی زمانی که پروژه عزل شــما راه 
افتاد اعضای هیات رئیســه 40 مورد 

گفتند که این هم جزو آن بود.
از زمان احمدشــاه قاجار تا الآن ۴۰ مورد در 
فوتبال ایران نبوده است! این ها همه دروغ و 
تهمت بی پایه و اساس است. هرجا بخواهند 
چهره فوتبال را خراب کنند و یک ســازمان 
بالنده را از مســیر خارج کننــد حرفی جز 

این ها ندارند که بزنند.

 دلیلی که برکنار شدید هیچ ربطی به 
این 40 مورد نداشت و 10 میلیاردی بود 

که به پرسپولیس کمک کردید.
این هم من در تلویزیون صحبت کردم. این 
بار اول نبود که به پرســپولیس و استقلال 
کمک می شــد. دلیلش هیچ کــدام این ها 
نبود بلکه همــان قضیه ای بــود که ابتدای 

صحبت ها گفتم.

 چیزی که به آن اســتناد شد ولی 10 
میلیارد پرسپولیس بود. شما هم چنان 
نمی گویــی این را به خواســت وزیر 

ورزش انجام دادی یا خیر.
این ۱۰ میلیارد کــه هیچ، ده هــا میلیارد 
برای استقلال و پرســپولیس می آید و کار 
غیرقانونــی هم نیســت. چون دو باشــگاه 
 afc حرفه ای هســتند و براســاس الزامات

نمی توانیم بــه آن ها پول بدهیــم، معمولا 
به فدراســیون می دهند و از کانــال ما داده 
می شــود. این پــول برای خودشــان بوده 
و ســفته اش هم گرفته شده اســت. آقای 

درویش هم هست از او سوال کنید.

 دو سال ممنوع الکاری شما دقیقا به 
این دلیل بود و در حکم آمده است.

نه اصلا چــه حکمی آمــده؟ رئیس کمیته 
اخلاق به من گفت من و شــما لر هســتیم 
که به آن افتخار هم می کنم که روســتازاده 
هســتم و آقازاده نیســتم و از قلب زاگرس 
آمده ام. ایشــان هم لر بود و به من گفت شما 
اســتعفا بده. به خودم گفت که استعفا بده 
چون من تحت فشــار هســتم. این فوتبال 
است؟! چرا با فوتبال این کار را کردند؟ چرا 
با آبروی ما بــازی کردند؟ مــردم از همین 
اتفاقــات ناراحت هســتند. در همین ٢۰۰ 
کشــور دنیا کجا دیدید یک جا درست کار 
کند و این برخورد شود. تنها جای کشور که 
درست کار می کرد را خراب کردند و بعد هم 
کنار رفتند. وقتی می خواهند شــما را بزنند 

اینطوری فضاسازی درست می کنند.

 این فضاسازی که از قبل اتفاق افتاده 
بود. از روزی که مجتبی خورشــیدی 
را انتخاب کردید ایــن اتفاقات افتاد. 
شــما همیشــه به یک چیزی متهم 
بودید که هیچوقت پاســخ صریحی 
ندادید. خوبان عالم کلیدواژه ای بود 
که شــروع همه این اتفاقات بود. یک 
بحث اعتقادی داریم کــه یا به خدا و 
پیغمبر است یا به ماوراءالطبیعه. تو به 

ماوراءالطبیعه اعتقاد داری یا خدا؟
قطعا خدا. همه چیز خداست.

 ماوراءالطبیعه در کار شــما وجود 
داشت؟

اصلا. در آن زمــان مباحــث جادوگری را 
مطرح می کردند خیلی شــفاف بگویید. به 
معجزه اعتقاد دارم ولی به جادو نه. شــرک 
اســت. چه رفتاری بود که این ها کردند. این 
هم مثل اتهامات مالی و var بود. کجای دنیا 
با فوتبالی که اول آسیاســت و باعث نشاط و 
غرور ملی ۸۰ میلیون نفر شده چنین کاری 

می کنند و به آن می تازند؟

 امیر اســکندی در کنار شما حضور 
داشت؟

شما او را می شناسید؟

 خیر.
کنار من او را دیدید؟

 من چنین فردی را نمی شناسم!
درباره آقای اســکندی صحبــت می کنیم 

خب شما او را نمی شناسید.

 بله ولی شنیده هایی دارم.
اتهام زدن که زیاد اســت. به خود من صدها 
اتهام دروغ زدند. شــناختی که من از ایشان 
دارم جز انســانیت، درســتی، پاکــی از او 

ندیدم.

 پس چنین شخصی کنار شما وجود دارد.
مگر من درباره مســائل شــخصی از شــما 
می پرســم؟ کنار تیم هم نبوده، شــما کنار 
تیم چنین شــخصی را دیدیــد؟ کنار تیم 
ملی فوتبال خود من و سرپرســت تیم بوده 
ولی اگر درباره شــخصی ســوال می کنید، 
من می گویم بله می شناســم. از او انسانیت، 
معرفــت، کمک بــه دیگران، بخشــش و 

دگرخواهی دیدم.

 پس جادو و ماوراءالطبیعه و این ها را 
می گویید شرک است.

بله این ها شرک اســت. این ها ظلم به لطف 
خداست. من به معجزه ایمان و اعتقاد دارم. 
به دعای خیر اعتقاد دارم. اما این مســائل را 

نمی دانم چیست.

  یکی از نکات عجیــب در خصوص 
شما این بود که کسانی پای برگه عزل 
شــما را امضا کردند که عضوی از تیم 
شما بودند و باهم به فدراسیون آمدید 
و اکثرا هم بچه های حاشــیه زاگرس 
بودند و کنار هم پیش رفتید. قانون به 
آن ها این قــدرت را داد. این چرخش 
کجا اتفاق افتــاد؟ همه فکر می کردند 
فدراســیون با اساســنامه به کمیته 

انتقالی می رسد.
من به خاطــر منافع ملی ایــن کار را نکردم 
وگرنــه فوتبال تعلیق می شــد چون این ها 
غیرقانونی من را عزل کردند. چه ســندی از 
من داشتند؟ روز جلسه باید مستندات را به 
دبیرکل ارائه می دادند و من در آن جلســه 
بلند شــدم و همه این ها گریه کردند. گفتم 
این جلســه غیرقانونی است و آمدم بیرون و 
دیدم یک برگه خودشــان نوشتند که عزل 
شــدم. فوتبالی که به زور خودت را تحمیل 
کنی که فوتبال نیست. بردها برای دیگران 
اســت ولی تیم ملی یک جا ببازد توهینش 
برای رئیس فدراســیون فوتبال است. عیب 
هم ندارد. یــک ویرانه را به آبــادی تبدیل 
کنی و این رفتــار با تو بشــود. در خصوص 
حاشیه زاگرس هم اینطوری نبود فقط ٢-۳ 
نفر بودند. من هم با یک تیــم نیامدم. آقای 
رضاییان و آقای افشاریان و آقای طهمورث 

حیدری از زاگرس بودند.

 خود آقای بهاروند هم بود.
ایشــان امضا نکرد. معرفت، ایمان درونی و 
آخرت بر خون ارجح است. ممکن است یکی 
هم خون و هم تبار شما باشــد ولی گناهکار 
هم باشــد و باید این را جدا کنیم. یک موقع 
شــما رفیقی داری که از هزار بــرادر به آدم 
نزدیک تر است. چون نگاه معرفت شناختی 
که وجود دارد بیشــتر به آدم کمک می کند 
تا بــرادری که بــه آدم ظلم می کنــد. این 
رفتار اخلاقی نبود، انســانی و حرفه ای نبود 
و مســلمانی هم نبود. چه اتفاقی می افتد؟ 
این ها می گفتند عزیزی خادم پســر پادشاه 
است و ۱۱ ماه صبح تا شب به به می گفتند و 

یک شبه همه چیز عوض شد.

 در ایــن مدت ارتباطــی با اعضای 
هیات رئیســه نداشــتید؟ کلا هیچ 
حرفی در خصوص اتفاقات فدراسیون 

نزدید؟
یکی از آن ها که معرفتش از بقیه بیشتر بود 
آمد و گفت تحت فشار است. شب آمد و من 
را دید. از ترســش دوتا ماشین عوض کرده 
بود. به من گفت جلسه فردا را نیا. من گفتم 
اتفاقا اولین نفر می آیم. بــرای چه من نباید 
بیایم؟ من فوتبال ایــران را از یک ویرانه به 
سطح اول آسیا رســاندم. جرم من چیست؟ 
گفت ما تحت فشــار هســتیم و می لرزید. 
٢-۳ تا ماشــین عوض کرده بود و صورتش 
را هم پوشــانده بود. همین هیات رئیســه 
فدراســیون فوتبال بود که الآن هم هست و 
باز معرفتش از بقیه بیشتر بود. آدم هایی که 
تا روز قبل امضا فدراسیون را اعلاء می دانند، 
یک عدس هم بــه این فوتبــال نیاورده اند 
که اشــکالی هم ندارد، حقوق و پاداش هم 
گرفتند، چه اتفاقی می افتد یک شــبه این 
کار را انجام می دهند. اصــلا خدا گفته نماز 
جماعت ارزش بالاتری از نمــاز تکی دارد. 
آیه قرآنی داریم یدالله مع الجماعه. وقنی ما 
جمع می شویم باهم کاری کنیم یعنی به هم 
کمک کنیم وگرنــه انتصابی یک نفر رئیس 
می شد. این ها به من بگویند کدامشان یک 
قدم برای این فوتبال برداشــتند؟ عیب هم 
ندارد ما می گوییم شــاید توانایی نداشتند 
ولی من هم عضو هیات رئیســه بــودم و از 
ماشــین و هواپیما و امکانات بــرای فوتبال 
گرفتم، یک ســفر خارجی هم بــا تیم ملی 
نرفتم. وظیفه ام بــود پاداش هم بدهم. خب 
یکی می شود این، یکی هم می شود آن هایی 
که کاری انجــام ندادند، یازده مــاه از من 
تعریف کردند و یک شــبه تغییر می کنند. 
البته بــا امیرکبیر و مصدق هــم همین کار 
را کردند. صبح می گفتنــد درود بر مصدق، 

عصر می گفتند مرگ بر مصدق.

 حالا این قیاس کمــی دور از ذهن 
است. آیا خود شما به این اعتقاد داری 

که اشتباه هم داشتی؟
بله، مگر می شود آدم اشتباه نکند. مگر شما 

می توانید اشتباه نداشته باشید؟

 ولی شــما فقــط از نــکات مثبت 
می گویید.

اصلا ذات انســان با اشتباه اســت. مگر ما 
معصوم هستیم؟ در یک فوتبالی که تحویل 
گرفتیم با احتساب کرونا و تعطیلات عید و 
اخر هفته و ... سر جمع ۵ ماه کاری داشتیم. 
این همه موفقیت در این مدت داشتیم. یک 
زمان جعبه کمک های اولیه ما خالی بود. ما 
از آمبولانس تا امکانات دیگر را فراهم کردیم 
 PCR و بازیکنان چقدر در این مدت تســت

دادند. 



اهواز - محمد مجدم  مدیرعامل و رئیس 
هیئت مدیره شــرکت ملی حفــاری ایران 
گفت: دکل های ناوگان حفاری این شرکت 
در گســتره 13 استان کشــور عملیات حفر 
چاه های نفت و گاز، آب هــای ژرف و زمین 

گرمایی فعالیت دارند.
 دکتر حمید رضا گلپایگانــی  در آیین چهل 
و سومین ســالگرد تاسیس شرکت به فرمان 
حضرت امام خمینی )ره( در اول دی ماه سال 
1358 ، افزود: این شرکت در زمان حاضر 73 
دکل خشکی و دریایی سبک، سنگین و فوق 
سنگین در تملک دارد که 61 دکل فعال است 
و تا پایان امســال این تعداد به64 دســتگاه 

افزایش خواهد یافت.
وی با بیان اینکه از شــمار دکل های شرکت 
46 دستگاه در گستره عملیاتی شرکت ملی 
مناطق نفتخیز جنوب فعالیــت می کنند، 
اظهار کــرد: از ابتدای امســال تاکنون 75 
حلقه چاه حفر و تکمیل نهایی شد که تعداد 
22 حلقه در قیاس با دوره مشــابه پارســال 

بیشتر است و این در حالی است که در بخش 
خدمات فنی و تخصصی نیز با انجام نزدیک 

به 5 هزار عملیات ، رشد 7 درصدی داشتیم.
گلپایگانی با اشــاره به چالش های موجود، 
ارتقای کیفی ناوگان حفاری و منتفی شدن 
بحث خصوصی ســازی را در جهت رشــد و 
توسعه و چابک سازی ســازمان بسیار مهم 
دانســت و گفت: بهبود فرآیندها در شرکت 
با رویکــرد افزایش بهره وری، ســاماندهی 
ساختار سازمانی، ســاماندهی فرِایند خرید 
به منظور افزایش کیفیت کالا و رضایتمندی 
مشــتریان، تداوم رعایت الزامــات ایمنی و 
محیط زیســت و تدوین برنامه ها و اقدامات 
مرتبط با سند تحول شــرکت از اولویت های 

شرکت می باشد.
مدیرعامل شــرکت ملــی حفــاری ایران 
اجرای طرح طبقه بندی مشــاغل در مورد 
9 هزار نفر از کارکنان مشــمول طرح، ثبت و 
ســاماندهی 2 هزار و 314 نفر از کارکنان در 
سامانه ســاپنا، عدمم تعدیل نیروی انسانی، 

اشــتغال نیروهای بومی در مناطق عملیاتی 
و… را از دســتاوردهای این شرکت در سال 
1400 و 1401 برشــمرد و اقدامات صورت 
گرفته در موضوع مسئولیت های اجتماعی 
از جمله حفــاری 4 حلقه چــاه آب ژرف در 
استان سیستان و بلوچســتان ، همکاری با 
دستگاه های امدادی در حوادث غیر مترقبه 
و مشارکت در برنامه های مذهبی و فرهنگی 

را مورد اشاره قرار داد.
وی اجرای طرح هــای فناورانه تولید بار اول 
در قالب همکاری با شرکت های دانش بنیان 
و اخذ موافقت نامه همکاری 5 ساله با شرکت 
های ملی مناطق نفتخیز جنوب و شــرکت 
نفت مناطــق مرکزی را در جهت اســتفاده 
از ظرفیت های بالقوه و بالفعل شــرکت مهم 
و اساســی عنوان کرد و تدوین برنامه 5 ساله 
بازسازی ناوگان با اخذ مجور از هیئت مدیره 
شرکت ملی نفت ایران ، حمایت از سازندگان 
، تولید کنندگان و شرکت های دانش بنیان 

را برنامه های اولویت دار شرکت برشمرد.

گلپایگانی با قدردانی از تلاش بی وقفه کارکنان 
شــرکت که در جای جای کشــور در مناطق 
خشکی و دریایی در جهت اعتلای صنعت نفت 
کشور مشــغول انجام وظیفه هستند، از مقام 
والای شهدای شــرکت تجلیل و یاد و خاطره 

پیشکسوتان شرکت را گرامی داشت.

در آیین چهل و ســومین ســالگرد تاسیس 
شرکت ملی حفاری ایران، جمعی از مقامات 
کشوری و لشکری، اســتانی، معاون وزیر و 
مدیرعامل و مدیران ارشد شرکت ملی نفت 
ایران، مدیران عامل شــرکت هــای نفتی و 

کارکنان شرکت حضور داشتند.

اصفهان-مریم مومنی   اولین همایش تخصصی 
انرژی در صنعت فولاد )چالش ها و راهکارها(، با حضور 
معاونین وزارتخانه های نفــت، نیرو و همچنین مدیران 
وزارت صمت و شــرکت  های بزرگ فولادی و معدنی و 
تشکل ها و فعالان حوزه انرژی، دوشنبه بیست و هشتم 
آذرماه به همت انجمن تولید کننــدگان فولاد ایران در 

محل هتل هما تهران برگزار شد.
مهندس ایرج رخصتی مدیرعامــل ذوب آهن اصفهان 
نیز در اولین پنل این همایش تحــت عنوان ابعاد تامین 
پایدار و سرمایه گذاری صنعت فولاد در حوزه انرژی که 
با حضور معاونین وزارتخانه های نفت و نیرو و همچنین 
تنی چند از مدیران عامل شرکت بزرگ فولادی برگزار 

شد، به ایراد سخنرانی پرداخت.
وی گفت : در زمان تاســیس ذوب آهــن اصفهان در 
دهه 40به عنوان نخســتین کارخانــه تولید کننده 
فولاد کشــور که از روش کوره بلند اســتفاده می کند 
با دوراندیشــی، کلیه زیرســاخت های زنجیره تولید 
شــامل کارخانه های پشــتیبانی تولیــد، نیروگاه، 
کارخانه پخــت آهــک، کارخانه تولید آجــر و جرم 
نسوز، کارگاه های قطعه ســازی و ریخته گری قطعات 
ســنگین و… برای تولید فولاد به  طــور کامل در یک 

مجموعه صنعتی برای آن در نظر گرفته شد.
مدیرعامل ذوب آهن اصفهــان اضافه کرد : این امکانات 
همان طور که همگان واقف هستند برای ساخت و بهره 
برداری از سایر صنایع فولادی در اقصی نقاط کشور نیز 

به کار گرفته شد.
این مقام مســئول ادامه داد : حدود 85 درصد از قطعات 

و تجهیزات مورد نیاز ذوب آهن اصفهان در کارگاههای 
مجهز همین کارخانه ساخته می شوند،کارگاههایی که 

هم اکنون با تهدید قطعی گاز مواجه هستند.
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان تصریح کــرد : در بخش 
تولید برق ذوب آهــن اصفهان چهار نیروگاه شــامل: 
مرکــزی )دهه 50 بــا ظرفیت 24 مــگاوات(، حرارتی 
)دهه60 با ظرفیت 115 مگاواتی است(، نیروگاه هاربین 
)دهه 80 با ظرفیت 110 مــگاوات( و نیروگاه گازی که 
هم اکنون به دلیل کمبود گاز در مدار نیســت، را با دور 
اندیشی تمام برای تامین انرژی مورد نیاز خط تولیدش 

احداث کرد.
این مقام مسئول خاطر نشــان کرد: در حال حاضر سه 
نیروگاه حرارتی، مرکزی و هاربیــن برای مصرف ذوب 
آهن اصفهان در مجموع حدود 150 تــا 180 مگاوات 

برق در ســاعت تولید می کنند، در صورتــی که اگر این 
ســه نیروگاه با ظرفیت کامل در مدار تولید قرار بگیرند، 
ظرفیت اســمی آنها بالغ بر 240 مگاوات برق در ساعت 
اســت و بنابراین تولید ســالانه آنها بیش از 850 هزار 

مگاوات ساعت افزایش می یابد.
مهندس رخصتی اظهار داشــت : ایــن مجتمع عظیم 
صنعتی به دلیل شیوه تولید کوره بلند )روش تولید فولاد 
روز در دنیــا( از یارانه انرژی برخوردار نیســت،کارخانه 
ای که توانایی یاری رسانی به شــبکه برق سراسری در 
اوج پیک مصرف را دارد، هم اکنون متاســفانه به دلیل 
افزایــش قابل توجه قیمــت گاز و عــدم تخصیص گاز 
با نرخ نیروگاهی با بحران انــرژی و خطر توقف فعالیت 

نیروگاهها مواجه شده است.
مدیرعامــل ذوب آهن اصفهان ادامه داد : متاســفانه 

عدم وحدت رویه در قانون گذاری بین ســه وزارتخانه 
نیرو، نفــت و صمت، تضاد در مصوبــات را برای ذوب 
آهن اصفهان در پی داشته اســت و در این پیچ و خم 
سیاســتگذاری، تولید بــرق به واقــع در ذوب آهن 
اصفهان صرفه اقتصادی ندارد در صورتی که با اصلاح 
قیمــت گاز ذوب آهن اصفهان بر اســاس قانون و نوع 
محصولات )مقاطع ساختمانی(، تولید برق برای این 

شرکت توجیه پذیر خواهد بود.
وی بیان کرد : 75 درصد گاز مصرف شــده در صنعت 
فــولاد کشــور در روش احیا مســتقیم بعنوان روش 
تولیدی که از یارانه انرژی برخوردار اســت اســتفاده 
می شود و لذا این عامل در ســودآوری آن نقش قابل 
توجهــی دارد. در حالیکــه هزینه هــای تولید فولاد 
به روش کوره بلند در کشــور 94 درصــد هزینه های 
جهانی تولید فولاد اســت یعنی مــا 6 درصد از انرژی 
یارانه ای اســتفاده می کنیم در مقابــل هزینه های 
ســایر روش های تولیــد از جمله قــوس 32 درصد 
هزینه جهانی اســت یعنی 68 درصــد از انرژی یارانه 
اســتفاده می کنند که امیدواریم شــاهد جبران این 

مهم درتصمیم گیریها باشیم.
مهندس رخصتی گفت : ذوب آهن اصفهان از ســالیان 
گذشــته پیگیر تولید فــولاد به روش احیا مســتقیم 
بوده اســت اما بدلیل رعایت الزامــات پدافند غیرعامل 
و برخورداری کشور از هر ســه روش تولید فولاد، از این 
رویکرد صرف نظر کــرده و اگر قرار اســت این کارخانه 
برای رعایت اصول پدافند غیرعامل کشور زیان ده شود، 

صحیح نیست.

خرم آباد-طولابــی  سرپرســت اداره کل بیمه 
ســلامت لرســتان گفت: در حال حاضر تعداد 20 هزار 
نفر در کشــور عضو صندوق حمایت از بیماران خاص و 
صعب العلاح ثبت نام کرده اند که بیــش از 5 هزار نفر از 

این تعداد متعلق به استان لرستان است.
محسن اســدبیگی ،سرپرســت اداره کل بیمه سلامت 
لرستان با اشاره به اینکه صندوق حمایتی بیماران خاص 
و صعب العلاج برای رفع مشکلات این بیماران در استان 
تشکیل شده است، اظهار داشت: در لرستان با همکاری 
اداره کل بیمه سلامت، دانشــگاه علوم پزشکی و تأمین 
اجتماعی در تلاش برای حمایت از این صندوق و کمک 

به بیماران هستیم.

اســدبیگی با اشــاره به اختصاص 5 هزار میلیارد تومان 
برای حمایــت از بیماران خاص و صعب العلاج کشــور، 
افزود: براســاس این طرح 107 بیمــاری خاص تحت 
پوشــش صندوق حمایت قرار خواهد گرفت که در حال 

حاضر 22 بیماری از این تعداد تعریف شده است.
او ادامــه داد: در حــال حاضــر افــرادی کــه مبتلا به 
بیماری های تالاسمی، هموفیلی، ام اس، دیالیز صفاقی، 
همودیالیز، موکوپلی ساکارید، بال پروانه ای، SMA نوع 
SMA ،1 نوع SMA ،2 نوع 3، سیســتیک فیبروزیس، 
اوتیسم، سرطان، قلبی عروقی - ســکته مغزی، پیوند 
ســلول های بنیادی خونســاز، پیوند کلیه، پیوند کبد، 
پیوند قلب، پیونــد پانکراس، پیونــد روده، پیوند ریه و 

بیماری های روانــی مزمن هســتند، می توانند جهت 
دریافت هزینه از حمایت های بســته خدمتی بهره مند 

شوند.
اســدبیگی با بیان اینکه فرقی نمی کنــد که بیمار بیمه 
داشته و یل فاقد بیمه باشد، تصریح کرد: بیماران خاص 
و صعب العلاج می توانند برای تشــکیل پرونده دریافت 
هزینه درمان با در دســت داشتن گواهی پزشک معالج، 
کپی کارت ملی، مدارک مثبته مربوط به بیماری، اصل 
صورتحســاب یا فاکتور هزینه، شــماره شبا سرپرست 
خانوار به یکی از دفاتر پیشــخوان دولت در سطح استان 

مراجعه کنند.
او عنوان کرد: در حال حاضر تعداد 20 هزار نفر در کشور 

در این طرح ثبت نام کرده اند که بیش از 5 هزار نفر از این 
تعداد متعلق به استان لرستان است.

سرپرســت اداره کل بیمه ســلامت با اشــاره به اینکه 
هیچ محدودیتی در اعتبارات وجود نــدارد، بیان کرد: 
از رســانه های اســتان انتظار می رود که در این زمینه 
اطلاع رسانی بیشــتری صورت دهند تا تمامی بیماران 
خاص اســتان بتوانند از مزایای ایــن صندوق بهره مند 

شوند.

اصفهان

تولید فولاد در ذوب آهن اصفهان با کمترین استفاده از یارانه های انرژی

سرپرست اداره کل بیمه سلامت استان :

5هزار بیمار خاص لرستانی عضو صندوق حمایت از بیماران خاص و صعب العلاج شدند

ایلام -حسن بیگی  رئیس پلیس راه ایلام با اشاره 
به بارش باران در تمامی محورهای مواصلاتی اســتان 

به رانندگان در خصوص لغزندگی جاده ها هشدار داد.
ســرهنگ ابوالفضل کهزادی اظهار داشت: براساس 
اعلام اداره هواشناســی از دیــروز  تمامی محورهای 
مواصلاتی با بارش باران همراه است و به همین دلیل 

احتمال لغزنده بودن جاده ها و معابر وجود دارد.
وی با بیان اینکه تمام محورهای استان باز بوده و عبور 
و مرور در آنها جریــان دارد، افــزود: از رانندگان می 
خواهیم با احتیاط بیشــتر رانندگی کرده و استفاده 
از سرعت مطمئنه را در دســتور کار خود قرار دهند تا 
انشاء الله بدون هیچ گونه حادثه ای به مقصد های خود 

برسند.
رئیس پلیــس راه فرماندهی انتظامــی ایلام ضمن 
قدردانی از همکاری و همراهــی رانندگان با ماموران 
پلیس راه تصریح کرد: بــه رانندگان توصیه می کنیم 
قبل از ســفر با شــماره تلفن 141 اداره کل راهداری 
تماس گرفتــه و از وضعیت جوی راه ها مطلع شــوند 

ضمن اینکه تمامی ماموران پلیس راه و پاســگاه های 
پلیس راه در جاده ها و محورهای اصلی و فرعی استان 
آماده خدمت رسانی به شهروندان هستند و در صورت 
بروز هرگونه مشکل یا سوالی می توانند به آنها مراجعه 

کنند.

معاون درمان علوم پزشکی  ســاری-امیری فر 
مازندران تعداد تخت های بیمارستانی مصوب استان 
را پنج هزار و 400 تخت ذکر کرد و گفت: از این تعداد 

چهار هزار و 800 تخت فعال است.
فرهنگ بابا محمودی در جمع رؤسای بیمارستان ها و 
مراکز آموزشی درمانی دانشگاه علوم پزشکی مازندران 
با اشــاره به وجود تعداد پنج هــزار و440 تخت های 
بیمارستانی مصوب اســتان گفت: از این تعداد چهار 

هزار و 800 تخت فعال است.
وی افزود: تعداد تخت های فعال دانشگاه علوم پزشکی 
مازندران ســه هزار و 580 تخت اســت که میانگین 

ضریب اشغال تخت 62 در صد است.
وی افــزود: در حال حاضــر بیمارســتان های رازی 
قائمشــهر و فاطمه زهرا )س( ساری بیشترین اشغال 

تخت را دارند.
معاون درمان دانشــگاه علوم پزشــکی مازندران از راه 
اندازی تکنولوژی پزشکی از راه دور )پاد( و اجرای پرونده 
الکترونیک به عنوان برنامه های در حال پیگیری و اجرایی 

دانشگاه یاد کرد و با اشاره به تدوین برنامه راهبردی درمان 
در ذیل سیاست های 12 و 13 از بین سیاست های چهارده 
گانه دانشگاه اشــاره کرد و اظهار کرد: در این برنامه 331 
پروژه تعریف شده است که همکاران معاونت درمان در 

حال پیگیری و انجام آن هستند.

ایلام مازندران
رئیس پلیس راه ایلام؛

رانندگان با تجهیزات ایمنی و زمستانی تردد کنند 
معاون درمان علوم پزشکی مازندران:

4هزار و 800تخت بیمارستانی در مازندران فعال است

دکتر گلپایگانی:

دکل های شرکت ملی حفاری ایران در گستره 13 استان کشور فعالیت دارند
مدیرعامل توزیع نیروی برق استان خبر داد؛

ارتباط ۱۱۰ هزار نفر از مردم دشت آزادگان 
با توزیع برق خوزستان آسان تر می شود

اهواز -محمد مجدم  با راه اندازی مرکز ارتباطات و ســامانه 121 در 
شهرســتان دشــت آزادگان ، ارائه خدمات برقی و ارتباط جمعیت 110 
هزارنفری مردم این شهرستان با توزیع برق خوزستان تسهیل شده و 42 
هزار و 500 مشترک برق در سوسنگرد ، بستان ، هویزه ، رفیع و توابع آن 

ها از خدمات مطلوب تری بهره مند خواهند شد.
علی خدری مدیرعامل این شرکت در آئین بهره برداری از سامانه 121 در 
سوسنگرد افزود؛ مهمترین هدف این سامانه کاهش زمان خاموشی ها، 
رضایت مندی مشــترکین، تمرکز اطلاعات مربوط به حوادث و اتفاقات 
شــبکه وارائه راهکارهای مدیریتی در جهت توزیع مناســب منابع در 

راستای ارتقا کیفیت خدمات می باشد.
دکتر علی خدری با اشاره به اینکه این ســامانه به صورت 24 ساعته و به 
صورت متمرکز پاسخگوی درخواســت ها و تماس های مردمی درباره 
مسائل مختلف شبکه برق خواهد بود ادامه داد؛ تاکنون 15 میلیارد ریال 
برای راه اندازی این سامانه ســرمایه گذاری شده و تجهیز سالن مرکز ی، 
تامین سخت افزار های مربوطه شامل سرورها و ایجاد شبکه ی رایانه ای، 
راه اندازی خطوط تلفن، نصب مرکز سویچینگ جهت مدیریت خطوط 
تلفنی، سیستم ارتباط رادیویی بین مرکز و امورها و بخش های اجرایی از 

اقدامات لازم برای راه اندازی این سامانه بوده است.
گفتنی است در حاشیه مراسم بهره برداری از سامانه 121، برنامه ریزی 
عملیاتی برای اجــرای چندین پروژه جهت ارتقــاء ضریب پایداری برق 
در مناطق شهری و روستایی دشــت آزادگان با حضور نماینده مردم در 
مجلس شورای اسلامی، فرماندار و دیگر مسئولان محلی آغاز گردید که 
ازجمله آنها می توان به احداث 5 هزارمتر شــبکه فشار متوسط، برنامه 
نصب و تعویض و بهینه ســازی 42 ترانس با ظرفیت های مختلف اشاره 

نمود.

رشد بیش از ۲۰ درصدی تولید انرژی الکتریکی
وگاه شهید رجایی  در نیر

قزوین-مریم نقدی  معــاون مهندســی و برنامه ریــزی نیروگاه 
شهیدرجایی از رشــد بیش از 20 درصدی تولید انرژی الکتریکی در این 

نیروگاه خبر داد.
جواد دوستی معاون مهندسی و برنامه ریزی نیروگاه شهیدرجایی گفت: 
نیروگاه شهید رجایی با تولید بیش از 900 میلیون کیلووات ساعت انرژی 
خالص در آذرماه امسال، 21/6 درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

رشد تولید داشته است.
وی اضافه کرد: در نهمین ماه ســال جاری، نهصدو و هشت میلیون و نود 
هزار کیلووات ساعت انرژی خالص در واحد های 13 گانه بخاری و سیکل 

ترکیبی این نیروگاه، تولید و به شبکه سراسری تحویل شده است.
دوســتی افزود: از این میزان انرژی، چهارصدو هفتاد میلیون وهشتصد 
هفده هزار کیلووات ساعت انرژی در واحد های نیروگاه بخار و چهارصد و 
سی و هفت میلیون و دویست و هفتادو سه هزار کیلووات ساعت انرژی در 

واحد های بخاری وگازی نیروگاه سیکل ترکیبی و تولید شده است.
وی اضافه کرد: با تولیــد این میزان انرژی خالص در آذرماه امســال، این 
نیروگاه شاهد رشــد 21/6 درصدی تولید انرژی نســبت به آذر ماه سال 

گذشته بوده است.
معاون مهندســی و برنامه ریزی نیروگاه شــهیدرجایی در ادامه گفت: 
نیروگاه شــهید رجایی با دارا بودن 13 واحد بخاری و ســیکل ترکیبی و 
ظرفیت تولید 2042 مگاوات، حدود 3 ونیم درصد از برق مورد نیاز شبکه 

سراسری را تولید می کند.

 شهردار اصفهان خبر داد؛
و راه اندازی دو مرکز معاینه فنی خودر

 در سال 1401

اصفهان-مریم مومنی  شهردار اصفهان از راه اندازی دو مرکز معاینه 
فنی خودرو در سال جاری در اصفهان خبر داد.

 علی قاسم زاده، شــهردار اصفهان در برنامه تلویزیونی 365 شبانه روز به 
احترام مردم اصفهان گفت:شــورای اســلامی شــهر اصفهان در برنامه 
عملیاتی شهرداری جهت کاهش آلودگی هوا 20 ماده به شهرداری ابلاغ 

کرده است.
وی افزود:در یکی از تکالیف، شــهرداری موظف به نصــب فیلتر بر روی 
اتوبوس های شهری و استانداردســازی زمان تعویض روغن اتوبوس ها 

است.
این مقام مسئول گفت: شــهرداری باید بسترهای هوشمندسازی شهر، 
افزایش استفاده از حمل و نقل عمومی و کاهش رفت آمدهای غیرضروری 

را فراهم  کند تا منجر به کاهش آلودگی هوا شود.
شهردار اصفهان بیان داشــت:همچنین در این راستا طی سال جاری دو 
مرکز معاینه فنی به  مراکز اصفهان افزوده شده است و راه اندازی دو خط 
معاینه فنی برای موتور سیکلت در اصفهان از دیگر اقدامات شهرداری در 

سال جاری بوده است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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 تورم بالا، معیشت مردم را سخت می کند
هشدار بزرگ درباره بودجه ۱۴۰۲

یک کارشــناس اقتصادی اعتقاد دارد: اگر لایحــه بودجه دولت بدون 
توجه به افزایش کسری بودجه تنظیم شــود، می تواند برای همین سه 

ماه پایان سال هم التهاب را بیشتر کند.
گفته می شــود بودجه ۱۴۰٢  امروز به مجلس خواهد رفت؛ بودجه ای 
که هم اکنون ایــن نگرانی را در شــرایط تورم بــالای ۴۰ درصد برای 
اقتصادیون ایجاد کرده که آیا کســری بودجــه را عمیق تر خواهد کرد 
یا دولت تصمیمی جــدی برای حل ایــن مصیب بودجــه ای خواهد 
داشت. تحلیلگران اقتصادی عنوان می کنند که بودجه ۱۴۰۱ به دلیل 
پیش بینی درآمدهای اقتصادی، دچار کســری عمیق شــد. در همین 
خصوص، وحید شقاقی شــهری، اقتصاددان و استاد دانشگاه می گوید: 
سال قبل وقتی تصمیمات غلط دولت گرفته شــد، هشدار دادم و یکی 
از تصمیمات اشــتباه، افزایش حقوق و دســتمزدها در برخی زمینه ها 
یا درآمدهــای غیرواقع بینانه بود که در لایحه بودجه دیده شــده بود و 
امســال هم دیدیم که محقق نشــد. آنچه در ادامه می خوانید، مشروح 

گفت وگو با وحید شقاقی شهری درباره بودجه ۱۴۰٢ است.

 دولت سیزهم در ارسال لایحه بودجه 1402 به مجلس تاخیر 
داشته است. به نظر شما ارســال دیرهنگام لایحه بودجه به 

مجلس، چه تبعاتی برای اقتصاد ایران دارد؟
ارســال دیر یا زود لایحه بودجه مهم نیست، مهم این است که لایحه ای 
به مجلس برود که حداقل کسری را داشته باشــد و مثل لایحه ۱۴۰۱ 
نباشد که کسری بالایی داشــته و عملا غیرواقع بینانه بوده و مشکلات 

عدیده ای ایجاد کرد که مهم ترین آنها تورم بود.
با توجه به این که لایحه بودجه هنوز به مجلس نرفته، نمی توانیم درباره 
محتوای آن صحبت کنیم، ولــی تمام امید ما این اســت که لایحه ای 
تدوین شده باشد که کسری حداقلی را برای ســال آینده در پی داشته 
باشد، چون امســال تورم در کشــور اعداد بالایی را ثبت خواهد کرد و 

احتمالا به نزدیک ۵۰ درصد خواهد رسید.

 گزارش اخیر مرکز آمار نشان می دهد که تورم نقطه به نقطه 
به 48.۵ درصد و تورم سالانه به 4۵ درصد رسیده است.

نزدیک به ۵۰ درصد احتمالا تورم امســال خواهد بــود. امیدواریم 
دولت لایحه ای برای ســال آینده تدوین کند که درآمدها واقع بینانه 
و هزینه ها نیز با سخت گیری همراه باشــد تا بتوانیم امیدوار باشیم 
که کســری بودجه به حداقل برســد و انضباط مالی و بودجه ای در 
کشور حاکم شود؛ در غیر این صورت هر گونه لایحه ای که حکایت از 
کسری بودجه بالا باشد، انتظارات تورمی را برای سال آینده افزایش 

می دهد.
اگر لایحه ای که روز یک شنبه هفته جاری به مجلس می رود، حداقل ها 
را نداشته باشد، می تواند برای همین ســه ماه پایان سال هم التهاب را 
بیشــتر کند. به هر حال وقتی فعالان اقتصادی لایحه بودجه را بررسی 
کنند، متوجه خواهند شــد که برای ســال آینده، یک بودجه مقاوم و 
واقع بینانه هست یا خیر. اگر احساس کنند که لایحه بودجه برای سال 
آینده با کسری بالایی همراه اســت، می تواند دوباره یک موج افزایش 
انتظارات تورمی را در پی داشته باشد و علامت منفی را به اقتصاد ارسال 

کند.

 البته دولت برخلاف اظهارات شــما، اعتقاد دارد که کسری 
بودجه نداریم.

مفهوم کســری بودجه این اســت که وقتــی درآمدهای پایــدار را با 
هزینه های پایدار مطابقت می دهید، مجبور می شــوید اموال بفروشید 
یا اوراق منتشر کنید. انتشار اوراق مالی اســلامی یا فروش اموال برای 
هزینه های جاری، مصداق کســری بودجه اســت. برای مثال، یک فرد 
با خانواده اش به رســتوران می خواهد برود و پول ندارد. بنابراین فرش 
زیر پای خود را می فروشــد یا از برادر یا خواهر خــود قرض می کند تا با 
خانواده اش به رستوران برود. اعتقاد من این است که رستوران رفتن در 
زمانی که درآمد ندارید، واجب نیســت. شما می گویید من کم نیاوردم، 
اما من می گویم شما باید سال آینده این پول را برگردانی، تازه با سودش 

هم باید برگردانید.
بر این اساس، زمانی ما می توانیم بگوییم دولت کسری بودجه ندارد که 
درآمدهای پایدار و مطمئن، کفاف هزینه های پایدار را بدهد. انتشــار 
اوراق مالی اسلامی یا فروش اموال برای پوشش هزینه های جاری، یک 
سیاست و راهبرد اشتباه اســت که هم مصداق آینده فروشی است و هم 
مصداق عدم تعادل هزینه و درآمد. این مصیبت اقتصادی ما را در آینده 

سنگین تر می کند.
 ما هزینه هــای جاری را فقط بایــد با درآمدهای پایــدار و به خصوص 
مالیات پوشــش دهیم. اگر دولت می خواهد اوراق منتشر کند یا اموال 
بفروشــد، فقط برای بودجه عمرانی باید هزینه شــود. یعنی خط قرمز 
کشور برای فروش اموال یا انتشار اورق، فقط برای بودجه عمرانی است. 
در کشــور ما نباید اموال را فروخــت و با پــول آن، هزینه های جاری را 

پرداخت کرد.
 با پول انتشــار اوراق که نباید حقــوق کارمنــدان را پرداخت. ما فقط 
می توانیم اموال بفروشــیم یا اوراق منتشــر کنیم؛ آن هــم صرفا برای 
سرمایه گذاری دولتی و بودجه عمرانی و پوشش زیرساخت ها؛ نه برای 

هزینه های جاری.
ما دو سه سال است که عادت کردیم اوراق منتشر کنیم و با انتشار اوراق، 
حقوق کارمندان را پرداخت کنیم. این مصداق آینده فروشــی است و 
خطای راهبردی و مصیبتی اســت که کشــور را گرفتار خواهد کرد و 

کسری های بودجه را عمیق تر می کند.

  شــما چشــم اندازی می بینید که دولت برای سال آینده 
بودجه ای بدون کسری تدوین کند؟

ما تا زمانی که لایحه بودجه را ندیدیــم، نمی توانیم قضاوت کنیم. باید 
اجازه دهیم لایحه بودجه منتشر شود و به پیشواز تحلیل بودجه نرویم. 
زمانی که لایحه بودجه منتشر شــود، می توانیم راحت تر تحلیل کنیم. 
شواهد و تصورات ذهنی را الان نباید در تحلیل های کارشناسی دخالت 
دهیم، فقط می توانیم خواهش، توصیه و تمنــا از دولتمردان کنیم که 
کســری بودجه را مراقبت کنند، چون با توجه به این که ۴، ۵ سال است 
گرفتار تورم های بالای ۴۰ درصد هســتیم، تداوم این تورم ها معیشت 
یک ملت را تحت تاثیر قــرار می دهد و واقعا تــداوم زندگی را ناممکن 
می کند. یکی از مهم ترین ریشــه های تورم نیز باید بپذیریم که کسری 

بودجه هایی است که دولت ها ایجاد می کنند.
 بر این اساس، اگر کســری بودجه همچنان برای سال آینده تداوم پیدا 
کند، دوباره گرفتاری از حیث تورمی بالا را باید منتظر باشیم که البته از 

توان یک ملت خارج است.

وه مالی  وهشی گر برگزیدگان همایش علمی-پژ
اقتصاد نوین معرفی شدند

دومین همایش علمی- پژوهشــی گــروه مالی اقتصاد نویــن با ارائه 
شفاهی هشت مقاله منتخب و تقدیر پژوهشگران برتر به کار خود پایان 

داد.
به گزارش روابط عمومــی و تبلیغــات بیمه نویــن؛ همایش علمی-
پژوهشــی گروه مالی اقتصاد نوین با هدف ایجاد زمینــه تولید دانش، 
تبادل افکار و مباحــث علمی بین کارکنان این مجموعه و اســتفاده از 
ظرفیت های نیروی انســانی و اعضای گروه مالی اقتصاد نوین، با حضور 
مدیران عامل بیمه نوین و بانــک اقتصاد نوین، علــی بنیادی نائینی؛ 
معاون طرح و توســعه بیمه مرکزی ج.ا.ایران، علی اســتاد هاشــمی؛ 
معاون نظارت بیمه مرکزی ج.ا.ایــران، مدیران گروه مالی اقتصاد نوین 

و پژوهشگران شرکت کننده در این همایش برگزار شد.
حســین کریمخان زنــد؛ مدیرعامل بیمــه نوین به عنوان شــرکت 
برگزارکننده این رویداد علمــی به کیفیت مقالات ارائه شــده در این 
همایش اشــاره کرد و گفت: برگزاری چنین همایشــی توســط بیمه 
نوین در سطح شــرکت  های گروه مالی اقتصاد نوین را باید آغازی برای 
تغییرات بینشی و راهکارهای پیشرفت خدمات مالی در این مجموعه به 
شمار آورد و امید اســت با همکاری مدیران عامل شرکت  های مجموعه 

اقتصاد نوین شاهد اقدامات مشابه در جهت هم افزایی بیشتر باشیم.
وی در ادامه اذعان کرد: هیچ ایده پژوهشــی ظرف یک یا دو ســال به 
نتیجه و بازدهی مطلوب نمی رســد و این تحقیقــات باید با همفکری و 
تعامل افراد دارای اندیشه، تداوم یافته و به مرحله اجرا درآیند. تغییرات 
پی در پی در فضای کســب و کار، بنگاه های اقتصادی را بیش از گذشته 
نیازمند پژوهش های کاربردی کرده است تا نتیجه عملی آن پاسخ های 

به هنگام در مواجهه با چالش ها باشد.
همچنین علیرضا بلگوری؛ مدیرعامل بانک اقتصاد نوین ضمن اشــاره 
به آنکه نگاه به روش ها و ابزارهای جدید در بیمه نوین به خوبی در حال 
شکل گیری اســت، گفت: در گروه اقتصاد نوین که مجموعه ای از بازار 
خدمات مالی، ســرمایه و خدمات فناوری اطلاعات در بخش پرداخت 
است، نیاز به یک هم فکری گروهی همواره احســاس شده است و این 
اقدام شــرکت بیمه نوین می تواند ســرآغاز رویدادهای علمی در این 

مجموعه بزرگ باشد.
وی با بیان آنکه برآورده ســاختن نیاز مشــتریان باید اولویت ما باشد، 
افزود: در بازار خدمات مالی در دنیا، اکنون نیازها را مشــتریان تعیین 
می کنند و ما به عنــوان مجموعه  ای که خدمات مالــی انجام می  دهد 
باید در این زمینه پیشــگام بوده تا بتوانیم نیازمندی  های مشتریان مان 
را پیش بینی کنیم. موضوعات انتخاب شــده برای این همایش بسیار 
همگام با موضوعات روز دنیا بود اما باید حتماً این موضوعات بر اســاس 

رویکرد نیازمندی  های مشتری اجرایی شوند.
در بخش پایانی این همایش علی بنیادی؛ معاون طرح و توســعه بیمه 
مرکزی نیز خاطرنشــان کرد: یکی از مســائل مهــم در صنعت بیمه 
کشــور این اســت که بتواند بازیگران مؤثر در بازار اقتصاد را شناسایی 
کند و محصولات مشترکی در این خصوص را ارائه دهد. بنابراین باید از 
ظرفیت هایی که با تعامل میان دو نهــاد بانک و بیمه وجود دارد، نهایت 
بهره را برد. اگر بتوانیم میان اکوسیســتم بیمه  ای کشور و بازار سرمایه 
ارتباط برقرار کنیم می  توان ابزارهایی متناســب با نیاز بازار ســرمایه 

طراحی کرد. 

محصولاتی مانند بیمه صندوق امانات یا بیمه هــای اعتباری که می -
توانند بازار ســرمایه ایران را از این ظرف محدود فعلی خارج ساخته و 

دامنه های اثرگذاری آن را گسترده تر کند.
وی ضمن اشاره به رویکرد حمایتی بیمه مرکزی ج.ا.ایران با رویدادهای 
علمــی در حوزه بازارهــای مالی افــزود: اتصال اکوسیســتم فناوری 
اطلاعات و صنعت بیمه هنوز آنچنان قدرتمند نیست، در بیمه مرکزی 
سعی شده اســت تا با برگزاری رویدادهایی با موضوعات استارتاپ و راه 
اندازی یک مرکز تخصصــی این اتصال برقرار شــود. یکی از رکن  های 
اصلی از این مرکز به همکاری شرکت  های بیمه باز می  گردد و با توجه به 
آنکه یکی از محورهای اصلی این همایش بحث فناوری اطلاعات است 
امید اســت از این پژوهش  ها و حمایت  های بیمه نوین نیز در این مرکز 

بهره داری شود.
بر اســاس این گزارش، در بخــش ارائه مقالات؛ هیأت داوران شــامل 
دکتر مرتضــی معیری؛ عضو هیــأت مدیره بانک اقتصــاد نوین، دکتر 
علی کمندی؛ مشــاور مدیرعامل بیمه نوین در امور فناوری اطلاعات، 
دکتر غلامحسین احمدی؛ عضو هیأت مدیره بانک اقتصاد نوین و دکتر 
حمید رضا شماخی، مدیر سرمایه گذاری و امور سهام بیمه نوین پس از 
جمع بندی مقالات ارائه شــده، برگزیدگان این همایش را به شرح ذیل 

معرفی کردند:
مقاله »آینده پژوهی و شناسایی خلأهای پژوهشی در حوزه اقتصادی، 
بیمــه ای، بانکی و مالــی )تحلیــل بیبلیومتریک و پتنت( « نوشــته 
امیرحسین مشاری، مرتضی موســوی و فاطمه طبیب شوشتری حائز 
رتبه اول، مقاله »استراتژی متنوع سازی محصولات شرکت بیمه نوین 
با کاربرد تئوری فضای محصول و علم شــبکه« نوشــته نادیا محمدی 
و انور خســروی حائز رتبه دوم، مقاله »بررســی تأثیر هوش تجاری بر 
عملکرد شرکت در حوزه مشــتری )مورد مطالعه: بیمه نوین(« نوشته 
ویدا خراسانی؛ حائز رتبه سوم، مقاله »شناســایی و رتبه بندی عوامل 
مؤثر بر پیاده ســازی اثربخش ســاختار حاکمیتی مدیریت ریسک در 
گروه های مالی با اســتفاده از رویکرد Topsis« نوشته محسن فتحی 
آقابابا و الهــه پرنلو؛ حائز رتبه چهارم و مقاله »تأثیر تنوع جنســیتی در 
هیأت مدیره بر عملکرد شــرکت« نوشــته وحید منتی، سید حسین 
ســجادی و فرامرز وطن خواه حائز رتبه پنجم شدند که با اهدای جایزه 

نقدی و لوح یادبود، تقدیر شدند.

بیمه تجارت نو، حامی اولین کنفرانس ملی 
تحول دیجیتال، بانک و بیمه

اولین کنفرانس ملی تحول دیجیتال، بانک و بیمه با حمایت شــرکت 
بیمه تجارت نو برگزار می شود.

 به گزارش روابط عمومی بیمه تجارت نو؛ اولیــن کنفرانس ملی تحول 
دیجیتال، بانک و بیمه ٢۸ آذر ماه در سالن همایش های کتابخانه ملی 
جمهوری اسلامی با محورهای تحـــول دیجیتـــال و نقشـه راه نظام 
بـانک و بیـمه در ایــران، نقـش نظام بـــانک و بیـمه در حـکمرانـی 
دیجیتــالی و چـابـــکی نظام بـانک و بیمه کشــــور در اکوسیستم 

دیجیتــال برگزار می شود.
شــرکت بیمه تجارت  نو به عنوان شــرکت پیشــرو در حــوزه تحول 
دیجیتال، در صنعــت بیمه نقش بســزایی دارد و اقدامات تاثیرگذاری 
در این حوزه انجام داده که مــورد توجه و تقدیر رئیس کل بیمه مرکزی 

و دبیرکل سندیکای بیمه گران ایران در سال ۱۴۰۰ قرار گرفته است.
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 56 هزار و 802 متقاضی وام مسکن روستایی گرفتند

اضافه برداشت بانک ها معادل هزینه ساخت 
وستایی 150 هزار مسکن ر

خریدار  بانک هــا در مهرماه ســال جاری ۳۰ 
هزار میلیارد تومان اضافه برداشت از منابع بانک 
مرکزی به ثبت رساندند، این میزان معادل تامین 

مالی نوسازی ۱۵۰ هزار مسکن روستایی است.
اضافه برداشت بانک ها معادل هزینه ساخت ۱۵۰ 
هزار مسکن روســتایی/ ۵٦ هزار و ۸۰٢ متقاضی 

وام مسکن روستایی گرفتند
 بررسی  آمار پولی مهرماه که توسط بانک مرکزی 
منتشر شــده ، نشــان می دهد، رشــد پایه پولی 
به ۳۴.۵ درصد رسیده  اســت. این آمار بیانگر آن 
بوده که  برخلاف تــلاش اولیه  بانک مرکزی برای 
کنترل پایه پولی، روند رشد این متغیر بار دیگر به 

مسیر صعودی بازگشته است.
بر این مبنــا، یکی از مســیرهایی کــه منجر به 
افزایش پایــه پولی می شــود، اضافه برداشــت 

بانک ها از بانک مرکزی است.
بررســی بدهی بانک ها به بانک مرکزی نشــان 
می دهــد، تنهــا در مهرمــاه، بانک هــا ۳۰ هزار 
میلیارد تومان اضافه برداشــت ثبت کرده اند. این 
بی انضباطی مالی در حالــی مقابل دیدگان بانک 
مرکزی رخ داده است که شــخص رئیس جمهور 
و تیم اقتصادی دولت بر کنتــرل پایه پولی تاکید 

داشته اند.
از سوی دیگرباید به این موضوع تاکید کرد که به 
عقیده کارشناســان، در حالی که رشد نقدینگی 
داریم، رشــد پایه پولی ناگزیر اســت و علیتی از 

سمت نقدینگی به پایه پولی شکل می گیرد.

بر این اساس حضور فعالانه  بانک مرکزی در بازار 
بین بانکی و پرداخت پایه پولــی برای طرح های 

پیشــران اقتصادی می تواند از اضافه برداشــت 
بانک های ناسالم جلوگیری کند.

رویکرد فعالانه بانک مرکزی منتهی به 
کنترل اضافه برداشت بانک ها

در این راســتا، علی نادری شــاهی کارشــناس 
حوزه مســکن با اشــاره به رویکرد فعالانه بانک 
مرکزی در گفت وگو با فارس گفت: از مواردی که 
می تواند محل مصرف پایه پولی باشد، یارانه سود 

تسهیلات روستایی است.
این کارشناس حوزه مسکن ادامه داد: تسهیلات 
مســکن روســتایی از ســال ۱۳۸۴ همــواره 
پرداخت می شد، اما در ســال اول دولت سیزدهم 
تضمین نامه مابه التفاوت ســود توســط سازمان 
برنامــه و بودجه صادر نشــد و بــه همین دلیل 
پرداخت تسهیلات نوسازی و بهسازی روستایی 

بعد از ۱٦ سال متوقف شد.
وی ادامــه داد: مهم تریــن نقــد وارده بــه این 
تســهیلات، منبع تامیــن یارانه ی ســود بود که 

معادل ۵ هزار میلیارد تومان در سال است.
نادری شــاهی گفت: در مقابل موافقان به اثرات 
مثبت ساخت مســکن علی الخصوص در روستا 
اشاره می کردند که شامل ایجاد اشتغال در روستا، 
آبادانی روستا، جلوگیری از خسارات جانی و مالی 
ناشــی از حوادث طبیعی، جلوگیری از مهاجرت 
به شهرها و ایجاد پدیده حاشــیه نشینی و امکان 

مهاجرت معکوس است.
به گزارش فــارس، در حالی تنهــا در مهرماه و از 
محل اضافه برداشــت بانک ها ۳۰ هــزار میلیارد 
تومان اضافه برداشــت صورت گرفتــه و نه تنها 

مسکنی ساخته و اشــتغالی ایجاد نشــده، بلکه 
تورم ناشــی از آن بر آحاد مــردم تحمیل خواهد 
شــد. به عبارت دیگر تنها با مبلغ اضافه برداشت 
نظام بانکی از بانک مرکــزی در مهرماه می توان 
۱۵۰ هزار واحد مسکونی روستایی رو با این مبلغ 

نوسازی و بهسازی کرد.

 30 درصد از متقاضیان واحد شرایط مسکن 
روستایی به بانک مراجعه نکردند

بر اســاس به روزترین آمار مراجعه مــردم برای 
اخذ وام مسکن روســتایی، تعداد ۱۵۱ هزار ۵۸۴ 
متقاضی تســهیلات نوسازی مســکن روستایی 
به نظام بانکی معرفی شــدند، این در حالیســت 
که فقط ۱۰۴ هــزار ٦٢۳ متقاضی به مرحله عقد 
قرارداد با بانک برای گرفتن تســهیلات رسیدند. 
به معنای دیگــر، ۴٦ هــزار ۹٦۱ متقاضی واجد 
شرایط تسهیلات مسکن روستایی پس از معرفی 

به بانک برای اخذ تسهیلات اقدام نکردند.
بر این اساس عدم تناســب رقم تسهیلات مسکن 
روســتایی با هزینه نوســازی واحد مســکونی و 
همچنین ســنگ اندازی نظام بانکی در مســیر 
پرداخت تســهیلات از مهمترین دلایل مراجعه 
نکردن مردم برای دریافت تســهیلات مســکن 

روستایی است.
لازم به ذکر اســت از ۱۰۴ هــزار ٦٢۳ متقاضی 
واجد شرایطی که برای دریافت تسهیلات مسکن 
روســتایی با بانک عامل به توافق رســیدند، تنها 
مســکن ۵٦ هزار ۸۰٢ متقاضی به اتمام رسیده 
و فرایند ساخت ۴۷ هزار ۸٢۱ متقاضی همچنان 

در جریان است.

خریدار  براساس بخشنامه بانک مرکزی، ورود 
و صدور پول رایج کشور توســط هر مسافر اعم از 
اتباع ایرانی و خارجی از حداکثر ۵۰۰ هزار تومان 

به پنج میلیون تومان افزایش پیدا کرد.
 اداره بررســی های حقوقــی بانــک مرکزی در 
بخشــنامه ای به اداره نشــر اســکناس و خزانه 
این بانــک اعلام کرد: بازگشــت به نامه شــماره 
٢۳۷۳۵۰/۰۱ مــورخ ٢٢/۹/۱۴۰۱ در خصوص 
بررســی و اظهارنظر راجع بــه ورود ریال همراه 
مســافر بیش از ســقف مجاز به اطلاع می رساند 
دستورالعمل اجرایی ضوابط ناظر بر نحوه ورود و 
خروج ریال همراه »مســافر« موضوع نامه شماره 
۱۱۹۰۳/۰۱ مــورخ ٢٢/۱/۱۴۰۱ معاون محترم 
حقوقــی و امور مجلــس تاکنون مــورد تصویب 
شــورای پول و اعتبار قرار نگرفته و قابل اســتناد 

نمی باشد.
علــی ایحال حســب مصوبه جلســه یکهــزار و 
دویســت و چهل و یکم شــورای پــول و اعتبار 
مــورخ ٢۱/۹/۱۳۹٦، ورود و صــدور پــول رایج 
کشــور توســط هر مســافر اعم از اتباع ایرانی و 
خارجی حداکثر تــا مبلغ پنجــاه میلیون ریال 

)۵۰.۰۰۰.۰۰۰( بلامانع است و به موجب تبصره 
)۵( ماده )٢( مکرر قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
»وارد کردن خارج کردن و یا اقدام به خارج کردن 
وجه رایج ایران بــدون رعایت ضوابــط تعیینی 
شــورای پول و اعتبار کــه در حــدود اختیارات 
قانونی این شــورا تعیین شده است به شرط احراز 
علم و عمد در مراجع ذی صلاح با استناد به قرائن 
و امارات موجود نیز مشــمول جریمه تخلف اخیر 

می شود.«
بر این اســاس، با عنایــت به اینکــه در مکاتبات 
گمرک اعلام شــده اســت برخی اتباع خارجی 

هنگام ورود به کشــور حامل مقادیری وجه رایج 
کشــور بیش از میزان مجاز بوده اند عمل ارتکابی 
در صورت احراز علم و عمــد در مراجع ذی صلاح 
و در صورت تشخیص مراجع یاد شده تخلف بوده 
و مشمول جریمه مورد اشــاره در تبصره مذکور 
است.بنابراین، طبق این بخشنامه در حال حاضر 
ســقف مجاز ورود و خروج ریال برای هر مســافر 
پنج میلیون تومان شــده، این در حالی است که 
براســاس آخرین اعلام بانک مرکــزی، پیش از 
این، میزان ورود و خروج ریال توســط هر مسافر 

حداکثر تا ۵۰۰ هزار تومان مجاز بوده است.

ملت

مهلت ثبت نــام بازنشســتگان 
کشوری برای بهره مندی از بیمه 
تکمیلی عمــر و حادثه بیمه ملت 
که از ســیزدهم آذرماه آغاز شده 
است تا ٢۵ دی ماه ۱۴۰۱ تمدید 

شد.
به گزارش روابــط عمومی بیمه 
ملت، این شــرکت با هماهنگی 
صندوق بازنشســتگی کشوری، 
طــرح بیمــه تکمیلــی عمر و 
حادثه صبا کــه بــرای افزایش 
پوشــش بیمه های عمر و حادثه 
بازنشســتگان و وظیفه بگیــران 
طراحــی و از ســیزدهم آذرماه 

۱۴۰۱ آغاز شده است 
را تا ٢۵ دی ماه ســال 
نمود.در  جاری تمدید 
این طرح، بازنشستگان 
و وظیفه بگیــران تحت 
صنــدوق  پوشــش 
بازنشســتگی کشوری 

که خالص حقــوق دریافتی آن ها 
بیش از ۱۵ میلیون ریال باشــد، 
می توانند با پرداخــت حق بیمه 
٢٢ تا ۵۵ هــزار تومان در هر یک 
طرح هــای طلایی، نقــره ای و 
برنزی این طــرح ثبت نام کنند.

با تمدیــد مهلت ثبت نــام بیمه 

تکمیلی عمــر و حادثه 
بازنشســتگان  صبــا، 
وظیفه بگیــران  و 
می توانند  علاقه منــد 
تــا ٢۵ دی ۱۴۰۱ از 
طریــق درگاه خدمات 
صندوق  الکترونیــک 
بازنشستگی کشــوری به نشانی 
https : / /www.sabasrm.

ir   نســبت به ثبت نام اینترنتی، 
اقدام نمایند.یکــی از موارد مورد 
توجــه در ایــن طرح، پوشــش 
آتش ســوزی  بیمــه  رایــگان 
ســاختمان و تاسیســات، اثاثیه 

و دکوراســیون بیمه شده اصلی 
است که با پوشــش های سیل و 
زلزله به شرکت کنندگان در این 
طرح ارائه خواهد شــد.همچنین 
بازنشســتگان بدون لحاظ سقف 
سنی می توانند خود و افراد تحت 
تکفل خود را نیز در این طرح بیمه 

کنند.
بازنشســتگان محترم می توانند 
برای کســب اطلاعات بیشتر از 
طرح بیمه عمــر و حادثه صبای 
https:// بیمه ملــت، به نشــانی

www.sabasrm.ir  مراجعــه 
کنند.

تمدید مهلت ثبت نام بازنشستگان کشوری برای بیمه تکمیلی عمر و حادثه بیمه ملت

بیمهبودجه  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴٦، واحد ٦
 تلفن و  نمابر: ٦٦۴۵۹۷٦٢
سازمان شهرستان ها:  ٦٦۴٦۱۷۷۰

وج ریال برای هر مسافر اعلام شد سقف ورود و خر


